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Woord vooraf 

 

Deze masterproef is het sluitstuk van mijn opleiding handelswetenschappen, afstudeerrichting 

ondernemerschap en management (private track) aan de UHasselt. Het ondernemen, de 

processen en stappen die daarmee gepaard gaan, hebben me altijd kunnen boeien. Dit is ook 

de reden dat ik kwalitatief op zoek wou gaan naar het evenwicht van creativiteit, om zo te zien 

hoe ondernemers verschillend omgaan met heel wat factoren.  

 

Graag zou ik mijn promotor prof. dr. Pieter Vandekerkhof en begeleider Maarten Colson willen 

bedanken. Ze waren altijd bereid te luisteren en samen in dialoog te gaan over de 

mogelijkheden binnen deze masterproef en hun deur stond altijd open voor het beantwoorden 

van vragen en het geven van feedback. Zonder hun kritische kijk, expertise en vertrouwen 

zou het afronden van deze masterproef niet gelukt zijn.  

 

Verder wil ik ook graag Roel Menten, directeur van de Corda incubatror en Lucas Bellens van 

Voka bedanken. Dankzij hun hulp kon ik in een mum van tijd heel wat pre-startups, startups 

en scale-ups vastleggen voor het afnemen van mijn interviews.  

 

Ten slotte zou ik nog graag alle respondenten willen bedanken voor hun bereidheid om een 

uur tijd vrij te maken in hun drukke agenda’s. Zonder hun medewerking, was dit onderzoek 

uiteraard niet mogelijk geweest en ik wil hen via deze weg ook nog veel succes wensen in hun 

ondernemerstraject.  

 

Ik wens u een interessante leeservaring toe. 

 

Stijn Brichau 

Hasselt, mei 2022 
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Samenvatting 

 

 

1. Doel 

Creativiteit is een alom bekend begrip, dat in veel verschillende contexten gebruikt wordt. Het 

doel van dit onderzoek was om over de verschillende fases heen, namelijk de pre-startup, 

startup en scale-up fases, een balans te vinden tussen twee subconcepten van creativiteit. Er 

werd gekozen voor de subconcepten out of the box- en probleemoplossend denken en hiervoor 

werd de volgende onderzoeksvraag geformuleerd: “Wat is de rol van out of the box en 

probleemoplossend denken in het ondernemend proces: ‘the fine balance’ of creativity”. 

 

2. Methodologie 

In deze masterproef is gebruikt gemaakt van thema’s. Op basis van de onderzoeksvraag werd 

een hoofdthema geformuleerd en nadien werd besloten elf subthema’s op te stellen om het 

hoofdthema en bijgevolg de onderzoeksvraag te helpen beantwoorden. De data hiervoor werd 

tweeledig verzameld. Om het opgestelde hoofdthema te gaan toetsen, werd er eerst een 

literatuurstudie gedaan aan de hand van secundaire data, terwijl de primaire data verkregen 

is via een meervoudige casestudy, waarbij er negen semi-gestructureerde diepte-interviews 

werden afgenomen. Deze interviews zijn eerste open gecodeerd en vervolgens 

gesynthetiseerd. 

 

3. Bevindingen/resultaten 

Creativiteit werd in de literatuur al snel als een begrip omschreven waar moeilijk één definitie 

aan gegeven kan worden (Sternberg, 1999). Dit werd meteen bevestigd in de resultaten door 

de uiteenlopende visies die de respondenten over creativiteit hebben. Naast de verschillende 

visies zijn er ook heel wat struikelblokken, belangen en gebruiken rond creativiteit opgedoken. 

 

Bij het eerste subconcept probleemoplossend denken, kwam er meteen een indicatie van de 

aanwezigheid van een mogelijke balans naar boven. Zo zijn er bijvoorbeeld verschillende pre-

startups en startups die aangaven niet met probleemoplossend denken bezig te zijn of dit niet 

te integreren, terwijl de respondenten van scale-ups hier wel dieper op ingingen. De term op 

zich is echter een heel stuk minder duidelijk en bracht wederom verschillende visies met zich 

mee. In tegenstelling tot het probleemoplossend denken, was het out of the box denken voor 

de respondenten een veel bekender en eenduidiger begrip. Zo goed als iedereen heeft 

hetzelfde idee over out of the box denken en ook bij deze term werd het vermoeden van de 

aanwezigheid van een evenwicht bevestigd. Heel wat respondenten van de pre-startups en 

startups gaven namelijk aan vooral in de beginfase van een onderneming out of the box 

denken belangrijk te vinden, wat dus wederom conform de verwachting van het hoofdthema 

is.  

 

Wat daarnaast meteen duidelijk werd uit zowel de literatuur (Vandekerkhof & Beenders, 2021) 

als de resultaten, is dat beide subconcepten out of the box en probleemoplossend denken 

samenhangen. De resultaten zijn voor elk subthema apart besproken en werden vaak 

gebundeld per bedrijfsfase. Wanneer er grote overeenkomsten waren tussen bijvoorbeeld een 
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pre-startup en een startup, zijn deze resultaten samengebundeld en onderbouwd door middel 

van quotes uit de interviews. Uit deze interviews valt dus inderdaad op te maken dat er meer 

belang voor het out of the box denken is bij pre-startups, dan bij scale-ups. Aan de andere 

kant, zou de balans van probleemoplossend denken meer richting de scale-ups gaan. Deze 

bevindingen voldoen dus zoals reeds vermeld aan de verwachtingen van het hoofdthema dat 

geformuleerd werd in de literatuurstudie, al is het mogelijks niet zo eenvoudig als aanvankelijk 

gedacht werd. Een opmerkelijke bevinding is dat het evenwicht van deze subtypes mogelijks 

een stuk complexer is. In deze studie werd een eventueel globaal evenwicht tussen out of the 

box- en probleemoplossend denken gezocht en gevonden over de drie fases heen. Er moet 

echter kritisch gekeken worden naar deze resultaten, wat heeft gezorgd voor mogelijks 

bijkomende inzichten.  

 

In de resultaten viel op dat er soms vrij uiteenlopende antwoorden waren op sommige 

subthema’s. Deze verschillen waren bijvoorbeeld duidelijk te zien bij een pre-startup die nog 

in de ideefase zit en een pre-startup die zo goed als klaar is om de markt te betreden, maar 

ook bij startups waren er duidelijke verschillen te zien. Bij startups die nog maar in de 

beginjaren zitten, komen soms heel andere ideeën en visies naar boven dan bij startups die in 

hun vierde of vijfde jaar zitten. Deze bevindingen wijzen mogelijks op de aanwezigheid van 

een evenwicht binnen de verschillende bedrijfsfases en dus een evenwicht op een lager niveau. 

 

4. Waarde van het onderzoek 

Het onderzoek in deze masterproef is een aanvulling op de voorlopig beperkt bestaande 

literatuur over de subtypes van creativiteit, omdat er maar weinig eerdere studies zijn rond 

verschillende types en subtypes van creativiteit (Dietrich, 2018). Naast deze aanvulling op de 

voorlopig dus beperkte literatuur, is er ook op een andere manier waarde te vinden. Zoals in 

de bevindingen reeds besproken werd, zijn er mogelijks bijkomende inzichten in een extra 

balans. Hiervoor is in de masterproef een aanbeveling voor verder onderzoek gedaan, omdat 

het onderzoeken van het hoofdthema en de onderzoeksvraag mogelijkse evenwichten op een 

lager niveau heeft blootgelegd.  

 

5. Kritische beschouwing 

De belangrijkste beperking van dit onderzoek is de volgorde waarin sommige keuzes in deze 

masterproef gemaakt zijn. Er is voor deze masterproef gekozen om met een hoofdthema en 

elf subthema’s te gaan werken, maar de keuze hiervoor was tijdens het opstellen van de 

literatuurstudie nog niet helemaal helder. Bij aanvang van het onderzoek zijn eerst de 

literatuurstudie en interviewleidraad opgesteld. De interviewleidraad leek aanvankelijk mooi 

aan te sluiten bij de literatuurstudie, maar bij het verwerken van de resultaten en vooral bij 

het opstellen van de discussie, bleken er in de resultaten toch wat interessante zaken te zitten 

waarover geen literatuur geraadpleegd was. De hoofdreden hiervoor is omdat de subthema’s 

pas zijn gevormd na het afnemen van de interviews, waardoor de link tussen de subthema’s 

en literatuur niet altijd evident of mogelijk was. Idealiter zouden de thema’s bekend geweest 

zijn bij aanvang van de literatuurstudie. Op die manier zouden de bevindingen meer gelinkt 

kunnen worden aan de reeds bestaande literatuur. 
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Hoofdstuk 1: Introductie 

 

Creativiteit is een begrip dat voor iedereen wel bekend in de oren klinkt. We weten allemaal 

wat het ongeveer inhoudt, maar toch is het een allesbehalve eenduidig begrip (Sternberg, 

1999). Er zijn talloze contexten waarin creativiteit een hoofdrolspeler is en iedereen komt er 

wel eens mee in aanraking. Ongeacht de verschillende betekenissen die creativiteit kan 

hebben, staat het vast dat creativiteit een soft skill is. Het is een soft skill die iedereen heeft 

en kan gebruiken, want op creativiteit staat geen leeftijd, geslacht of wat dan ook 

(Vandekerkhof & Beenders, 2021). Vaak wordt er bij de term creativiteit enkel gedacht aan 

creativiteit binnen een artistieke context, al is dat slechts één benadering (Florida, 2014). In 

deze masterproef wordt op zoek gegaan naar creativiteit binnen de ondernemende context, 

wat allicht niet meteen een belletje doet rinkelen. Om een duidelijk kader te vormen voor de 

ruime omschrijving van creativiteit, zal er een opsplitsing gemaakt worden in twee 

subconcepten.  

 

De ondernemende context waarbinnen deze subconcepten van creativiteit onderzocht worden 

is enorm interessant. Creativiteit is er niet meer weg te denken en het creatief potentieel zou 

zelfs een van de belangrijkste motoren zijn van de economische ontwikkeling (Milohnić en 

Madžar, 2017). Het ondernemen wordt al langer in verband gebracht met creativiteit en de 

twee zouden zelf hand in hand met elkaar gaan (Sternberg, 1999; Vandekerkhof & Beenders, 

2021). Je kan het gebruiken om bijvoorbeeld een concurrentievoordeel te verkrijgen (Klonoski, 

2012) of voor het uitwerken van nieuwe ideeën (Amabile, 1997). 

 

Er zijn talloze studies verricht rond creativiteit in verschillende contexten. Opvallend is dat 

creativiteit op zich ook in de literatuur als een zeer ruim begrip wordt gezien (Sternberg, 1999). 

Uiteindelijk is er in de literatuur wel een tweeledige standaarddefinitie, die algemeen aanvaard 

wordt (Stein, 1953; Gaut, 2010; Runco & Jaeger, 2012; Corazza, 2016). Een theoretisch kader 

om creativiteit onder te verdelen in subtypes of subconcepten ontbreekt echter (Dietrich, 

2018). Dit ontbrekende kader van de subtypes van creativiteit maakt het moeilijk om inzicht 

te krijgen in hoe men met bepaalde vormen van creativiteit omgaat en welke vormen er 

allemaal zijn. Om hier toch een gericht onderzoek in te kunnen doen werden de twee 

subconcepten out of the box- en probleemoplossend denken gekozen (Weisberg & Markman, 

2009; Rickards, 1997), die doorheen verschillende bedrijfsfases met elkaar zullen worden 

vergeleken. Het doel is om de balans te vinden tussen deze twee subconcepten van creativiteit, 

waarbij verwacht wordt dat ze in een verschillende fase meer of minder gebruikt zullen worden. 

Deze verschillende bedrijfsfases, die verder gedefinieerd worden in de literatuurstudie, zijn die 

van de pre-startup (Shirokova et al., 2016), startup (Vlaio, 2019) en scale-up (OESO, 2007). 

Ondernemen is ten slotte een soort proces en bijgevolg wordt er niet verwacht dat de 

subconcepten in elk stadia hetzelfde gebruikt zullen worden.  
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Om op zoek te gaan naar het gebruik en een eventuele balans tussen de reeds aangehaalde 

subconcepten, werd de volgende onderzoeksvraag gedefinieerd: “Wat is de rol van out of the 

box en probleemoplossend denken in het ondernemend proces: ‘the fine balance’ of creativity”.  

 

Om hier een antwoord op te kunnen geven, is in de eerste plaats een goed inzicht nodig in de 

subtypes, maar ook een goede definiëring van het ondernemend proces is belangrijk. Dit moest 

goed afgebakend worden zodat er gericht kwalitatief onderzoek verricht kan worden. Het doel 

is om de relatie van de subconcepten van creativiteit te koppelen aan de verschillende fases 

die onderzocht zullen worden. Om de balans aan het einde duidelijk in kaart te kunnen 

brengen, werd de effectieve balans als hoofdthema gekozen, die twee veronderstellingen 

bevat. De eerste veronderstelling is dat het out of the box denken meer gedaan wordt bij pre-

starters, terwijl de tweede veronderstelling zegt dat probleemoplossend denken vooral van 

toepassing is bij scale-ups. 

 

Om de onderzoeksvraag en het hoofdthema te helpen beantwoorden, werd er later in deze 

masterproef gekozen om elf subthema’s op te stellen. Deze subthema’s werden opgesteld aan 

de hand van de interviewleidraad. Dit onderzoek is gebeurd door middel van een meervoudige 

casestudy, bestaande uit drie pre-startup, vier startup en twee scale-up respondenten. Deze 

kwalitatieve methodologie gaf toegang tot rijke data over thema’s die in de literatuur nog geen 

platgereden domein zijn. 

 

Deze masterproef draagt bij aan het ontbrekend theoretisch kader dat aangehaald werd door 

Dietrich (2018). Hij gaf aan dat het thema creativiteit toe is aan goed empirisch onderzoek, 

omdat het tot nu toe onvoldoende is onderzocht en een theoretisch framework voor onder 

andere subtypes van creativiteit dus ontbreekt. Er is daarom een verband onderzocht tussen 

twee subtypes van creativiteit die nog nooit met elkaar in verband waren gebracht. Het draagt 

dus bij aan het in kaart brengen van de subtypes en hun onderlinge relatie.  

 

De rest van deze masterproef is als volgt opgebouwd. Eerst zal er een literatuuroverzicht 

gegeven worden waarin algemeen ingegaan zal worden op de centrale begrippen. In deze 

literatuurstudie wordt er met een soort funnel gewerkt, richting de twee subconcepten. Nadien 

wordt de methodologie weergegeven, gevolgd met de resultaten. Daarna worden de resultaten 

besproken en conclusies gemaakt. Ten slotte zullen de mogelijke beperkingen van dit 

onderzoek besproken worden en zullen ook aanbevelingen voor toekomstig onderzoek 

weergegeven worden.    
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Hoofdstuk 2: Literatuuroverzicht  

 

2.1 Soft skills 
 

Uit het werk van Vandekerkhof en Beenders (2021) leren we het belang en de betekenis van 

soft skills. Er zijn tal van soft skills, maar de perceptie van wat een soft skill nu is hangt af van 

de context (Schulz, 2008). In tegenstelling tot hard skills, zijn soft skills geen tastbare kennis 

die je in boeken kan leren, het zijn kwaliteiten die je niet zomaar kan overnemen. Er moet 

gaandeweg mee aan de slag gegaan en constant aan gewerkt worden. Een eenduidige definitie 

voor het begrip bestaat er niet, al komen wel veelal dezelfde elementen terug. Ze hebben 

bijvoorbeeld meer te maken met wie we zijn dan met wat we weten (Robles, 2012). Ook 

Vandekerkhof en Beenders (2021) ondersteunen dit en benadrukken dat soft skills gerelateerd 

zijn aan persoonlijkheid, attitude en menselijk gedrag.  

 

Soft skills is een begrip dat steeds belangrijker wordt voor ondernemers, aangezien ze net zo 

belangrijk zijn als de zogeheten hard skills (Robinson & Stubberud, 2014). Het belang van soft 

skills is groot en de erkenning van de waarde van creativiteit is een voorwaarde voor innovatie, 

wat vaak essentieel is voor bedrijven. Het introduceren van potentieel innovatieve en dus 

creatieve concepten is bepalend voor ondernemers om een concurrentievoordeel te kunnen 

verkrijgen en zich dus te onderscheiden van anderen met dezelfde hard skills (Klonoski, 2012). 

Ook voor prestaties kunnen goede soft skills een effect hebben, soft skills zijn namelijk een 

kritieke factor op de werkvloer van vandaag (Robles, 2012). Bedrijven hechten dan ook steeds 

meer belang aan de soft skills dan aan de hard skills die iemand heeft (Succi & Canovi, 2019).  

 

2.2 Creativiteit 

 

De gekozen soft skill die in deze masterproef aan bod zal komen is creativiteit. Het is een 

belangrijk begrip dat gebruikt wordt in zeer uiteenlopende activiteiten en contexten. De 

bekendste context van creativiteit is die van de artistieke context, waarbij creativiteit vaak 

wordt gezien als iets wat enkel is weggelegd voor schrijvers, kunstenaars en muzikanten 

(Vandekerkhof & Beenders, 2021). Onderzoek door Florida (2014) ondersteunt dit en toonde 

aan dat men vaak alleen denkt aan artistieke creativiteit, terwijl dat slechts één benadering is 

van het multidimensionale concept.  

 

Ook voor het begrip creativiteit bestaat er geen eenduidigheid en door de verschillende 

conceptualisaties is het moeilijk om één definitie te geven van alle dingen die de term 

creativiteit omvat (Sternberg, 1999). Er zou echter wel een brede unanimiteit zijn over het feit 

dat creativiteit het vermogen is om dingen te produceren die origineel en waardevol zijn (Stein, 

1953; Gaut, 2010). Ook Runco & Jaeger (2012) en Corazza (2016) bevestigen deze 

tweeledigheid en dit wordt dan ook gezien als de ‘standaard definitie’ van creativiteit. Beide 

bronnen citeren creativiteit als volgt: “Creativity requires both originality and effectiveness” 

(Runco & Jaeger, 2012; Corazza, 2016). Specifieke definities voor creativiteit blijven voorlopig 

dus uit, maar we kunnen wel spreken over een consensus betreft de standaard definitie.  
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Ondanks de eenvoudige en algemeen aanvaardde tweeledige standaard definitie, ging Boden 

(2004) nog dieper in op het ‘nieuwe’ karakter dat in de definitie voorkomt. Dit nieuwe aspect 

zou volgens Boden (2004) twee betekenissen kunnen hebben. Een idee kan volgens hem nieuw 

zijn voor de persoon die erop komt, wat hij benoemde als P-creativiteit, maar het kan ook zijn 

dat niemand anders het idee ooit heeft gehad, wat dan de H-creativiteit is (Gaut, 2010). Dit 

benadrukt nogmaals de complexiteit van het begrip.  

 

Verschillende factoren kunnen een invloed uitoefenen op het vermogen om creatief te zijn en 

dingen anders te zien of anders na te gaan denken (Vandekerkhof & Beenders, 2021). Volgens 

Feist (1998) kunnen persoonlijkheidskenmerken als zelfzekerheid, openheid, impulsiviteit of 

autonomie een positief effect hebben op het creatief vermogen van een individu. Naast de 

persoonlijke factoren zou volgens Kier en McMullen (2018) verbeelding het belangrijkste zijn 

in het creatieve denkproces. Ook leeftijd zou volgens Sternberg (1999) een rol spelen in de 

mate vaan creativiteit, waarbij de leeftijd gedefinieerd wordt als tijd waarbinnen iemand actief 

is binnen een creatief domein. Echte bewijzen bleven hier destijds over uit, maar recenter 

onderzoek van Lieberman en Edwards (2014) konden wel de link tussen leeftijd en creativiteit 

bevestigen. Zij zagen dat speelsheid en fantasie wel degelijk een rol spelen bij creativiteit, wat 

eigenschappen zijn die zij eerder aan jonge mensen konden linken. Onze leeftijd heeft een 

invloed op onze wijsheid en daarbij zouden competenties als inlevingsvermogen en fantasie 

afnemen naarmate we ouder worden (Lieberman & Edwards, 2014). Eerder onderzoek van 

Knight en Parr (1999) bevestigt dit ook. Zij konden een hogere wijsheid score toewijzen aan 

oudere personen, terwijl jongere personen hoger scoorden op wijsheid waarderingen die als 

creatief werden aanschouwd.  

 

Ondanks de bevindingen dat onze creatieve competenties afnemen naarmate we ouder 

worden, staat er geen leeftijd op creativiteit. Creativiteit is iets dat nooit verdwijnt, het is 

volgens Vandekerkhof en Beenders (2021) alleen een kwestie van je creatief vermogen te 

activeren en te stimuleren. Ze halen in hun boek ook een misvatting aan die mensen soms 

maken, door te zeggen dat de soft skill creativiteit niet voor hun is weggelegd (Vandekerkhof 

& Beenders, 2021 p. 57). Onderzoek van de UHasselt toont echter aan dat zelfs mensen met 

een beperking vaak creatieve ondernemers zijn, omdat zij met een heel andere blik naar 

dingen kijken, die hun in staat stelt om dingen te zien die anderen niet zien (Bours & Breuls, 

2021).  

 

Creativiteit is een interessante soft skill om onderzoek naar te voeren. Het is een complex 

begrip, waar volgens Dietrich (2018) geen echt theoretisch kader voor bestaat. Idealiter zou 

creativiteit opgedeeld moeten worden in verschillende types, maar hier schuilt een grote gap 

in verband met de soft skill (Dietrich, 2018). Toch wordt in deze masterproef een opdeling 

gemaakt naar de subtypes ‘out of the box’ denken en ‘probleemoplossend denken’. Deze 

subtypes zijn gekozen omwille van de link die in verschillende bronnen gelegd wordt met 

creativiteit (Weisberg & Markman, 2009; Rickards, 1997). Deze literatuur bestempelt de 

subconcepten niet per se als een subtype van creativiteit, maar het sterke verband ermee stelt 

me in staat het zelf als subtype te gaan zien binnen het onderzoek.  
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2.3 Creativiteit in ondernemerschap 

 

De term creativiteit is op zich nog erg ruim, daarom wordt deze meer afgebakend in de 

ondernemende context. Naast de kunstwereld, is creativiteit ook niet meer weg te denken uit 

het bedrijfsleven. Volgens Milohnić en Madžar (2017) is creatief potentieel tegenwoordig een 

van de belangrijkste motoren van de economische ontwikkeling van het bedrijfsleven en het 

kan je zelfs een concurrentievoordeel opleveren (Klonoski, 2012). Meer nog, ondernemers 

behoren zelfs tot de belangrijkste aanjagers van creativiteit, aangezien zij gebruik maken van 

creativiteit om hun ideeën om te zetten in innovatieve bedrijfsactiviteiten (Milohnić & Madžar 

2017). Ook Sternberg (1999) brengt ondernemers in verband met creativiteit. In de inleiding 

van zijn boek “Handbook of creativity”, zegt hij dat zij die op zoek zijn naar een goede 

ondernemer, best op zoek kunnen gaan naar iemand creatief (Sternberg, 1999). Ondernemen 

en creativiteit staan ook volgens Vandekerkhof en Beenders (2021) sterk met elkaar in 

verband, volgens hen is de relatie zelfs tweezijdig. Zo is creativiteit essentieel voor 

ondernemende activiteiten, terwijl het ondernemen zelf een creatieve activiteit is (Shi et al., 

2020). Creatief zijn is het begin, maar de creativiteit moet ook aangewakkerd blijven volgens 

Sternberg (1999). Ook Shi et al. (2020) halen dit aan door te staven dat creatief blijven een 

kwaliteit is die een succesvolle ondernemer moet bezitten. 

 

Ondernemerschapscreativiteit kan omschreven worden als het bedenken en uitvoeren van 

nieuwe en geschikte ideeën voor een nieuwe onderneming (Amabile, 1997). Zoals al eerder 

beschreven werd in de tweeledige standaard definitie van creativiteit, zien we hier opnieuw de 

aspecten ‘origineel’ en ‘waardevol’ terugkomen (Gaut, 2010). Andere literatuur spreekt dan 

eerder over ‘nieuwheid’ en ‘geschiktheid’, wat vergeleken kan worden met de cruciale 

begrippen uit de standaard definitie van Gaut (2010) (Vandekerkhof & Beenders, 2021; Stein, 

1953). Ook Shi et al. (2020) beschreven creativiteit in ondernemende context. Volgens hen is 

creativiteit op het gebied van ondernemerschap het proces waarin ondernemers bestaande 

middelen kunnen combineren en nieuwe ideeën kunnen genereren om innovatieve bedrijven 

te starten.  

 

De twee reeds besproken termen uit de definitie van Stein (1953) kunnen herleid worden naar 

twee subtypes van creativiteit. De term ‘nieuwheid’ slaat terug op het subconcept out of the 

box denken, waarbij er van een standaard denkpatroon wordt afgeweken. Het staat in verband 

met het ontdekken van iets nieuw, want dat is uiteindelijk waar out of the box denken rond 

draait. De tweede term ‘geschiktheid’ slaat terug op het subconcept ‘probleemoplossend 

denken’. Iets moet dus niet enkel nieuw zijn, maar ook bruikbaar.  

 

Beide subconcepten out of the box denken en probleemoplossend denken zijn complementair 

met elkaar. Ze kunnen dus niet los van elkaar gezien worden en Vandekerkhof en Beenders 

(2021) spreken in hun boek over een en-en verhaal. Interessant is het mogelijkse evenwicht 

dat tussen deze subconcepten hangt. De huidige literatuur kan hier geen eenduidig antwoord 

op formuleren. Mogelijks omwille van het ontbreken van een solide theoretisch kader over 

verschillende subtypes van creativiteit (Dietrich, 2018).  
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Creativiteit is nu al afgebakend naar een wat specifieker kader in de ondernemende context, 

maar zelfs dan is dit nog steeds zeer ruim. Als gevolg hiervan wordt er nog verder afgebakend 

naar verschillende bedrijfsstadia, namelijk: pre-startups, startups en scale-ups. Om zeker te 

zijn dat de stadia duidelijk afgebakend zijn, werden hier een aantal definities voor gehanteerd. 

De stadia werden als volgt gedefinieerd: 

 

Pre-startup “Ontluikende ondernemers, iemand die wilt ondernemen en 

ondernemend gedrag heeft vertoond of actief bezig is met het starten 

van een nieuwe onderneming.” (Shirokova et al., 2016) 

Startup “Een startup is een relatief jonge onderneming die met een innovatief 

product of innovatieve dienst op zoek gaat naar een schaalbaar 

businessmodel.” (Vlaio, 2019) 

Scale-up “Een scale-up bedrijf of gewoon scale-up wordt door de OESO 

gedefinieerd als een bedrijf met een gemiddelde jaarlijkse groei van ten 

minste 20% in ofwel omzet ofwel aantal FTE’s in de afgelopen 3 jaar met 

ten minste 10 werknemers aan het begin van de periode.” (OESO, 2007) 

 

Ondernemen is dus een soort proces dat zich ontwikkelt doorheen de tijd. Natuurlijk wordt er 

niet verwacht dat de subconcepten in elk stadia gelijk zullen zijn. In de pre-startup stadia zal 

de balans anders hangen dan in de scale-up stadia. Er wordt verwacht dat bij de pre-

startups, er meer aan out of the box denken gedaan wordt en de balans dus overhelt naar 

daar. Voor de scale-ups dan het omgekeerde, daar wordt probleemoplossend denken 

verwacht een belangrijkere rol te hebben. Pre-starters moeten vaak nieuwe dingen doen om 

op te vallen en zich te kunnen mengen met mogelijkse concurrenten. Het ontdekken is zoals 

reeds vermeld waar het out of the box denken rondt draait (Stein, 1953).  

 

2.4 Out of the box denken 

 

Out of the box is een begrip dat je als ondernemer, en al helemaal als startende ondernemer, 

zeker moet kennen. Het is een begrip dat zijn waarde vooral bewijst bij problemen die niet 

zomaar op te lossen zijn. In de literatuur wordt het ook vaak omschreven als divergent denken, 

een term die in de literatuur in verband wordt gebracht met het op zoek gaan naar oplossingen 

voor mogelijke problemen en frustraties (Weisberg & Markman, 2009). Oplossingen voor deze 

problemen zijn niet altijd eenvoudig, al helemaal niet wanneer het gaat om situaties die 

regelmatig om vernieuwing vragen. Met out of the box denken, ben je nieuwe manieren aan 

het bedenken om de dingen vanuit een ander perspectief te zien en de oude ideeën die we 

over iets hebben te verwerpen (Vandekerkhof & Beenders, 2021). Deze oude ideeën zijn de 

figuurlijke box waar je in blijft zitten en is een beperking die we onszelf opleggen door 

ervaringen uit het verleden en situaties die om nieuwigheid vragen verplichten je out of the 

box te gaan denken en anders te gaan kijken naar bepaalde dingen (Weisberg & Markman, 

2009). Divergent denken of out of the box denken is dus een belangrijke denkmanier bij het 

bedenken van nieuwigheden, al is het geen alles-of-niets eigenschap die garantie geeft op 

creatieve prestaties (Runco & Acar, 2012).  
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Het out of the box denken is niet eenvoudig, maar kan doormiddel van enkele technieken wel 

goed gestimuleerd worden. Brainstormen is er hier een van, waarbij er dan zo veel mogelijk 

ideeën gegenereerd worden die je gedachtewereld flink in de war kunnen brengen, veranderen 

en verrijken (Vandekerkhof & Beenders, 2021; De Vos, 2006). Het kan ongewoon aanvoelen, 

maar het is de meest vruchtbare manier van samendenken en de eenvoudigste manier om 

nieuwe ideeën in groep tot stand te brengen en uit te wisselen (De Vos, 2006). Naast 

brainstormen zijn er ook heel wat visuele technieken die het out of the box denken kunnen 

stimuleren. Het uittekenen geeft vaak een heel andere kijk op de zaak, dan wanneer het 

gewoon in woorden is uitgeschreven. Een verklaring hiervoor is dat er tijdens het tekenen ook 

aanspraak wordt gemaakt op het creatieve deel van je brein (Vandekerkhof & Beenders, 2021). 

Een oplossing zou volgens Vandekerkhof en Beenders (2021) visueel ook makkelijker 

verstaanbaar en overzichtelijke weer te geven zijn. Er zijn meerdere visuele technieken die 

kunnen bijdragen aan het verbeteren van het out of the box denken. Denk hierbij bijvoorbeeld 

aan mindmaps, mood boards en zelfs eenvoudige schetsen.  

 

Je vermogen om out of the box te denken is bovendien geen gekristalliseerde kennis. Het is 

een subtype van de soft skill creativiteit en zoals in het begin reeds werd aangehaald, zijn soft 

skills vaardigheden die je gaandeweg leert en waar je je hele leven aan moet blijven werken 

(Vandekerkhof & Beenders, 2021). Onderzoek van Sun et al. (2016) bevestigt dit, want hun 

onderzoek toonde aan dat personen getraind kunnen worden om divergenter en dus meer out 

of the box te laten denken. In het onderzoek werd een cognitieve stimulatie methode gebruikt 

en er kon aangetoond worden dat deze methode de gedragsresultaten van de proefpersonen 

heeft kunnen veranderen. Niet enkel de originaliteit, maar ook de vloeiendheid van het out of 

the box denken waren significant verbeterd door de methode die in de training gebruikt werd 

(Sun et al., 2016)  

 

2.5 Probleemoplossend denken 

 

Hoewel er in deze masterproef gesproken wordt over twee subconcepten van creativiteit, 

mogen ze niet als twee aparte concepten beschouwen. Het reeds besproken subconcept out 

of the box denken is namelijk niet los te koppelen van het tweede subconcept, 

probleemoplossend denken (Vandekerkhof & Beenders 2021). Met een out of the box 

denkpatroon kan je tot een oplossing komen van een probleem dat je ervaart, maar dit is niet 

genoeg om er meteen een schaalbaar businessmodel mee te kunnen opzetten. Om dat toch 

te kunnen realiseren, is er ook een probleemoplossende denkwijze die toegepast moet worden 

(Vandekerkhof & Beenders, 2021).  

 

Probleemoplossend denken kan volgens Watanabe (2009) vanaf het moment dat bekend is 

dat er een probleem aanwezig is, opgesplitst worden in vier stappen: 

 (1) De huidige situatie moet goed begrepen worden  

 (2) De onderliggende oorzaak van het probleem moet gevonden worden 

 (3) Er moet een actieplan ontwikkeld worden 

 (4) Het ontwikkeld actieplan uitvoeren om het probleem op te lossen 
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Niet alle problemen zijn daarnaast geschikt om aan probleemoplossend denken te gaan doen. 

Je kan pas probleemoplossend gaan denken als er een voldoende aantal personen iets 

erkennen als iets waar een oplossing voor gevonden moet worden. Vandekerkhof en Beenders 

(2021) steunen de stappen één en twee van Watanabe (2009), zij halen ook aan dat het 

belangrijk is om naar de kern van het probleem te gaan en geen brandjes te blussen. De 

grondige analyse van het probleem zal je daarnaast ook in staat stellen de complexiteit en 

prioriteiten van het probleem bloot te leggen. Vaak is er niet maar slechts één aanpak voor 

een probleem en is er een combinatie van meerdere alternatieven. Belangrijk bij 

probleemoplossend denken is dus om meerdere mogelijkheden te bekijken, alvorens er wordt 

vastgepind op één aanpak voor het probleem (Vandekerkhof & Beenders, 2021).  

 

Op de juiste manier naar problemen kijken is dus een belangrijke stap om op een correcte 

manier probleemoplossend te kunnen denken. De complexiteit van het probleem beïnvloed de 

optimale methode om naar oplossingen te zoeken en de optimale manier om die zoektocht te 

organiseren (Nickerson & Zenger, 2004). Hsieh et al. (2007) beschrijven alternatieve en 

polaire types van organisatievormen die de ondernemer afstemt op de complexiteit van de 

problemen. Bij een probleem dat maar weinig complex is, kunnen oplossingen het best gezocht 

worden via marktcontracten met externe bedrijven. Problemen met een middelmatige 

complexiteit kunnen het best worden opgelost door het zoeken naar oplossingen binnen de 

grenzen van het bedrijf door gebruik te maken van autoriteit om op die manier meerdere 

aspecten van het zoeken te kunnen sturen en delegeren. Ten slotte zijn er nog de problemen 

met een hoge complexiteit, hierbij kan wederom best gezocht worden binnen de grenzen van 

het bedrijf, maar ditmaal door het ontwikkelen van een theorie op basis van samengevoegde 

kennis, die moet bijdragen over waar er precies in het oplossingenlandschap moet worden 

gezocht naar de gepaste oplossing (Hsieh et al., 2007). 

 

Bij het oplossen van problemen, maken we gebruik van een analytische of procedurele aanpak. 

Wanneer we deze aanpak hanteren maken we bijna zo goed als alleen maar gebruik van de 

denkwijzen van de linkerhersenhelft en steunt het op individuele inspanning (Lumsdaine & 

Lumsdaine, 1995). Indien creativiteit echter vermengd wordt met probleemoplossend denken, 

gaan de hersenen volledig gebruikt worden. Creativiteit tijdens het proces van 

probleemoplossend denken is coöperatief van aard en is het meest productief als het in 

teamverband gedaan wordt. Dit kan verklaard worden door de verscheidenheid aan 

denkvoorkeuren (Lumsdaine & Lumsdaine, 1995). 

 

Om bij de probleemoplossende denkprocessen te helpen, ontwikkelde Osterwalder et al. 

(2015) het value proposition canvas. Het canvas is ontwikkeld voor het vinden van een goede 

problem-solution fit en moet helpen om de pains en gains van bijvoorbeeld een klant helder 

te stellen. Deze helderheid moet dan een springplank kunnen vormen richting een oplossing. 

Het uiteindelijke doel is uiteraard om in de oplossing de pains zoveel mogelijk te verhelpen en 

de gains zo hard mogelijk te boosten. Wanneer dit lukt, zal er een oplossing geboden kunnen 

worden die voor de mensen echt nodig is en ook gebruikt zal worden (Vandekerkhof & 

Beenders, 2021; Osterwalder et al., 2015).  
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2.6 Link tussen subconcepten  

 

De vraag rest nu nog waar het evenwicht ligt tussen het gebruik van deze concepten. 

Vandekerkhof en Beenders (2021) haalden al aan dat je de subconcepten niet van elkaar kan 

loskoppelen, al is er geen andere literatuur te vinden die de subconcepten aan elkaar koppelt. 

Het wil daarom niet zeggen dat de subconcepten niet afzonderlijk van elkaar gebruikt kunnen 

worden. De verhouding en balans tussen deze subconcepten is voorlopig dus onduidelijk en 

wordt ook door Vandekerkhof en Beenders (2021) niet verder besproken. In deze masterproef 

zal er daarom, aan de hand van diepte-interviews met ondernemers uit verschillende soorten 

organisaties, op zoek gegaan worden naar de balans van deze subconcepten. Op die manier 

wordt er op het einde verwacht antwoord te kunnen geven op de vraag wanneer we een 

voorkeur geven aan welk denkpatroon. Dit is ook voor een groot deel de gap die hier gevonden 

is en opgevuld moet worden.  

 

Wat tenslotte opvalt tijdens het zoeken naar wetenschappelijke literatuur, is dat er beduidend 

meer informatie en reeds gedaan onderzoek te vinden is omtrent probleemoplossend denken 

dan out of the box denken. Divergent denken is een term voor out of the box denken die je 

een stuk verder gaat brengen tijdens een zoektocht in de literatuur. Het theoretisch kader van 

het subconcept probleemoplossend denken daarentegen is een heel stuk complexer en 

uitgebreider dan dat van out of the box denken.  

 

2.7 Conceptueel model 

 

Intussen is er een theoretisch kader gevormd voor alle aspecten binnen deze masterproef. 

Onderstaand conceptueel model bevat in een notendop het onderzoek dat in deze masterproef 

zal gebeuren en is een visualisatie van de eerder geformuleerde onderzoeksvraag: “Wat is de 

rol van out of the box en probleemoplossend denken in het ondernemend proces: ‘the fine 

balance’ of creativity”. Voor deze onderzoeksvraag is een hoofdthema geformuleerd, waarin 

de veronderstelling wordt gemaakt dat het out of the box denken meer gedaan wordt bij pre-

startups, terwijl probleemoplossend vooral van toepassing is bij scale-ups. 
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Later in deze masterproef werd besloten om elf subthema’s op te stellen, om het hoofdthema 

te helpen beantwoorden. Deze subthema’s werden opgesteld na het afnemen van de 

interviews, op basis van de interviewleidraad, die op zijn beurt is afgestemd op deze 

literatuurstudie. De keuze die gemaakt werd om met subthema’s te gaan werken zorgt voor 

een overzichtelijkere weergave van zowel de resultaten als de discussie. Volgende subthema’s 

werden opgesteld: 

 (1) Visie op creativiteit 

 (2) Struikelblokken van creativiteit 

 (3) Belang van creativiteit 

 (4) Gebruik van creativiteit 

 (5) Visie op probleemoplossend denken 

 (6) Situaties voor probleemoplossend denken 

 (7) Integratie van probleemoplossend denken 

 (8) Visie op out of the box denken 

 (9) Situaties voor out of the box denken 

 (10) Integratie van out of the box denken  

 (11) Verandering in denkmanier  
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Hoofdstuk 3: Methodologie  

 

3.1 Keuze voor een kwalitatieve studie  

 

Om te onderzoeken of er een balans is tussen out of the box denken en probleemoplossend 

denken bij pre-startups, startups en scale-ups, is gebruik gemaakt van een meervoudige 

casestudy. De eerste reden hiervoor is dat creativiteit helemaal geen eenduidig begrip is 

(Sternberg, 1999). Er zijn veel verschillende visies en manieren om met creativiteit om te 

gaan. Om dit beeld zo helder mogelijk te krijgen en de verschillen zo goed mogelijk te kunnen 

zien, was een methodologie nodig die gegevens in specifieke contexten kon analyseren. Het 

uitvoeren van een meervoudige casestudy was dus de meest logische keuze. Daarnaast 

werden er in dit onderzoek twee subconcepten van creativiteit benoemd, al is er geen 

theoretisch kader voor deze subconcepten (Dietrich, 2018). Het werd al snel duidelijk dat dit 

nog geen platgereden domein in de literatuur is, wat maakt dat een kwalitatieve studie voor 

de hand liggender is. Zo kan er bijvoorbeeld op bepaalde bedrijfsspecifieke onderwerpen en 

contexten dieper worden ingegaan en kunnen er steeds bijvragen gesteld worden ter 

verduidelijking. Als eerste werd er een onderzoeksvraag opgesteld en op basis van de 

literatuurstudie werd nadien de balans tussen de subconcepten als hoofdthema geformuleerd. 

Om te helpen een antwoord te vinden op het hoofdthema, werden er op basis van de 

interviewleidraad elf subthema’s gevormd.  

 

3.2 Dataverzameling 

 

De data van dit onderzoek is tweeledig verzameld. Om de gestelde thema’s te gaan toetsen, 

werd er eerst een literatuurstudie gedaan aan de hand van secundaire data, terwijl er voor de 

primaire data semi-gestructureerde diepte-interviews werden afgenomen. De interviews 

bevatten in de inleiding vragen over de achtergrond van de respondent en het bedrijf. Nadien 

werd er algemeen ingegaan op de term creativiteit. Er werd gevraagd naar hoe zij dit zien en 

hoe zij als persoon binnen en buiten het bedrijf hiermee omgaan. De subconcepten out of the 

box- en probleemoplossend denken waren als volgende aan de beurt. Om een vertekend beeld 

te voorkomen, werd er gekozen exact dezelfde vragen op te stellen voor beide subconcepten. 

Afsluitend waren er nog enkele vragen die betrekking hadden op de balans tussen beide 

subconcepten. Hier is subtiel te werk gegaan met de vragen, opdat de vragen niet sturend 

zouden zijn in de richting van de verwachtingen van het hoofdthema. Er is gebruikt gemaakt 

van semi-gestructureerde interviews, om tijdens het interview meer flexibiliteit te hebben en 

het interview meer op de respondent te kunnen afstemmen. De interviews werden veelal 

afgenomen bij zaakvoerders en eigenaars in de periode tussen 29 maart 2022 en 26 april 

2022. In de inleiding van het interview werd meteen toestemming gevraagd om het interview 

te mogen opnemen. Daarnaast is aan de respondenten beloofd dat deze opname strikt gebruikt 

zou worden voor het verwerken en na afloop van het empirisch onderzoek verwijderd zal 

worden. Alle interviews werden opgenomen via de dictafoonfunctie op een telefoon en werden 

nadien woordelijk getranscribeerd. Aan de respondenten werd een anonieme verwerking van 

de data beloofd en hier kregen zij na het interview een informed consent voor toegestuurd. 

Tabel 1 toont de belangrijkste karakteristieken van de respondenten die hebben deelgenomen. 
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Tabel 1: Karakteristieken van de respondenten  

Bedrijf Vorm Sector Geslacht Functie 

A Startup Auto detaillering Man CEO 

B Scale-up Personenvervoer Man CEO 

C Startup Voedingssupplementen Man CEO 

D Startup ICT Man Development 

manager  

E Startup Fotografie Vrouw CEO 

F Pre-startup Wijn en likeur Vrouw (x2) CEO + CAO 

G Scale-up ICT Man CCO 

H Pre-startup Sportkleding Vrouw CEO 

I Pre-startup Lingerie Vrouw CEO 

 

Voor de literatuurstudie werd gebruik gemaakt van wetenschappelijke artikels en papers, die 

grondig geanalyseerd werden alvorens ze effectief gebruikt werden als bron. Om 

gestructureerd te werk te kunnen gaan, werden eerst gepaste tussentitels voor de 

literatuurstudie gekozen. Vervolgens werd bepaald wat er bij elke tussentitel besproken moest 

worden in korte sleutelwoorden. Elk sleutelwoord beschreef een alinea en werd onderbouwd 

met wetenschappelijke literatuur. Deze manier zorgde ervoor dat de alinea’s steeds de gepaste 

inhoud hadden en er niet te veel afgedwaald kon worden.  

 

3.3 Data-analyse 

  

Nadat alle interviews getranscribeerd waren, kon het analyseren gaan beginnen, waarvoor 

gebruikt gemaakt is van twee belangrijke stappen. Eerst werd het interview ontleed door 

middel van een open codering. Het resultaat van deze ontleding is per subthema vastgelegd 

in codes of trefwoorden, die toegekend werden aan de belangrijkste passages uit het interview 

van elke respondent (zie bijlage 2). Die codes werden vervolgens geclusterd per subthema. 

Het geven van deze codes zorgt voor een overzichtelijk geheel voor de volgende stap, namelijk 

het synthetiseren. Synthetiseren wil zeggen dat de uiteengerafelde codes over de 

respondenten heen worden samengevoegd en er gekeken wordt naar de overeenkomsten en 

verschillen van de codes over de respondenten heen. Deze samengevoegde codes zijn 

verwerkt in een codeboom, die zichtbaar is in bijlage 3.  
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Hoofdstuk 4: Resultaten 

 

4.1 Creativiteit 

 

4.1.1 Visie op creativiteit  

 

De visie van pre-starters over creativiteit is vrij uiteenlopend. Creativiteit wordt door hen 

gezien als een tool om onder andere creatief te zijn binnen problemen en te kunnen denken 

aan creatieve oplossingen (quote 2.1). Daarnaast komt ook het vernieuwende aspect terug, 

waarmee bedoelt wordt dat creativiteit een nieuwe manier is om iets te bedenken of toe te 

lichten (quote 2.2 & 2.3).  

 

Bij de respondenten van de startups kwam timing bijna unaniem naar voor als een belangrijke 

factor voor hun visie op creativiteit. Constant meegaan met de tijd en met trends, op het juiste 

idee komen op het juiste moment… Het zijn enkele voorbeelden die benoemd werden door de 

respondenten (quotes 2.4 & 2.5 & 2.7). Net als bij de pre-starters is vernieuwing ook een 

belangrijk aspect binnen de visie van de startups op creativiteit. Ook voor enkele van hen 

behoorde het steeds met nieuwe dingen komen tot de visie, dus ook hier is het vernieuwende 

aspect aanwezig. Het vinden van creatieve oplossingen komt ook bij een startup terug, maar 

dit werd aanzienlijk minder aangehaald dan bij de pre-startups. Ten slotte kwam ook het 

unieke aspect voor het eerst aan bod als visie op creativiteit (quote 2.8).  

 

Respondenten van de scale-ups zien creativiteit meer als een tool voor het vinden van nieuwe 

en leuke oplossingen (quotes 2.9 & 2.10). Ook uniciteit en het vernieuwende kwamen terug in 

de visie van de scale-ups, maar het belang hiervan werd minder benadrukt door de 

respondenten. 

 

Wat echter opviel is dat één van de subconcepten in elk van de drie vormen al benoemd werd 

door enkele respondenten. Out of the box denken wordt onrechtstreeks al vaak gekoppeld aan 

sommige pre-startups, startups en scale-ups hun visie op creativiteit (quotes 2.1 & 2.6 & 2.9). 

Best opmerkelijk, aangezien deze antwoorden gegeven zijn alvorens het subconcept in het 

interview geïntroduceerd was.  

 

Tabel 2: quotes over visie op creativiteit 

Vorm Nr. Interviewee Quote 

 

 

 

 

Pre-startup 

 

 

2.1 

 

 

9 

“Voor mij is creativiteit, creatieve oplossingen vinden voor een 

probleem, oplossingen die niet al gebruikt geweest zijn, dus 

vaak is dat voor mij out of the box, en creativiteit ligt voor mij 

wel in dezelfde lijn.” 

 

2.2 

 

6.1 

“Ik link creativiteit meestal aan nieuwe manieren om iets te 

bedenken. Het moet niet per se innovatief zijn vind ik, maar het 

mag wel een nieuwe manier zijn om iets toe te lichten denk ik.” 
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2.3 

 

8 

“Ik haal er voldoening uit om nieuwe dingen te bedenken en hoe 

ik dat in werking ga zetten of hoe dat kan werken, of dat 

haalbaar is.” 

 

 

 

 

 

 

Startup 

2.4 

 

1 “Je moet altijd op zoek gaan naar nieuwe zaken, waarbij dat je 

mee gaat met de tijd zogezegd…” 

2.5 4 “Creatief zijn is voor mij op het juiste moment met het juiste 

idee komen.” 

 

2.6 

 

3 

“Creatief zijn is met originele oplossingen komen, out of the box 

denken. Komen met oplossingen waar er in de eerste instantie 

niet aan gedacht wordt.” 

 

2.7 

 

 

 

5 

“Je moet natuurlijk ook creatief blijven, dus innovatief zijn, met 

nieuwe dingen komen en ook meegaan met de trends van 

Instagram en Facebook.” 

 

2.8 

 

3 

“In al die dingen moet je heel creatief zijn, want we willen net 

als startup uit die grijze massa springen en heel die industrie 

uitdagen en challengen.” 

 

 

Scale-up 

 

 

2.9 

 

 

2 

“Creatief zijn is soms een beetje out of the box denken en op 

een leuke manier oplossingen zoeken voor bepaalde problemen. 

Met iets komen waarmee nog niemand gekomen is, een 

bepaalde uniciteit, dat is zo’n beetje creatief zijn in mijn ogen.” 

2.10 7 “Met nieuwe ideeën komen omtrent oplossingen voor onze 

markt en voor onze doelgroep.” 

 

4.1.2 Struikelblokken van creativiteit  

 

Bij de pre-startups kan er alvast een duidelijk struikelblok afgeleid worden. Uit de interviews 

is duidelijk af te leiden dat mindset als een belangrijk struikelblok ervaren wordt. De 

respondenten van de pre-startups geven aan dat het moeilijk is om creatief te zijn wanneer 

ze het probleem niet begrijpen of wanneer ze beperkt worden door het gebruik van slechts 

één denkmanier (quote 3.1). Ook jezelf goed in je vel voelen komt ter sprake als een mogelijk 

struikelblok, al zou dit onrechtstreeks gelinkt kunnen worden aan mindset (quote 3.2).  

 

Bij de startups kwamen wat meer verschillende struikelblokken terug, al is mindset hier ook 

terug een van (quote 3.3). Daarnaast verklaarde een paar van de startups dat het voor hen 

moeilijker zou zijn om creatief aan de slag te gaan in hele rustige of juist hele drukke periodes 

(quotes 3.4 & 3.5). Andere killers van creativiteit zouden gelinkt kunnen worden aan de 

omgeving. Bepaalde omgevingen zouden het namelijk niet toelaten creatief om te springen 

met bepaalde zaken. Omgevingen waar regelgeving belangrijk is bijvoorbeeld, maar ook 

omgevingen waarbinnen men werkzaam is of waarin men zicht bevindt zou de creativiteit het 

zwijgen op kunnen leggen (quotes 3.6, 3.7 & 3.8). Ten slotte gaat ook het financiële een 

impact hebben op de mate waarin creativiteit mogelijk is en gebruikt zal worden.  

 

Voor de scale-ups zijn er geen nieuwe struikelblokken in vergelijking met die van de startups. 

Regelgeving werd hier al snel weer aangehaald als struikelblok, want het beperkt de creatieve 
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vrijheid die er is (quote 3.9). Daarnaast werden opnieuw budget aangehaald als een mogelijke 

belemmering van de creativiteit, maar ook de tijdsdruk die al aan bod kwam bij de startups 

werd hier als struikelblok bestempeld (quote 3.10). 

 

Tabel 3: quotes over struikelblokken van creativiteit 

Vorm Nr.  Interviewee Quote 

 

 

 

Pre-startup 

 

3.1 

 

9 

“Als ik het probleem ook niet snap, dan ga ik het waarschijnlijk 

ook moeilijk vinden om creatief te zijn met de oplossingen.” 

 

3.2 

 

8 

“Op momenten dat ik mezelf niet goed voel. Iedereen heeft 

good days, iedereen heeft bad days. (…) Op die dagen vind ik 

dat moeilijker, dus dat heeft dan meer met mijn mentaal welzijn 

te maken.” 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Startup 

 

 

3.3 

 

 

3 

“Als je niet met een open mind begint aan een creatief pad, dan 

moet je zelfs niet beginnen van mij. Iemand die op alles nee 

zegt omdat zijn idee niet gedaan wordt, ja oké, dat is dan 

verloren tijd en verloren moeite.” 

 

 

 

3.4 

 

 

 

 

 

 

 

 

1 

 

“De dagen in februari waren zodanig gevuld dat we eigenlijk 

gewoon hetgeen deden dat altijd gebeurt en dan ga je minder 

op zoek naar nieuwe zaken, maar uiteraard de dodere 

momenten gelijk een rustige dag of een keer een moment dat 

we heel weinig te doen hadden zoals in corona, dat zijn wel de 

momenten dat je extreem creatief moet gaan zijn, maar dat is 

dan ook weer aan de andere kant, als het te veel moet, lijkt het 

me ook niet altijd het beste moment dus ja…” 

 

3.5 

 

 

5 

 

“Als ik heel veel bestellingen heb, dan moet ik dus heel veel 

maken en dat zijn allemaal dezelfde dingen en dan heb ik zo de 

zin ook niet meer om iets nieuws te proberen.” 

 

3.6 

 

 

 

3 

“In een omgeving waar er weinig vertrouwen is, is het heel 

moeilijk om met creatieve ideeën op de proppen te komen of 

een brainstormsessie goed te laten eindigen.” 

 

3.7 

 

3 

“Ik word daar zot van, van het feit dat er alleen maar regels zijn 

waar je je aan moet houden en de creativiteit nog gekild wordt 

voor ze geboren wordt.”  

 

3.8 

 

3 

“Als er veel tijdsdruk is, als we deadlines moeten halen en we 

moeten opleveren (…) laten we maar gewoon hetzelfde doen 

om zo snel mogelijk hier geen momentum te verliezen.” 

 

 

 

Scale-up 

 

3.9 

 

2 

“Sommige dingen kan je gewoon niet oplossen met iets creatief 

(…) dat is iets dat gewoon puur wetgeving en contract is, ik zou 

daar heel graag creatief mee omgaan, maar dan ben je aan het 

frauderen.” 

 

3.10 

 

7 

“Als er druk op de ketel zit vanuit de klanten is het moeilijk 

creatief te zijn. (…) Maar ja, ook is de financiële druk soms te 

groot.” 
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4.1.3 Belang van creativiteit  

 

Betreffende het belang van creativiteit voor pre-startups, was er een duidelijke lijn te trekken 

in de antwoorden die gegeven werden tijdens de interviews. Alle pre-startups verklaarde 

creativiteit vooral belangrijk te vinden om zichzelf goed te kunnen profileren (quotes 4.1 & 

4.2). Dit is niet geheel onlogisch, aangezien je als pre-startup nog veel aan het nadenken bent 

over onder andere je strategie en aanpak. Naast het profileren werd het belang van creativiteit 

ook kort benadrukt bij het budgettaire gedeelte. Dit omdat er omwille van minder middelen, 

creatiever met de middelen moet worden omgegaan.  

 

Terwijl het profileren vooral bij de pre-startups voorkwam, ging het binnen de startups meer 

over positioneren van bijvoorbeeld concurrenten, maar ook over de positionering richting de 

toekomst (quotes 4.3 & 4.4). Tevens komt ook vernieuwing hier opnieuw aan bod, wat ook bij 

het thema over visie op creativiteit al aan bod kwam (quote 4.3). Ten slotte kwam net zoals 

bij de pre-startups budget ter sprake, wanneer er vragen gesteld werden over het belang van 

creativiteit (quote 4.5). 

 

Bij de resultaten van de scale-ups zien we amper gelijkenissen met antwoorden afkomstig van 

pre-startups en startups. Voor hen is creativiteit vooral belangrijk tegen zogenaamde copycats, 

waarbij het dan belangrijk is om die first mover advantage te hebben, maar ook voor het 

imago van het bedrijf kan creativiteit een belangrijke rol spelen (quotes 4.6 & 4.7). De enige 

gelijkenis die af te leiden valt gaat opnieuw over het aspect van vernieuwing (quote 4.8). 

 

Tabel 4: quotes over het belang van creativiteit 

Vorm Nr. Interviewee Quote 

 

 

Pre-startup 

 

4.1 

 

 

6.1 

 

“We proberen enerzijds wel in te zetten op een mooi product, 

goed product, maar anderzijds is die huisstijl ook wel heel 

belangrijk.” 

 

4.2 

 

8 

 

“Social media wordt ook al heel vaak gebruikt, daar moet ik ook 

nog een manier bedenken hoe ik mij anders kan profileren of 

hoe ik net dat tikkeltje meer aantrekking ga hebben.” 

 

 

 

 

Startup 

 

 

4.3 

 

 

1 

“Voor mezelf is het uiteindelijk ook belangrijk, omdat dat dan 

nieuwe wegen kan betekenen, dus nieuwe opportuniteiten, 

maar ik denk vooral dat de klant weet dat het bedrijf ook wel 

kijkt naar de toekomst en dat het niet gewoon altijd hetzelfde 

zal blijven.” 

4.4 3 “Hoe positioneren wij ons ten opzichte van de rest, daar kunnen 

we wel creativiteit de vrije loop laten.” 

4.5 4 “Als starter moet je wel veel creatiever zijn dan uw competitors, 

dan uw concurrenten, die een veel groter budget hebben.” 

 

 

 

 

 

4.6 

 

 

2 

 

“Ik denk dat creativiteit heel belangrijk is, omdat wij in de eerste 

plaats vaak gekopieerd worden (…) en als we iets uitvinden 

wordt dat toch gekopieerd, maar dat we dan toch die 

voorsprong nemen.” 
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Scale-up  

4.7 

 

2 

“Het (creativiteit) kan deels je imago of naam maken op welke 

creatieve manier dat je dan uit zou rollen, dus ja dat is 

belangrijk.” 

4.8 7 

 

“Vernieuwend zijn is bij ons heel belangrijk in de 

softwarewereld.” 

 

4.1.4 Gebruik van creativiteit  

 

Het gebruik van creativiteit is bij de pre-startups en de startups enorm uiteenlopend. Op zich 

hoeft dit geen grote verrassing te zijn, want het gebruik van creativiteit kan zeer 

bedrijfsspecifiek zijn. Enkele van de pre-startups en startups gaven aan altijd creatief uit de 

hoek proberen te komen. Om in de eerste plaats klanten aan te trekken, maar ook om meer 

op te kunnen vallen (quotes 5.1 & 5.4). Wat opmerkelijk is, is dat er ook benoemd wordt dat 

het gebruik van creativiteit vooral in de beginfase van cruciaal belang is (quote 5.2 & 5.5). Het 

is niet dat je nadien niet meer creatief zou kunnen zijn, maar dan is dit volgens een startup 

respondent een ander niveau van creativiteit (quote 5.6). Vervolgens gaf een van de pre-

startups aan proactief om proberen te gaan met creativiteit, door bijvoorbeeld alvast mogelijke 

scenario’s met bijhorende oplossingen te bedenken (quote 5.3). Daar lijnrecht tegenover gaf 

een startup aan eerder reactief gebruik te maken van creativiteit en pas creatief in te grijpen 

wanneer de dingen niet lopen zoals gepland (quote 5.7). 

 

De antwoorden van de scale-ups waren vervolgens wel helemaal helder. Daar ligt het gebruik 

van creativiteit overduidelijk op expansie (quotes 5.8 & 5.9). Een groot contrast in vergelijking 

met de pre-startups en startups, die creativiteit op zeer verschillende manieren inzetten.  

 

Tabel 5: quotes over het gebruik van creativiteit 

Vorm Nr. Interviewee Quote 

 

 

 

 

 

Pre-startup 

 

 

5.1 

 

 

9 

 

“Ik zou bijna zeggen altijd. Ik vind het altijd beter als je iets 

doet waar je je eigen draai aan kunt geven en waar je je eigen 

creativiteit dus hebt moeten gebruiken. (…) Daarom vind ik 

creativiteit wel op elk moment belangrijk eigenlijk, bij elke 

beslissing die je maakt. Het gaat veel meer opvallen als je iets 

echt vanuit een creatief standpunt hebt gedaan.” 

 

5.2 

 

6.1 

“Ik denk vooral in de beginfase dat creativiteit sowieso cruciaal 

is. Je moet echt met een toch wel innovatief en creatief idee 

komen.” 

5.3 8 “Ik ben heel veel scenario’s aan het bedenken en dan (…) 

probeer ik daar onmiddellijk al een oplossing voor te zoeken.” 

 

 

 

 

 

 

 

5.4 

 

5 

“Volgens mij moet je dat (creativiteit) altijd blijven gebruiken. 

Als je klanten wil blijven aantrekken dan moet je gewoon altijd 

meegaan met de tijd en creatief blijven.” 

 

5.5 

 

3 

“Ik denk dat creativiteit heel belangrijk is voor de startup en 

tijdens de startup, (…) tijdens het starten van het bedrijf, 

tijdens de idee fase van het bedrijf.” 
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Startup  

5.6 

 

3 

“Ja je kan creatief zijn met, we gaan een nieuwe update 

uitbrengen, (…) maar de creativiteit die daarmee vasthangt is 

van een veel minder kaliber dan de creativiteit wanneer je van 

nul naar één gaat.” 

 

5.7 

 

 

4 

 

“Ik denk dat dat vooral, op die moment het heel belangrijk is 

om snel te schakelen en creatiever om te gaan met bepaalde 

zaken als we zien dat zaken niet werken.”  

 

 

 

Scale-up 

 

5.8 

 

 

2 

 

“Ik denk naar markt entry’s, of gewoon nieuwe doelgroepen 

aanspreken en dergelijke meer dat je dan echt op een andere 

manier de deur opendoet zeg maar.” 

 

5.9 

 

7 

“Wanneer het belangrijk is? Wel bij het overtuigen van nieuwe 

klanten bijvoorbeeld. (…) Dus in de overtuigingsgesprekken met 

klanten zou ik zeggen. En voor het aantrekken van nieuwe 

collega’s zou dat ook wel eens een belangrijke kunnen zijn.” 

 

4.2 Probleemoplossend denken  

 

4.2.1 Visie op probleemoplossend denken 

 

Bij het eerste subconcept probleemoplossend denken, valt in de resultaten meteen op dat de 

visie op probleemoplossend denken zeer uiteenlopend is over de respondenten heen. Er zijn 

enkele kleine overeenkomsten in de antwoorden, maar deze zijn zeer beperkt. Zo is de visie 

van enkele pre-startups en startups dat probleemoplossend denken vooral dient tot het 

analyseren van problemen en pijnpunten (quotes 6.1 & 6.4). Iets wat gezien kan worden dat 

hierbij aanleunt, gaat over het verbeteren met het oog op de toekomst (quotes 6.4 & 6.5). 

Wat opvalt is dat er ook enkele respondenten zijn waarvoor probleemoplossend denken nog 

niet echt van toepassing is (quote 6.2). Dit slaat duidelijk terug op het hoofdthema, wat de 

verwachte aanwezigheid van een balans tussen de twee subconcepten kracht bij zet. 

 

Bij de scale-ups kwam dan weer heel andere input voort uit de interviews dan die van de pre-

startups en startups. De respondenten daar gaven aan rationeel en flexibel om te gaan met 

probleemoplossend denken en vooral beroep te doen op ervaring, om bijvoorbeeld met de 

juiste oplossingen te komen (quotes 6.6 & 6.7). 

 

Tabel 6: quotes over de visie op probleemoplossend denken 

Vorm Nr. Interviewee Quote 

 

Pre-startup 

6.1 9 “Dat heeft meer te maken met steeds problemen analyseren of 

pijnpunten analyseren en daar dan oplossingen voor genereren 

6.2 8 “In mijn pre-startup is dat op dit moment nog niet aan de orde, 

omdat ik nog niet fysiek geconfronteerd wordt met problemen.” 

 

 

 

 

6.3 

 

3 

“Het gaat er mij eigenlijk over het vinden van alle mogelijke 

opties om uw probleem op te lossen en er dan de beste uit te 

kiezen.” 
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Startup 

 

6.4 

 

1 

“Dan moet je gaan zoeken, hoe kunnen we dat verbeteren en 

hoe kunnen we dat voorkomen, hoe kunnen we dat in de 

toekomst beter doen.” 

 

6.5 

 

4 

“Ik zie probleemoplossend denken als een uitdaging die je 

probeert op te lossen of (…) aan de andere kant ook dingen 

verbeteren eigenlijk (…) waardoor vanuit probleemoplossend 

denken er een bepaalde groei mogelijk is.” 

 

 

 

Scale-up 

 

6.6 

 

 

2 

“Ik zie probleemoplossend denken vrij rationeel, je hebt een 

probleem en dan opnieuw met het whiteboard (…) en dan is het 

de knoop doorhakken. Ik ben daar vrij simpel in.” 

 

6.7 

 

7 

“Probleemoplossend denken moet heel flexibel kunnen 

gebeuren wat ons betreft (…) en dan verwachten we ook wel 

van mensen om met hun ervaring toch delen van de oplossing 

te bieden.” 

 

4.2.2 Situaties voor probleemoplossend denken 

 

Voor de situaties waarbinnen er probleemoplossend gedacht wordt, is het duidelijk dat de 

antwoorden van alle pre-startups in dezelfde lijn liggen. Zij geven allemaal aan dat ze proactief 

omgaan of proberen om te gaan met probleemoplossend denken (quotes 7.1 & 7.2). Een 

andere situatie waarin er probleemoplossend gedacht wordt of moet worden, is volgens een 

van de respondenten wanneer het gaat over het niet behalen van doelstellingen of 

verwachtingen (quote 7.3). 

 

De antwoorden van de respondenten van de startups waren voor een groot deel gelijkend aan 

die van de pre-startups. De startups halen ook doelstellingen aan als een belangrijke situatie 

voor probleemoplossend denken in toe te passen (quotes 7.4 & 7.5). Ook het proactieve aspect 

komt bij de startups terug als een situatie waarin er idealiter aan probleemoplossend denken 

gedaan wordt (quote 7.5). Enkele andere aangehaalde situaties om probleemoplossend in te 

gaan denken is bij opkomende concurrentie, bij grote kalmte of juist bij grote drukte (quotes 

7.6 & 7.7). 

 

Ten slotte werd ook bij de scale-ups het niet behalen van doelstellingen als een belangrijke 

situatie gezien om het subconcept in te gaan toepassen (quote 7.8). Uiteindelijk zouden ook 

de aard van het probleem en de mogelijke gevolgen voor bijvoorbeeld het imago situaties zijn 

die belangrijk worden bevonden om probleemoplossend denken in toe te gaan passen (quote 

7.9). 

 

Tabel 7: quotes over situaties voor probleemoplossend denken 

Vorm Nr. Interviewee Quote 

 

 

 

 

7.1 

 

 

6.1 & 6.2 

 

“We zouden soms een beetje korter op de bal moeten spelen en 

meer de problemen moeten voorzien. (…) We anticiperen nog 

te weinig op de fouten die er gemaakt kunnen worden.”  
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Pre-startup 

 

7.2 

 

9 

“Ik denk veel van oké, volgende maand, wat voor problemen 

gaan er zijn (…). En dan doe je ook eigenlijk al op voorhand aan 

probleemoplossend denken, want je analyseert problemen in de 

toekomst.” 

7.3 8 “Mocht ik het (de sales) niet zien stijgen zoals ik het had zien 

willen stijgen, dan zou ik al gaan probleemoplossend denken.” 

 

 

 

 

 

 

Startup 

 

7.4 

 

3 

“Als je vooropgestelde doelen niet haalt, ik denk dat dat bij een 

startup heel belangrijk is, (…) meestal worden die doelen niet 

gehaald op het begin.” 

 

7.5 

 

4 

“Idealiter ga je probleemoplossend denken voordat de 

problemen komen, voordat we zien dat we doelen niet halen. 

(…) Om je probleem dan proactief er kunnen uit te halen 

eigenlijk.” 

 

7.6 

 

1 

“Als we merken dat er concurrentie komt, want in principe zijn 

we vrij van concurrentie, (…) ik denk het moment dat ik merk 

dat er concurrenten komen, (…) daardoor ga je wel 

probleemoplossend moeten denken.” 

 

7.7 

 

 

5 

“Als er te weinig orders binnenkomen, dan begin ik altijd wel na 

te denken van oh, hoe kan ik dat veranderen? Maar ook als er 

te veel orders binnenkomen.” 

 

 

Scale-up 

 

7.8 

 

 

7 

“Stel dat je een paar maanden de oplever cyclus niet haalt, dan 

is het natuurlijk een moment om direct aan de bel te trekken en 

proberen met oplossingen te komen.” 

 

7.9 

 

2 

“Als het probleem aanzienlijk is en een behoorlijk gevolg heeft 

van negatieve commentaren of imagoschade. Dan denk ik dat 

het nodig is om probleemoplossend te gaan denken.” 

 

4.2.3 Integratie van probleemoplossend denken 

 

Bij de integratie van probleemoplossend denken valt op dat er twee groepen zijn, waarvan de 

eerste bestaat uit enkele pre-startups en een startup. Voor hen is de integratie simpelweg niet 

van toepassing (quotes 8.1). Sommigen gaven in het thema ‘visie op probleemoplossend 

denken’ al aan dat voor hen probleemoplossend denken weinig of zelfs niet aan de orde is. Het 

logische gevolg hiervan is dat er ook geen integratie is van het probleemoplossend denken.  

 

Voor de overige respondenten zien is er een overlap en weinig uiteenlopende antwoorden. Het 

communiceren en houden van meetings en groepsgesprekken is duidelijk een veel gebruikte 

methode om het probleemoplossend denken te proberen integreren. Dit kwam terug in de 

antwoorden van een pre-startup, een startup en beide scale-ups (quotes 8.2, 8.3, 8.6 & 8.7). 

Bij twee overige startups werden ook procedures en het stellen van prioriteiten benoemd als 

manieren om probleemoplossend denken goed te kunnen integreren (quotes 8.4 & 8.5) 
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Tabel 8: quotes over de integratie van probleemoplossend denken 

Vorm Nr. Interviewee Quote 

 

Pre-startup 

8.1 6.2 “Ja momenteel… Hebben we dat nog niet nee.” 

 

8.2 

 

9 

“Dus ik probeer probleemoplossend denken echt te stimuleren 

door eigenlijk meer in groep na te denken. Ik denk dat dat het 

belangrijkste is wat wij doen.” 

 

 

 

 

 

Startup 

 

8.3 

 

4 

“Ik heb met marketing bijvoorbeeld iedere week een meeting, 

ik heb met de CEO twee one to one’s per week. (…) Je probeert 

dan in meetings en one to one’s eigenlijk de problemen te 

capteren en samen een oplossing te zoeken.” 

 

8.4 

 

3 

“Procedures maken. Door bijvoorbeeld procedures te maken 

van, als wij dit probleem proberen op te lossen, willen we 

minstens drie oplossingen die minstens die parameters 

aanpakken en anders gaan we niet beslissen.” 

 

8.5 

 

5 

“Ik doe heel veel, dus voor mij is het ook wel een beetje de 

balans vinden. De fotografie bijvoorbeeld, dat heb ik nu gewoon 

stilliggen.” 

 

 

 

Scale-up 

 

8.6 

 

 

2 

 

“Open communicatie, dus als er problemen zijn dat niet 

proberen onder de mat te vegen, maar daarover communiceren 

hier intern (…) dan kunnen we samen probleemoplossend 

beginnen te denken.” 

 

8.7 

 

7 

“Als projecten dreigen uit de pas te gaan, wordt er eigenlijk bij 

ons redelijk snel ingegrepen in die zin dat ja, door twee 

wekelijkse of maandelijkse project meetings zitten we heel kort 

op de bal te spelen.” 

 

4.3 Out of the box denken 

 

4.3.1 Visie op out of the box denken 

 

Over het tweede subconcept hebben nagenoeg alle respondenten dezelfde visie. Voor de 

respondenten staat vernieuwing centraal in de visie rond out of the box denken. Het anders 

doen dan al gedaan is, is waar zo goed als alle antwoorden zowat op neer komen (quotes 9.1, 

9.3, 9.5 & 9.8). Het out of the box denken is duidelijk een stuk bekender onder de 

respondenten en is nu eenmaal een begrip dat vaker in de mond wordt genomen. Out of the 

box denken wordt ook vaak als synoniem gezien van creativiteit, wat toch best opmerkelijk is 

(quote 9.6 & 9.7). Het hoeft misschien daarom niet te verbazen dat al deze antwoorden zo in 

lijn met elkaar liggen. Naast het vernieuwende aspect werd door enkele verklaard dat out of 

the box denken in hun visie ook een diversifiërend karakter heeft (quotes 9.2 & 9.4). 

 

Tabel 9: quotes over de visie op out of the box denken 

Vorm Nr. Interviewee Quote 

 

 

 

 

9.1 

 

 

6.2 

 

“Iets innovatief vind ik best wel out of the box, maar dan ook 

dat op een creatieve en originele manier brengen. Iets wat nog 

niemand anders eerder heeft gedaan.” 



 

 27 

 

Pre-startup 

 

9.2 

 

8 

“Hoe kan ik mij diversifiëren van anderen? Wat kan het voor mij 

aantrekkelijk maken en in dat geval zou marketing gericht out 

of the box denken heel interessant voor mij kunnen zijn.” 

 

9.3 

 

9 

“Voor mij is out of the box denken niet nadenken over wat er al 

gedaan is geweest, maar wat er juist nog niet gedaan is 

geweest.” 

 

 

 

Startup 

9.4 1 “Ik doe aan out of the box denken om te doen wat de rest niet 

doet, je te kunnen afscheiden van iemand anders.” 

9.5 4 “Naar een oplossing zoeken of naar een bepaalde strategie 

zoeken die niet door iedereen gebruikt wordt.” 

 

9.6 

 

3 

“Een beetje creativiteit, dat is een beetje een synoniem voor 

mij. Out of the box denken, komen met oplossingen, waar een 

normaal persoon in een normale tijd niet mee afkomt.” 

 

 

Scale-up 

 

9.7 

 

 

2 

“Out of the box denken is natuurlijk ook wel gepaard met 

creativiteit. Het woord zegt het zelf, een weg inslaan die 

normaal gezien in die materie niet ingeslagen wordt.” 

9.8 7 “Proberen om alleszins afstand te nemen van het dagelijkse 

werk en dan kijken (…) om dingen eens een keer om te gooien.” 

 

4.3.2 Situaties voor out of the box denken  

 

De antwoorden van de respondenten van de pre-startups over de situaties waarbinnen er het 

best aan out of the box gedacht kan worden, overlappen met elkaar. Veel respondenten gaven 

in de eerste plaats aan dat er vaak out of the box gedacht moet worden bij problemen (quote 

10.3). Daarnaast wordt ook de beginfase aangegeven als een belangrijke situatie waarbinnen 

er out of the box gedacht moet worden (quotes 10.1 & 10.2). Dit sluit wederom aan bij de 

balans die verwacht wordt. 

 

Van de startups zijn er heel wat die dezelfde situaties belangrijk vinden als de pre-startups. 

Ook zij vinden zowel de beginfase, als situaties waarin je vooral probleemoplossend moet 

denken belangrijk voor het gebruiken van een out of the box denkpatroon (quotes 10.4 & 

10.5). Daarnaast werden ook het verhogen van de efficiëntie en, net zoals bij de situaties voor 

probleemoplossend denken, wederom het proactieve karakter benoemd als situaties om aan 

out of the box denken te gaan doen (quotes 10.6 & 10.7).  

 

Opvallend waren de situaties die naar voor kwamen bij de scale-ups. Daar werd in de eerste 

plaats weer het probleemoplossende aspect betrokken. Volgens een van de scale-up ga je pas 

out of the box denken, wanneer de opties die je voor een probleem hebt geen oplossing bieden 

(quote 10.8). Dit staat mooi in verband met het hoofdthema, want probleemoplossend denken 

heeft er duidelijk voorrang. Ten slotte is tijd maken ook belangrijk voor de situaties om aan 

out of the box denken te gaan doen (quote 10.9). Pas wanneer er tijd voor gemaakt wordt, 

kan er dus out of the box gedacht gaan worden. Met deze antwoorden halen de scale-ups 

beiden de aanwezigheid van een balans tussen de subconcepten aan.  

 

Tabel 10: quotes over situaties voor out of the box denken 
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Vorm Nr. Interviewee Quote 

 

 

 

Pre-startup 

10.1 

 

6.2 

 

“In het begin sowieso, dat hebben we al gezegd, als je een 

nieuw product moet maken enzo.” 

 

10.2 

 

8 

“Wat is voor mij het ideale moment is om out of the box denken 

te gaan doen? Hoe ik het nu zie, denk ik eerder dat dat gaat zijn 

na een paar maanden de startup te hebben en ik iets nieuws wil 

implementeren.” 

10.3 

 

9 

 

“We gebruiken out of the box denken heel vaak bij het oplossen 

van problemen.” 

 

 

 

 

Startup 

10.4 3 “Vooral voor oprichting, tijdens oprichting, meteen erna. 

Opnieuw die super beginfase.” 

10.5 5 “Wanneer je ook probleemoplossend moet denken denk ik.” 

 

10.6 

 

1 

“Out of the box, als je merkt dat het heel druk wordt, (…) moet 

je dan op zoek gaan naar iets waardoor je efficiënter kan te 

werk gaan.” 

 

10.7 

 

4 

“Ik denk als je je wilt verbeteren en iedere week of iedere 

maand wilt verbeteren zowel persoonlijk als zijnde 

onderneming, dat het belangrijk is dat je ook op een proactieve 

manier out of the box kan gaan denken.” 

 

 

Scale-up 

 

10.8 

 

 

2 

“Als je vast zit, als je probleemoplossend aan het denken bent 

en de opties die je hebt bieden niet echt een oplossing, dan kan 

je het over een volledig andere boeg gaan gooien.” 

10.9 7 “Door ruimere planningen aan te houden, dat je hier effectief 

tijd voor inplant.” 

 

4.3.3 Integratie van out of the box denken  

 

Bij het subthema over de integratie van out of the box denken, is er iets opmerkelijks in de 

antwoorden van de pre-startups te zien. Twee van hen geven aan geen integratie van het out 

of the box denken te doen. Hier wordt echter een duidelijke reden aan gegeven door de 

desbetreffende respondenten (quotes 11.1 & 11.2). Dit lijkt op het eerste gezicht in te gaan 

tegen de balans die verwacht wordt, maar wijst mogelijks eerder op bijkomende inzichten 

betreffende de pre-startup fase. De laatste pre-startup haalt het belang aan van het 

samenzitten in groep, om het out of the box denken te kunnen integreren (quote 11.3).  

 

Voor de startups zijn er redelijk verschillende antwoorden. Net als bij de pre-starter, is er ook 

een startup die aangeeft geen integratie van out of the box denken te doen (quote 11.4). De 

reden hiervan is echter wel verschillend dan die van de pre-startup en is eerder tijdgebonden. 

Startups geven ook aan dat de integratie meer in de beginfase was en nu meer slaat op 

vernieuwingen (quotes 11.5 & 11.6). Deze vernieuwingen zijn niet altijd even evident, 

waardoor het out of the box denken volgens een respondent ook geïntegreerd woord door 

middel van trial en error (quote 11.7).  

 

De antwoorden van de scale-ups zijn redelijk gelijkend aan die van de pre-startups. Er wordt 

enerzijds aangegeven geen bewuste integratie aanwezig te zijn (quote 11.8 & 11.9), maar 
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anderzijds wordt ook hier het nadenken in groep aangehaald (quote 11.9). Bij dit 

groepsdenken ligt de nuance daarentegen wel anders dan die bij de pre-startup ligt. De out of 

the box integratie bij de scale-up is het gevolg van wanneer er specifiek probleemoplossend 

gedacht wordt binnen de scale-up. Er wordt dus geen integratie gedaan die puur gericht is op 

het out of the box denkpatroon.  

 

Tabel 11: quotes over de integratie van out of the box denken 

Vorm Nr. Interviewee Quote 

 

 

 

 

 

Pre-startup 

 

11.1 

 

 

6.2 

 

“Doordat we momenteel een beetje vastzitten, integreren we 

het eigenlijk niet meer. We proberen wel naar oplossingen te 

zoeken, maar dan is dat denk ik niet out of the box.” 

 

11.2 

 

8 

“Integreer ik dat op dit moment? Ja en nee, ik ben daar zo wel 

een beetje mee bezig, maar echt integreren op dit moment nog 

niet, omdat ik nog geen fysiek product heb.” 

 

11.3 

 

9 

“We integreren dat door groepsmeetings in te plannen. Dat 

doen we veel, ook gewoon te vragen. Ik vraag het ook aan de 

andere, om hun niet te laten beïnvloeden door wat ze kennen.” 

 

 

 

 

 

 

 

 

Startup 

 

11.4 

 

3 

“Moeilijk om het te integreren, want ik heb er geen tijd voor. 

Dat is het eerste dat de planning niet haalt.” 

 

 

11.5 

 

 

1 

“In principe is de integratie van probleemoplossend denken 

vooral in het begin geweest, maar nu is dat wel met die nieuwe 

tak die we willen uitrollen, is dat plots terug volledig nodig, want 

het is in principe iets nieuw, al leunt het uiteraard bij dezelfde 

activiteit aan.” 

 

11.6 

 

5 

“Altijd op zoek naar nieuwe ideeën. Als ik ergens tegenaan loop, 

nadenken of zoeken naar iemand anders die het op een andere 

manier heeft gedaan.” 

 

11.7 

 

 

4 

“Ja, echt ook weer zo trial en error. Out of the box denken is 

iets wat op het moment voorkomt en vanuit eigen initiatieven 

voortvloeit uit de ervaringen of dan weer uit andere zaken waar 

je op bent gekomen aan de hand van bepaalde analyses.” 

 

 

 

 

 

Scale-up 

 

11.8 

 

 

7 

“Ja da’s niet. Buiten de dingen die ik net aangaf. Eigenlijk zijn 

er verder eh, dus die beurs of congressen, klantbezoeken, best 

practices… Zijn er verder geen integraties wat dat betreft nee.” 

 

 

 

11.9 

 

 

 

2 

“Goh we integreren dat nu niet specifiek, ik denk opnieuw een 

beetje de cultuur die we hier hebben, de momenten die we 

samen hebben met iedereen, dat we alles bespreken. 

Whiteboard erbij, opnieuw, dat dat ervoor zorgt dat er 

probleemoplossend gedacht wordt en bijgevolg komen er ook 

out of the box denkpistes boven, dus denk dat die een beetje 

met elkaar verbonden zijn.” 
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4.4 Verandering in denkmanier  

 

Als laatste is er nog het subthema over de verandering in denkmanier. De antwoorden van de 

respondenten van de pre-startups en startups over een verandering in denkmanier, kunnen 

onder het grootste deel beschreven worden als iets wat nodig is voor het boeken van 

vooruitgang (quotes 12.1, 12.2, 12.3 & 12.4). Wanneer je blijft hangen in bepaalde zaken en 

merkt dat er nood is aan vernieuwing, zal het volgens de meeste respondenten dus nodig zijn 

om te veranderen van denkmanier. Zeer opvallend zijn de uitspraken van twee startups, die 

de schakeling tussen bedrijfsvormen als startup, scale-up en KMO aanhalen als momenten om 

van denkmanier te gaan veranderen (quotes 12.5 & 12.6).  

 

Bij de scale-ups werd die vooruitgang minder expliciet vermeld, al werd er wel toegegeven dat 

een verandering in denkmanier nodig is om jezelf te heruitvinden (quote 12.7). Een laatste 

interessante bevinding in deze resultaten is de termijn waar een scale-up respondenten over 

spreekt, wanneer het gaat over verandering in denkmanier. Er wordt rechtstreeks over de 

balans van het hoofdthema gesproken en is bijgevolg belangrijke input voor de discussie 

(quote 12.8). 

 

Tabel 12: quotes over de verandering in denkmanier  

Vorm Nr. Interviewee Quote 

 

 

 

 

 

Pre-startup 

 

 

 

12.1 

 

 

 

6.1 

“Ik denk als je altijd zo het op dezelfde manier gaat aanpakken, 

dan ga je ook niet altijd verder geraken. Soms moet je even wel 

eens opgeschud worden ofzo, om… Ook gewoon terug 

creatiever te zijn en ook gewoon terug met oplossingen te 

komen.” (…) “Misschien is dat dan ook wel belangrijk, om terug 

vooruitgang te maken, om dan eens te veranderen van plan of 

van denkwijze.” 

 

12.2 

 

8 

“Als pre-starter heb je een bepaalde visie (…) en ik denk dat je 

de eerste paar jaar die visie heel strak gaat volgen, maar 

sommige blijven daarin hangen en je moet vooruit.” 

 

 

 

 

 

 

Startup 

 

12.3 

 

1 

“Om niet in dat eenzijdige patroon te gaan vallen en daarin te 

blijven, omdat dat waarschijnlijk negatieve effecten kan hebben 

denk ik dan. Daarvoor dus, om niet per se altijd datzelfde te 

denken en die denkwijze wat te verbreden.” 

 

12.4 

 

5 

“Je krijgt wel genoeg klanten, maar het mag toch weer beginnen 

groeien ofzo. Op zo’n moment, dan moet je eens anders gaan 

nadenken.” 

 

 

 

12.5 

 

 

 

3 

“Het standaardantwoord op zo’n verandering gaat daar 

waarschijnlijk zijn als uw bedrijf in een volgende fase van zijn 

leven komt. Als je van startup naar scale-up gaat en van scale-

up naar een matuur bedrijf, dan denk ik dat dat wel meer shift 

van het ene naar het andere. Ik denk dat je op begin meer 

nadruk hebt op out of the box dan meer op creativiteit, daarna 

iets meer op probleemoplossend denken.” 
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12.6 

 

 

4 

“Ik denk van startup naar scale-up moet je sowieso veranderen 

en van scale-up naar KMO moet je ook sowieso veranderen.” 

 

 

 

 

Scale-up 

 

12.7 

 

 

2 

“Ik denk dat dat nodig is om jezelf een beetje te heruitvinden 

soms. Innovatie te weeg te brengen, met die creativiteit op een 

andere manier naar de markt gaan.” 

 

 

12.8 

 

 

7 

“Ja, als het slaat op out of the box creativiteit… Kijk, dat gaat 

niet direct drastische wijzigingen met zich meebrengen, maar 

op de lange termijn misschien wel belangrijke beslissingen 

bevorderen. Dus het is zeker belangrijk je denkmanier te 

veranderen, maar het gaat niet op korte termijn uw balans 

veranderen denk ik.” 

 

 

 

 
  



 

 32 

Hoofdstuk 5: Discussie 

 

In deze masterproef werd getracht een antwoord te vinden op de volgende onderzoeksvraag: 

“Wat is de rol van out of the box en probleemoplossend denken in het ondernemend proces: 

‘the fine balance’ of creativity”. Gebruikmakend van een kwalitatieve, meervoudige casestudy 

methodologie, brengt deze masterproef een hoofdthema voort, samen met elf subthema’s. 

Het hoofdthema slaat op de balans tussen de subconcepten die in de onderzoeksvraag vermeld 

staan. De subthema’s vloeien voort uit de interviewleidraad en moeten uiteindelijk helpen het 

hoofdthema en dus ook de onderzoeksvraag te beantwoorden. Eerst waren er de algemene 

thema’s over creativiteit, waarbij (1) de visie op creativiteit, (2) de struikelblokken van 

creativiteit, (3) het belang van creativiteit en (4) het gebruik van creativiteit aan bod kwamen. 

Vervolgens kwamen de thema’s over het subconcept probleemoplossend denken, waarbij (5) 

de visie op probleemoplossend denken, (6) de situaties voor probleemoplossend denken en 

(7) de integratie van probleemoplossend denken bevraagd werden. Daarna volgde het tweede 

subconcept out of the box denken, waarbij dezelfde thema’s als in het vorige subconcept aan 

bod kwamen, namelijk (8) de visie op out of the box denken, (9) situaties voor out of the box 

denken en (10) de integratie van out of the box denken. Ten slotte werd in een afsluitend 

subthema gevraagd naar (11) de verandering in denkmanier. 

 

5.1 Creativiteit 

 

In verband met creativiteit toonde de literatuur al snel aan dat het geen eenduidig is en dat er 

maar moeilijk één definitie aan gegeven kan worden (Sternberg, 1999). De resultaten 

bevestigen dit en tonen aan dat er inderdaad zeer uiteenlopende visies op creativiteit zijn. 

Deze bevindingen komen dan wel overeen met het onderzoek van Sternberg (1999), maar 

gaan wel in tegen later onderzoek door Gaut (2010), Runco en Jaeger (2012) en Corazza 

(2016). Volgens hen zou er een brede unanimiteit zijn over het feit dat creativiteit het 

vermogen is om dingen te produceren die zowel origineel als waardevol zijn. Die tweeledigheid 

zou gezien worden als de ‘standaarddefinitie’ van creativiteit (Runco & Jaeger, 2012; Corazza, 

2016), maar dit is niet terug te vinden in de gevonden resultaten. Het originele aspect wordt 

door de respondenten nog vaak aangehaald in de vorm van uniciteit en vernieuwing, maar het 

waardevolle aspect is niet terug te vinden in de resultaten. Best opmerkelijk, aangezien er 

binnen de literatuur wel een consensus is over deze tweeledigheid van het begrip.  

 

De bekomen resultaten tonen verder heel wat struikelblokken aan voor creativiteit. Ook in de 

literatuur werd reeds benoemd dat er heel wat factoren zijn die een invloed hebben op het 

creatieve vermogen (Vandekerkhof & Beenders, 2021). Zo kunnen persoonlijkheidskenmerken 

als zelfzekerheid en openheid volgens Feist (1998) een belangrijke rol spelen op het creatieve 

vermogen van een individu. Deze bevinding van Feist (1998), is ook terug te vinden in de 

resultaten. Daar werden mentaal welzijn en mindset door meerdere respondenten aangehaald 

als belangrijke struikelblokken van creativiteit. Deels aansluitend hierbij is onderzoek van Kier 

en McMullen (2018). Zij vonden vooral de verbeelding het belangrijkste in het creatieve 

denkproces, al kan dit deels vastgehangen worden aan het topic mindset, dat door de 
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respondenten meermaals werd aangehaald. Literatuur die daarentegen helemaal niet 

overeenkwam met de resultaten, waren bevindingen van Sternberg (1999), Lieberman en 

Edwards (2014) en Knight en Parr (1999). Zij koppelen leeftijd aan het vermogen om creatief 

te zijn, maar dit kwam in de resultaten nergens aan bod. Een mogelijkse verklaring hiervoor 

is het domein waarop de creativiteit onderzocht is. De resultaten van dit onderzoek zijn 

uiteraard gebaseerd op creativiteit in de ondernemende context, terwijl onderzoeken van 

Sternberg (1999), Lieberman en Edwards (2014) en Knight en Parr (1999) meer gebaseerd 

zijn op het bredere en meer algemene beeld van creativiteit.  

 

Het toenemende belang van creativiteit werd zowel in de literatuur als in de resultaten snel 

duidelijk. Milohnić en Madžar (2017) beweren zelfs dat creatief potentieel vandaag de dag een 

van de belangrijkste motoren van de economische ontwikkeling van het bedrijfsleven is en 

volgens Klonoski (2012) kan creativiteit je zelfs een concurrentievoordeel opleveren. Deze 

bevindingen uit de literatuur komen overeen met de bevindingen die gedaan werden bij de 

pre-startups, startups en scale-ups. Zo goed als alle respondenten gaven aan dat creativiteit 

voor hen van zeer groot belang is. Jezelf als bedrijf kunnen positioneren, profileren, 

onderscheiden… Het zijn slechts enkele voorbeelden uit de resultaten die het belang aantonen 

en dus de reeds bestaande literatuur bevestigen. Het belang van creativiteit mag dan bij alle 

respondenten groot zijn, de resultaten tonen echter aan dat het gebruik van creativiteit onder 

de respondenten vrij uiteenlopend is. De geraadpleegde literatuur gaat minder specifiek in op 

het gebruik van creativiteit, maar toch is er wat gelijkenis met de gevonden resultaten. Volgens 

Vandekerkhof en Beenders (2021) is creativiteit iets dat nooit verdwijnt en ook Shi et al. 

(2020) zien een verschil in creatief zijn en creatief blijven. Enkele respondenten gaven aan het 

belangrijk te vinden creativiteit altijd te gebruiken of trachten te gebruiken, wat dus deels 

overeenstemt met de bevindingen van Vandekerkhof & Beenders (2021) en Shi et al. (2020). 

Overige antwoorden die gegeven werden door respondenten kunnen niet bevestigd, noch 

ontkracht worden door de geraadpleegde literatuur. Hier zou bijkomend literatuuronderzoek 

naar moeten gebeuren, om na te gaan of dit al dan niet overeenkomt met de resultaten die 

voortvloeien uit dit onderzoek. 

 

5.2 Probleemoplossend denken 

 

Het probleemoplossend denken was voor de respondenten duidelijk geen eenduidig begrip. De 

visies op dit subconcept zijn bijgevolg zeer uiteenlopend. Uit het boek van Vandekerkhof en 

Beenders (2021) werd duidelijk dat er vaak niet maar één oplossing is voor een probleem en 

dat het bij probleemoplossend denken dus belangrijk is om meerdere opties te bekijken. 

Andere literatuur sloot hierbij aan en haalde het belang aan om correct naar problemen te 

kijken om op een correcte manier probleemoplossend te kunnen denken (Nickerson & Zenger, 

2004). Ondanks de uiteenlopende visies van de respondenten, komen deze bevindingen uit de 

literatuur (Vandekerkhof & Beenders, 2021; Nickerson & Zenger, 2004) overeen met de visie 

van enkele respondenten. Zij gaven namelijk aan dat het probleem goed geanalyseerd moet 

worden, maar ook dat alle opties bekeken moeten worden om vervolgens de beste te kiezen. 

Dit analyseren is vervolgens iets wat aansluit bij bevindingen die gedaan werden door 
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Wantanabe (2009). Die literatuur toont vier stappen om aan probleemoplossend denken te 

doen, waarvan het goed analyseren, de eerste twee stappen kan afdekken.  

 

Het onderzoek van Watanabe (2009) vertoont dus wel overeenkomsten met de gevonden 

resultaten, maar er is ook een opvallend verschil. De vier gedefinieerde stappen voor 

probleemoplossend denken, kunnen volgens Watanabe (2009) pas opgesplitst worden in 

stappen vanaf het moment dat bekend is dat er een probleem aanwezig is. Dit gaat voor een 

groot stuk in tegen de situaties waarin er vooral volgens de pre-startups aan 

probleemoplossend denken gedaan moet worden. Zij gaven allen aan proactief proberen om 

te gaan met probleemoplossend denken, terwijl de bevindingen van Watanabe (2009) eerder 

spreken van een reactief gebruik van probleemoplossend denken.  

 

Een laatste interessante overeenkomst tussen reeds bestaande literatuur en de resultaten van 

dit onderzoek zijn terug te vinden in de integratie van het probleemoplossend denken. Veel 

respondenten die het probleemoplossend denken reeds integreren, haalden het belang van 

meetings en het nadenken in groep aan. Deze resultaten sluiten aan bij een studie van 

Lumsdaine en Lumsdaine (1995), die verklaarden dat creativiteit tijdens het proces van 

probleemoplossend denken coöperatief van aard is en het het meest productief is wanneer het 

in teamverband gedaan wordt.  

 

5.3 Out of the box 

 

Bij de resultaten werd al aangehaald dat het subconcept out of the box denken veel helderder 

was voor de respondenten. Zo goed als alle respondenten hadden dezelfde of een sterk 

gelijkende visie op het subconcept, al hoeft dit door het veelvuldig gebruik van het concept 

niet te verbazen. Onderzoeken van Vanderkerkhof en Beenders (2021) en Weisberg en 

Markman (2009) leren ons dat out of the box denken vooral gaat over anders naar dingen te 

kijken en oude ideeën die je over iets hebt te verwerpen. De gevonden resultaten bevestigen 

dit eerder onderzoek. De antwoorden van de respondenten tonen dezelfde visie op creativiteit 

aan als die van de literatuur. Daarnaast staat ook het vernieuwende aspect in de resultaten 

vaak centraal. Ook dit is makkelijk terug te koppelen aan de literatuur, want zo zouden 

situaties die om nieuwigheid vragen je juist dwingen om out of the box te denken (Weisberg 

& Markman, 2009). 

 

Het onderzoek bevestigt verder wederom ook een uitspraak die terug te vinden is in de 

literatuur van Vandekerkhof en Beenders (2021). Zij zeggen namelijk dat out of the box 

denken niet los te koppelen is van het vorige subconcept, probleemoplossend denken. 

Opmerkelijk is dat enkele de respondenten dit verband onbewust zelf al leggen. De twee 

worden rechtstreeks met elkaar in verband gebracht door heel wat respondenten 

(respondenten 2, 4, 5 en 9), wat toch opmerkelijk is gezien de beperkte literatuur die hierover 

binnen deze masterproef gevonden werd. Dit is echter wel een indicatie naar een mogelijks 

aanwezig evenwicht dat gezocht wordt in het hoofdthema. Zo wordt door pre-startups 

bijvoorbeeld de beginfase vooral als een belangrijke situatie bevonden om out of the box 
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denken te gaan gebruiken, terwijl scale-ups meer naar het probleemoplossende verwezen. De 

situaties waarbinnen de respondenten het out of the box denken dus zien varieert sterk, maar 

bevestigen wel het evenwicht dat in het hoofdthema verwacht wordt. Verder is er nog een 

opmerkelijke bevinding betreffende de gevonden resultaten. Zowel bij de pre-statup als de 

startup fase, zien we uiteenlopende situaties waarbinnen ze out of the box denken gebruiken 

en er lijkt zelfs een volledig nieuw evenwicht te zijn binnen deze fases. Een merkwaardige 

bevinding, die kan wijzen op een bijkomend inzicht in de verschillende onderzochte fases. Door 

het ontbrekend kader rond de subtypes van creativiteit (Dietrich, 2018), kon er geen literatuur 

geraadpleegd worden die deze bevinding kan bevestigen of ontkrachten. In de aanbevelingen 

tot verder onderzoek zal dit meer in detail besproken worden.  

 

Ook de integratie van het ouf of the box denken bracht interessante bevindingen met zich 

mee. Brainstormen wordt door Vandekerkhof en Beenders (2021) gezien als een efficiënte 

methode het out of the box denken te stimuleren. Het is volgens De Vos (2006) zelfs een van 

de meest vruchtbare manieren van samendenken. De verwachting zou zijn, dat de pre-

startups deze literatuur volledig zouden ondersteunen, maar dit is niet helemaal het geval. 

Enerzijds geven de pre-startups aan wel bezig te zijn geweest met brainstormen, om onder 

andere hun idee te bekomen, maar aan de andere kant geven twee van hen aan verder geen 

integratie te doen van het out of the box denken. Deels bevestigt het dus de literatuur, maar 

van een echte integratie kan dus niet altijd gesproken worden. Zoals in de resultaten al 

aangegeven lijkt dit in te gaan tegen de verwachting van het hoofdthema, al moet er wederom 

misschien meer gekeken worden in de richting van bijkomende inzichten in de pre-startup en 

startup fase. Zo gaf een pre-startups bijvoorbeeld aan bezig te zijn met probleemoplossend 

denken, terwijl dit voor de andere pre-sartups totaal niet aan de orde was. Deze verschillen 

waren duidelijk te zien bij een pre-startup die nog in de ideefase zit en een pre-startup die zo 

goed als klaar is om de markt te betreden. 

 

Een laatste zeer opmerkelijke bevinding is afkomstig van een uitspraak van een van de scale-

ups. Daar werd spontaan over een balans gesproken aangaande out of the box denken en 

creativiteit. De respondent gaf aan wel een soort balans te zien binnen het out of the box 

denken en creativiteit, al moet dit volgens hem op lange termijn gezien worden.  
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Hoofdstuk 6: Conclusie, beperkingen en aanbevelingen 

 

6.1 Conclusie 

 

Het onderzoek in deze masterproef is een aanvulling op de voorlopig beperkt bestaande 

literatuur over de subtypes van creativiteit, omdat er maar weinig eerdere studies zijn rond 

verschillende types en subtypes van creativiteit (Dietrich, 2018). Het hoofdthema had twee 

verwachtingen. Enerzijds werd verwacht dat de balans bij pre-starters meer naar het out of 

the box denken zou trekken, terwijl bij scale-ups probleemoplossend denken vooral van 

toepassing zou zijn.  

 

Wat meteen zichtbaar was uit zowel de resultaten als de literatuur (Vandekerkhof & Beenders, 

2021), is dat beide subconcepten samenhangen. De resultaten tonen heel wat interessante 

gelijkenissen en verschillen aan met de geraadpleegde literatuur in deze masterproef. Binnen 

de subconcepten valt in de resultaten echter op, dat de prioriteiten over pre-startups, startups 

en scale-up heen vaak anders liggen. Dit is niet gehaal onlogisch, gezien de verwachting van 

het hoofdthema. De resultaten tonen bij pre-startups inderdaad meer belang voor out of the 

box denken en bij scale-ups helt de balans zoals verwacht meer over naar het 

probleemoplossend denken. Deze bevindingen vormen een antwoord op de geformuleerde 

onderzoeksvraag. Er kan uit de resultaten dus zeker van een balans gesproken worden over 

de fases, maar dit is complexer dan aanvankelijk gedacht. Binnen de fases zijn er onder de 

respondenten vaak vrij uiteenlopende antwoorden, die wijzen op bijkomende inzichten op een 

dieper niveau. Er werd dus niet alleen een aanwezigheid van een balans op macroniveau 

aangetoond, maar het legde ook interessante nieuwe inzichten op microniveau bloot, die 

aanvankelijk niet verwacht werden.  

 

6.2 Beperkingen 

 

De eerste beperking van dit onderzoek is de volgorde waarin sommige keuzes in het onderzoek 

gemaakt zijn. Er is voor deze masterproef gekozen om met een hoofdthema en elf subthema’s 

te gaan werken, maar de keuze hiervoor was bij aanvang van de literatuurstudie nog niet 

helemaal helder. Toen het onderzoek begon zijn eerst de literatuurstudie en interviewleidraad 

opgesteld. De interviewleidraad leek aanvankelijk mooi aan te sluiten bij de literatuurstudie, 

maar bij het verwerken van de resultaten en vooral in de discussie, bleken er in de resultaten 

toch wat zaken te zitten waarover geen literatuur geraadpleegd was. De oorzaak hiervan is 

dat de subthema’s pas gevormd zijn na het afnemen van de interviews, waardoor de link met 

bestaande literatuur niet altijd evident of soms zelfs niet mogelijk was. Idealiter zouden de 

thema’s bekend geweest zijn bij aanvang van de literatuurstudie. Op die manier zouden de 

bevindingen meer gelinkt kunnen worden aan de reeds bestaande literatuur.  

 

Een andere beperking van dit onderzoek is terug te vinden in de interviewleidraad. Bij het 

opstellen van de vragen is veel rekening gehouden om niet te direct te polsen naar de 

resultaten die een antwoord zouden geven op onderzoeksvraag. De keuze hiervoor is gemaakt 
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om zoveel mogelijk sturing en bias bij zowel de onderzoeker als de respondent te vermijden. 

Daarom werden er vragen opgesteld waarvan de antwoorden minder letterlijk zouden zijn en 

de resultaten meer afgeleid en geanalyseerd moesten worden. Het resultaat van deze vragen 

is dat er soms een andere interpretatie aan de vragen gegeven werd dan oorspronkelijk 

bedoeld. Er is getracht dit op te vangen aan de hand van bijvragen of herformuleringen, al 

was het niet altijd even makkelijk voor respondenten om dan een andere interpretatie aan de 

vraag te geven.  

 

Verder is de grootte van de steekproef ook een beperking van dit kwalitatief onderzoek. Er 

werden slechts twee scale-ups geïnterviewd, terwijl aanvankelijk op minimaal drie organisaties 

van elke fase werd gedoeld. Over uitspraken in verband met scale-ups moet dus voorzichtiger 

worden omgesprongen. Tijd speelt bij deze beperking ook een rol en kan misschien wel als 

beperking op zich gezien worden. De interviews moesten op een relatief korte tijdsspanne 

afgenomen, getranscribeerd en verwerkt worden, waardoor het niet mogelijk was om veel 

meer respondenten op te nemen binnen de periode waarbinnen dit onderzoek verricht moest 

worden.  

 

6.3 Aanbevelingen voor verder onderzoek 

 

In deze masterproef is onderzoek gedaan naar een redelijk grote gap (Dietrich, 2018) die in 

de literatuur aanwezig is. Er is geen algemeen aanvaard theoretisch kader voor subconcepten 

van creativiteit, laat staan het verband tussen verschillende subconcepten. Creativiteit is al in 

talloze onderzoeken opgenomen, maar de gap naar de term creativiteit zelf is nog groot. 

Gericht onderzoek naar soorten of subtypes van creativiteit zou kunnen bijdragen aan het 

creëren van een soort evolutie van creativiteit in het ondernemerschap.   

 

Binnen de onderzochte subconcepten is er nog een interessante bevinding die verder 

onderzoek vereist. Het doel van dit onderzoek was om over de verschillende fases heen een 

balans te vinden tussen de subconcepten out of the box denken en probleemoplossend denken. 

De resultaten tonen echter aan dat er binnen de fases soms grote verschillen zijn, die mogelijks 

op aparte evenwichten binnen de fases wijzen. Bij pre-startups die nog in de idee fase zitten, 

zijn er in de resultaten soms bijvoorbeeld heel andere antwoorden dan bij pre-startups die een 

product hebben en klaar zijn om de markt te betreden. Ook bij startups kan verder onderzoek 

tot nieuwe inzichten leiden, wat achteraf gezien minder verrassend is. Het hoeft op zich niet 

te verbazen dat een startup in zijn eerste jaar een volledig andere visie op creativiteit en de 

subconcepten heeft, dan een startup in zijn vijfde jaar. Bij aanvang van dit onderzoek werd er 

dus geen rekening gehouden met het verschil in maturiteit binnen de fases.  
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Bijlage 1: Interviewleidraad 

 
Interviewprotocol 

 
Ik ben Stijn Brichau en zit in mijn master handelswetenschappen aan de universiteit van 

Hasselt. Voor mijn masterproef voer ik onderzoek rond de soft skill creativiteit en nog 

specifieker naar de subconcepten probleemoplossend en out of the box denken bij pre-

startups, startups en scale-ups. Het interview zal ongeveer 60 minuten duren. Als het voor u 

geen probleem is zou ik het interview graag opnemen.  

 

Inleiding 

 

• Kan u een korte introductie van uzelf geven?  

o Wie bent u? 

o Bij welk bedrijf bent u werkzaam? 

o Wat is uw functie binnen het bedrijf? 

o Hebt u altijd diezelfde functie gehad binnen het bedrijf?  

▪ Welke verschillende functies hebt u gehad?  

o Hoe lang werkzaam binnen het bedrijf? 

o Wat heeft u gestudeerd?  

 

• Kan u iets meer vertellen over uw pre-startup/startup/scale-up?  

o Welke hoofdactiviteiten 

o Aantal werknemers aanwezig in het bedrijf 

o De structuur binnen het bedrijf (afdelingen, rapporteringen) 

o Uw verantwoordelijkheid binnen het bedrijf? 

  

Cluster 1: Creativiteit 

 

Wat betekent creativiteit voor u, wat is voor jou creatief zijn 

 SUB: Hoe zie je dit binnen de bedrijfscontext?  

Hoe gaan jullie binnen de pre-startup/startup/scale-up om met creativiteit? 

 SUB: Is er één bepaalde manier die gevolgd wordt?  

 SUB Wordt creativiteit binnen het pre-startup/startup/scale-up gestimuleerd? Hoe?  

Hoe probeert u creatief te zijn binnen de pre-startup/startup/scale-up?  

 SUB: Is dit voor u eenvoudig/vanzelfsprekend?  

Wanneer is het voor u moeilijk om creatief te zijn? 

 SUB: Hebt u hier oplossingen voor om toch creatief te kunnen blijven?  

Hoe belangrijk is creativiteit voor uw pre-startup/startup/scale-up?  

 SUB: Hebt u hier een voorbeeld van wat het belang aantoont?  

Wanneer is het volgens u belangrijk om creativiteit te gebruiken?  
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Cluster 2: de subconcepten 

 

Subcluster 2.1: Probleemoplossend denken 

 

 

Hoe ziet u probleemoplossend denken?  

 SUB: Doet u hier zelf aan?  

 SUB: Waarom (niet)? 

Wanneer doet u aan probleemoplossend denken?  

 SUB: Zou dit volgens u enkel dan toegepast kunnen worden? 

SUB: Wanneer nog? Doet u dit ook in/buiten de ondernemende context?  

SUB: Wat is volgens u de beste situatie om aan probleemoplossend denken te doen 

 in ondernemende context?  

Hoe integreer je/jullie probleemoplossend denken binnen de pre-startup/startup/scale-up? 

 SUB: Hoe stimuleren jullie dit? 

 

Subcluster 2.2: Out of the box denken  

 

Wat is voor u out of the box denken?  

 SUB: Doet u hier zelf aan?  

 SUB: Waarom (niet)? 

Wanneer maakt u gebruik van een out of the box denkpatroon?  

 SUB: Zou dit volgens u enkel dan toegepast kunnen worden? 

SUB: Wanneer nog? Doet u dit ook in/buiten de ondernemende context?  

SUB: Wat is volgens u de beste situatie om aan out of the box denken te doen  

Hoe integreren je/jullie out of the box denken binnen de pre-startup/startup/scale-up?  

 SUB: Hoe stimuleren jullie dit? 

 

Subcluster 2.3: Afsluitend  

 

 

Hoe zou u uw denkmanier rond creativiteit omschrijven?  

Denkt u dat een verandering van denkmanier nodig is of handig kan zijn?  

 SUB: Waarom zou dit nodig zijn?  

 SUB: Wanneer zou zo’n verandering volgens u nodig zijn? 
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Bijlage 2: Voorbeeld open codering 
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Bijlage 3: Codeboom 

  Visie op 
creativiteit 

Vernieuwend

Problemen

Oplossingen

Out of the box

Timing

Uniciteit

Struikelblokken 
van creativiteit

Mindset

Welzijn

Te rustig

Drukte

Regelgeving

Tijdsdruk

Vertrouwen

Omgeving

Budget

Belang van 
creativiteit

Profileren

Budget

Opportuniteiten

Toekomstvisie

Vernieuwing

Positionering

Copycats

First mover

Imago

Gebruik van 
creativiteit

Van nul naar één

Proactief

Reactief

Altijd

Dode momenten

Expansie

Visie op 
probleemoplossen

d denken

Frustratie

Niet aan de orde

Analyseren

Verbeteren

Juiste keuze 

Flexibel

Ervaring

Situaties voor 
probleemoplossen

d denken

Doelstellingen

Proactief

Concurrentie

Drukte

Grootte

Imago

Integratie van 
probleemoplossen

d denken

Niet van 
toepassing

Procedures

Meetings

Prioriteiten

Visie op out of the 
box denken

Vernieuwend

Diversifiëren

Situaties voor out 
of the box denken

Beginfase

Probleemoplossen
d 

Efficiëntie

Time blocking

Proactief

Integratie van out 
of the box denken

Geen integratie

Meetings

Vernieuwing

Trial en error

Verandering in 
denkmanier

Vooruitgaan

Heruitvinden

Lange termijn

Hoofdthema 

de balans 
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Bijlage 4: Interview 1 

 

Inleiding  

 

Ik ben Stijn Brichau en zit in mijn master handelswetenschappen aan de universiteit 

van Hasselt. Voor mijn masterproef voer ik onderzoek rond de soft skill creativiteit 

en nog specifieker naar de subconcepten probleemoplossend en out of the box 

denken bij pre-startups, startups en scale-ups. Het interview zal ongeveer 60 

minuten duren. Als het voor u geen probleem is zou ik het interview graag opnemen.  

 

Absoluut, geen probleem.  

 

Wie bent u?  

 

Ik ben Naam, ik ben 26 jaar oud. Ik ben zaakvoerder bij startup. Wat doen wij bij startup, wij 

leveren studenten bij automotive bedrijven, dus wij leiden studenten op tot een autowasser 

die bij de bedrijven zelf ter plaatse de auto’s gaan wassen. Wij zijn geen carwash, dus we gaan 

niet naar particulieren, we richten ons puur op de automotive wereld eigenlijk uhm… ongeveer 

2,5 jaar geleden is het opgericht. We hebben nu ongeveer een poule van 200 wassers een 

beetje verspreid over vooral Vlaanderen en Brussel uh en denk een tiental of twintigtal mensen 

in Wallonië maar daar zijn we voorlopig nog niet enorm actief uhm, het zijn vooral de klanten 

die toevallig ook een filiaal of vestiging in Wallonië hebben die daar dan ook gebruik van 

maken. Uhm ik heb economie gestudeerd vooraf, ik weet niet of dat belangrijk is maar dus uh 

het zat ergens wel, allee mijn papa is ook zelfstandig dus het was ergens al wel mijn bedoeling 

om ook zelfstandig te zijn uhm en denk dat dat dan in een economische richting dan toch 

uiteindelijk het makkelijkste is of toch hetgeen waar je het meest uit zal leren. Uhm daarnaast 

zit ik ook in scale-up en daar ben ik COO uh, maar weet niet of dat belangrijk is voor dit 

interview. Maar die twee zaken combineer ik dus en daar ben ik dan operationeel de baas 

zogezegd, maar dus ja startup, mijn eigen zaak uhm en dat zorgt uiteraard wel voor veel 

motivatie om het goed te doen… Dus ja, da’s wie ik ben en wat ik doe  

 

Van de startup bent u de CEO dan?  

 

Ja, ik ben de zaakvoerder, de enige zaakvoeder ook uh en naam zit daar een beetje in als stille 

vennoot dus als er ooit uh hulp of iets nodig is qua ja... of ja een beetje een mentor ook 

eigenlijk, daarom heb ik hem daar eigenlijk ook bij betrokken, omdat het me toch altijd wel 

gemakkelijk lijkt om iemand die toch vijf jaar ouder is en die toch al vijf jaar langer in principe 

een beetje in die wereld zit uhm lijkt me dat toch makkelijk, allee makkelijk, ik bedoel, lijkt 

me beter om iemand te hebben die daar meer ervaring in heeft dan ikzelf uh, maar hij heeft 

geen actieve rol binnen de startup, hij is pure mentor en hulp uh bij eventuele zaken die ik 

nodig heb  
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Ben jij op dit moment de enige werknemer binnen de startup?  

 

In principe de enige die op de payroll zogezegd staat ja. Voor de rest is er… goh ja ik heb een 

officemanager, maar dat is naam, die ook in scale-up zit, dus in principe staat die bij scale-

up, dus zij helpt wel, maar in principe is dat geen officieel member van de startup, in principe 

ben ik de enige buiten uiteraard al onze wassers, maar die zijn uiteraard student waardoor dat 

dat geen officiële werknemer is.  

 

Creativiteit 

 

Wat betekent creativiteit voor jou, wat is voor jou creatief zijn?  

 

Goh, dat is ja… uh eerst en vooral gaat dat vanuit interesses en een beetje aanleg ook denk 

ik, ik bedoel je hebt heel veel mensen ook die waarschijnlijk niets van aanleg hebben qua 

creativiteit en qua denkwijze en qua uh ja in principe jah… is… creativiteit vind ik een open 

mind hebben over alles, want in het begin dat we de startup wouden starten is dat uiteraard 

van niets begonnen en het is natuurlijk ook geen rocket science, dat zeker niet, maar het is 

wel iets waar dat er wel ergens wel wat denkwerk is moeten voor gebeuren en ja ik bedoel 

open staan voor alles in principe hé want uhm ja ten eerst vind ik dat je van je interesses moet 

gaan dus als je denkt aan een plan of iets dat je wilt bekomen, ja dan ga je uiteraard eerst 

naar je eigen interesses zoeken uhm en ga je daarop verder bouwen denk ik dan uhm, dat 

lijkt me het beste en het makkelijkste, dat je niet iets zoekt waar je in principe heel weinig zin 

of interesse in hebt en dan is het in principe ja uh alles mogelijk, zoveel mogelijk info, zoveel 

mogelijk zaken bijeenrapen en om dan eigenlijk van de honderd zaken die je zoekt, om daar 

dan één iets uiteindelijk te vinden en ja… zoveel mogelijk hulpmiddelen zoeken, zoveel 

mogelijk… Ja als er mensen zijn die je daarbij kunnen helpen dan is dat volgens mij ook wel 

een hele grote hulp uhm en da’s volgens mij creativiteit, dat je zodanig veel opzoekt, dat je 

zodanig veel verschillende zaken wilt zien of zoeken of wilt te weten komen en daar dan 

eigenlijk puur uh… ja dat is ongeveer het enige waar ik aan denk als ik over creativiteit denk 

uhm… Misschien dat ik in de loop van het interview nog op iets kom, maar dan is dit toch het 

eerste waar ik op kwam dus…  

 

Hoe gaan je op dit moment binnen de startup om met creativiteit?  

 

Ja uhm da’s iets belangrijk denk uiteraard ja wij zijn een service die we uiteindelijk niet 

extreem zullen en gaan veranderen, ons doel is dus echt wel die automotive uhm maar 

uiteraard ja, je probeert altijd creatief te zijn naar ook al is het marketing, ook al is het naar 

de wassers toe, is het eventueel het opzetten van incentives… daar zijn we nu eigenlijk mee 

bezig, wat bij scale-up wel al is, maar uiteraard dat bestaat al langer en zij doen grotere 

volumes en grotere zaken, maar het is dus de bedoeling dat dat bij de startup ook komt 

uiteraard. We proberen ook een app uit te bouwen, dus er komt een app van de startup, dus 

dat is eigenlijk ja… ergens is dat wel creatief zijn, omdat je moet altijd op zoek gaan naar 

nieuwe zaken waarbij dat je mee gaat met de tijd zogezegd… Uhm de service zelf zal niet echt 
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heel veel veranderen, er kan misschien wel een tak bijkomen of een uhm ja weet ik veel dat 

we nog iets meer gaan focussen op andere zaken maar in principe zal de service zelf dus niet 

echt veranderen, maar dan moet je daarnaast ook al is het binnenhuis zoals bijvoorbeeld de 

manier waarop we facturen maken, dat we dat gaan proberen meer te automatiseren en dat 

we daaruit proberen creatief te zijn waardoor ik tijd win of dergelijke of uhm ja al die zaken. 

Dan ben je voortdurend bezig om het te verbeteren en creatief op zoek te gaan naar zaken 

die u gemak kan verhogen en uhm en dat zijn zowat de zaken die we doen ja… tis 

voortdurend… ja, allee, dat maakt het ook leuk hé, moest het maar heel de tijd hetzelfde zijn 

en heel de tijd dezelfde werkdagen zijn die je doet, dat is volgens mij niet echt aangenaam. 

Uiteraard is dat de eerste maanden of het eerste jaar is dat wel normaal omdat je zodanig aan 

het uitbouwen bent waar je uiteindelijk wilt geraken, maar uhm in principe is het wel de 

bedoeling om altijd nieuwe zaken, ookal zijn dat kleine zaken intern te verbeteren uh en dat 

maakt het volgens mij wel leuk, dat er wel dat afwisseling komt dus…  

 

Is dat voor u vanzelfsprekend of eenvoudig om zo met creativiteit om te gaan?  

 

Goh, niet altijd nee, want in principe, het is ook, zoals ik al zei geen rocket science. Het idee 

zelf, dus het bedrijf draait niet op enorm zotte technologieën, dus het idee is vrij simpel 

waardoor dat we eigenlijk wel op bepaalde zaken moeten zoeken waar we echt creatief kunnen 

zijn… Aan de ene kant is het een goed iets dat je een simpel product of een simpel iets hebt 

waardoor dat je niet op te veel zaken moet gaan focussen, maar in principe is het wel de 

bedoeling dat ja… Ik probeer bijvoorbeeld elke semester of toch zeker één keer per jaar een 

stagiair te hebben die toch ook wel iemand is die van buitenaf die niets over het bedrijf kent 

uh dat lijkt me wel een belangrijk iets om daar wel af en toe een extra mind bij te hebben die 

eigenlijk kan zorgen voor creativiteit dan eigenlijk, die dan zowat zijn of haar uhm ding ermee 

kan doen, zijn mening erover kan geven en daar ook op werken, dus het is wel belangrijk 

volgens mij… Ik ga niet altijd maar blijven kunnen zaken bij verzinnen of bij creëren uhm 

daarom is het wel belangrijk, en daar ben ik van overtuigd, dat dat niet vanuit mezelf zal en 

moet komen, maar in principe ben ik wel diegene die dat zegt ‘probeer daar eens op te zoeken’ 

tegen mezelf of tegen iemand anders… Uiteindelijk ben ik wel diegene die het idee zal hebben, 

want we proberen nu een nieuwe tak rond de startup uit te bouwen en proberen een nieuwe 

markt te zoeken. Dan ben ik wel diegene die het idee geeft en dan is het aan hem of haar dus 

aan de stagiair om daar creatief mee om te gaan terwijl ik dan andere zaken kan doen.  

 

Wanneer is het voor u moeilijk om creatief te zijn?  

 

Goh ja eigenlijk is dat de fase waarin je denkt dat het allemaal goed gaat volgens mij… De 

maand februari was de drukste maand ooit qua uren en omzet en dan denk je wel van ‘ja dat 

loopt nu allemaal goed, zijn er zaken waar we moeten verbeteren’ uh en dat lijkt me dan 

meestal soms wel de momenten waarop je dan iets minder creatief bent denk ik omdat alles 

loopt, maar uiteraard ja als je minder tijd hebt, is het anders dan zoals tijdens corona. De 

dagen in februari waren zodanig gevuld dat we eigenlijk gewoon hetgeen deden dat altijd 

gebeurt en dan ga je minder op zoek naar nieuwe zaken, maar uiteraard de dodere momenten 
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gelijk een rustigere dag of een keer een moment dat we heel weinig te doen hadden zoals in 

corona, dat zijn dan wel de momenten dat je extreem creatief moet gaan zijn, maar dat is dan 

ook weer aan de andere kant als het te veel moet, lijkt het me ook niet altijd het beste moment 

dus ja… Het zijn twee momenten, ofwel als je helemaal niets hebt ofwel als alles moet 

gebeuren, dus het is een beetje daartussen zoeken maar uiteraard is het wel de bedoeling dat 

altijd te zijn, maar dat gaat sowieso nooit altijd als je dusdanig veel te doen hebt is het in 

principe… Maar dat komt dan plots een keer hé, ookal is het in autorijden of is het gewoon iets 

op weet ik veel… Je luistert dan naar een podcast ofzo in de auto en plots krijg je een ‘Ah’… 

Dat is dan wel iets dat ook kan, maar uhm ja… Dat gaat nooit helemaal vanzelf komen denk 

ik dan uh want ik ben niet de meest… allee ik denk dat er wel creatievere mensen zijn dan mij, 

maar je groeit daar ook in hé, denk binnen 4-5 jaar gaat dat alweer iets anders zijn dus... 

 

Hoe belangrijk is creativiteit voor uw startup?  

 

Wel, ik denk vooral voor de klant is dat iets belangrijk, dat ze niet zien dat we op één iets 

focussen… Voor mezelf is het uiteindelijk ook belangrijk, omdat dat dan nieuwe wegen kan 

betekenen, dus nieuwe opportuniteiten, maar ik denk vooral dat de klant weet dat het bedrijf 

ook wel kijkt naar de toekomst en dat het niet gewoon altijd hetzelfde zal blijven zijn of dat 

we… Ja nu loopt het allemaal via mail of whatever voor de aanvragen, maar dat we wel 

bijvoorbeeld… Dat de klant wel weet van ‘ah dat bedrijf is bezig met de toekomst en wilt 

vernieuwen of nieuwe zaken doen’, dus daar is het vooral voor belangrijk. Ik denk ook naar 

de wassers toe, dat ze ook wel weten uhm dat er ook wel een keer iets extra of iets nieuw kan 

bijkomen om zo eigenlijk de motivatie ook wel te behouden, zowel voor mezelf, de wassers 

als de klanten… Zij moeten ook de motivatie hebben om naar ons te bellen voor hun 

wagenparken proper te maken of te houden. Dus het is sowieso iets belangrijk, want ik denk 

als je altijd blijft hetzelfde doen gaat dat volgens mij een vrij stille dood tegemoet dus is het 

wel altijd belangrijk… allee, zie naar de grote bedrijven als ik weet ik veel Instagram, 

Facebook… die hebben pakt 500 man personeel die hele dagen creatief moeten zijn dus 

waarom niet dan in een kleiner bedrijf die een service doet… Dat wilt ook zeggen dat die 

bedrijven dat ook moeten doen. Als een miljarden business dat moet doen, moet een bedrijf 

dat in principe nog nergens staat bij wijzen van spreken, moet dat klein bedrijf dat sowieso 

doen dus uhm, daarom is dat denk ik wel heel belangrijk om dat altijd te blijven doen of zijn. 

 

Probleemoplossend denken  

 

Hoe ziet u probleemoplossend denken?  

 

Uhm… Wel ten eerste ja, het is altijd de bedoeling om zo weinig mogelijk te moeten 

probleemoplossend denken, maar soit uhm goh ja… De huidige problemen die wij zouden 

kunnen hebben is eventueel schade, ongelukken, slechte feedback… Dan moet je gaan zoeken 

hoe kan je dat verbeteren en hoe kunnen we dat voorkomen, hoe kunnen we dat in de 

toekomst beter doen, hoe kan je de klant ervan blijven overtuigen om toch nog een keer te 

proberen met onze startup. Ik heb onlangs iets gehad met een eerste opdracht voor een klant 
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in West-Vlaanderen. Dat was daar volledig faliekant afgelopen, er was schade aan een auto, 

er moest gepolierd worden en dat was allemaal niet goed gegaan, en dan moet je ervan 

overtuigd zijn dat je die klant toch kan blijven behouden terwijl dat de eerste keer al slecht 

was afgelopen… Dan moet je eigenlijk gaan zoeken. Soms kan probleemoplossend denken zijn, 

de klant niet te moeten laten betalen of gratis uren geven of gewoon de schade te betalen, 

dus in principe goh probleemoplossend denken… Je moet ten eerste openstaan voor het 

probleem denk ik, dus je weet ‘het probleem is er’…. Allee, ik vind het geen gemakkelijke vraag 

omdat ik daar in principe nog niet extreem veel mee heb moeten omgaan, ik zal het zo zeggen, 

maar het wel al gebeurd dus dan moet je ten eerste openstaan voor het volledig probleem en 

het probleem volledig gaan bekijken en analyseren om te zien hoe we het beter gaan doen en 

voorkomen uhm en dan proberen er gewoon voor te zorgen dat dat niet meer gaat gebeuren. 

Dat lijkt misschien allemaal heel breed of ruim geïnterpreteerd, maar het is eigenlijk in principe 

omdat dat nog niet extreem veel is moeten voorkomen binnen de startup… Als ik weet, hier 

ga ik probleemoplossend moeten denken, dan gaat het in principe zijn wat ik net gezegd heb, 

gewoon proberen zoveel mogelijk te analyseren en zoveel mogelijk proberen het probleem te 

gaan onderzoeken en te gaan volledig uitpluizen wat er gebeurd is en wat dat de oorzaken 

daarvan zijn en zo er eigenlijk gaan voor zorgen dat het probleem niet meer voorvalt, ik zal 

het zo zeggen.  

 

Wanneer zou probleemoplossend denken volgens u het best toegepast kunnen 

worden?  

 

Goh, moeilijke vraag… (stilte) het feit dat ik niet direct een antwoord weet is ook niet uh… Ik 

denk in principe dat het nu nog niet echt van toepassing is, we zijn ook nog niet extreem lang… 

Zoals ik al zei ja… Als je daar een andere vraag voor hebt kan ik daar misschien beter tot een 

antwoord komen, maar voorlopig weet ik niet per se hoe ik daar tot een antwoord op moet 

komen…  

 

Geen probleem, het feit dat u zegt niet lang bezig te zijn en het niet veel tegen te 

komen is uiteraard ook een antwoord.  

 

Ja in principe is het wel ergens zo, we hebben dan ook nog eens een vrij simpel concept dus 

uiteraard er zullen altijd problemen zijn, het gaat dus altijd wel eens nodig zijn maar voorlopig 

kan ik niet zo’n moment terughalen waarvan ik wist dat we zwaar in de shit zaten of dat het 

echt nodig was om het over een andere boeg te gooien, dat is voorlopig nog niet echt aan de 

orde geweest, dus ik denk het daardoor wel een beetje mee te maken heeft dat ik er nog niet 

echt een volledig antwoord op kan geven, wat dat waarschijnlijk…. Dat komt nog hé, maar 

voorlopig is het gelukkig nog niet zo moeten zijn, dus dat is denk ik de reden dat ik niet per 

se een heel antwoord heb daarvoor.  
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Doet u ook buiten de ondernemende context wel eens aan probleemoplossend 

denken?  

 

Ja, ik sport ook wel veel, ik padel in de nationale ploeg en daar komt heel wat bij kijken en ik 

ben dan met heel wat zaken bezig. In mijn relatie bijvoorbeeld kan dat ook, zaken thuis, ja… 

Alles eigenlijk. In het dagelijkse leven komt dat al iets meer voor dan in het bedrijfsleven 

momenteel en natuurlijk is dat nodig, je moet bij alles stilstaan en zoveel mogelijk openstaan 

voor het probleem en het probleem te willen voorkomen in de toekomst, dus dat komt zeker 

voor daar ben ik van overtuigd… Het is ook weer moeilijk een voorbeeld te zoeken denk ik, 

maar uhm ik ben er sowieso wel mee bezig, want buiten het bedrijfsleven ben ik uiteraard ook 

met andere zaken bezig, met andere bedrijven in principe ook uhm, dus ja in principe komt 

dat heel vaak voor en ben ik daar heel kalm in en vrij rustig. Het moet uiteraard wel ja… Je 

moet openstaan voor het op te lossen en rustig naar de oplossing toe te gaan en dan 

uiteindelijk pas content zijn als het volledig van de baan is dus ja… Dat is zowat mijn mening 

daarover.  

 

Om dan terug even naar de bedrijfscontext te gaan, wat is volgens u de beste situatie 

om aan probleemoplossend denken te doen?  

 

Pfff wanneer gaat dat zijn… Als we ten eerste merken dat er concurrentie komt, want in principe 

zijn wij vrij van concurrentie, dus we moeten daar niet mee in zitten uhm, ik denk het moment 

dat ik merk dat er concurrenten komen, dan gaan we waarschijnlijk nog spannender in onze 

schoenen zitten of nog willen creatief op zoek gaan naar nieuwe zaken, naar hoe gaan we ons 

scheiden van de concurrentie, waar gaan we beter zijn, waar gaan we moeten verbeteren ten 

opzichte van de anderen en daardoor ga je wel probleemoplossend moeten denken, omdat je 

ja… Het is altijd zo, als er meerdere spelers zijn, dat is nu gelukkig bij de startup nog niet zo, 

maar als er meerdere spelers zijn komen er altijd wel valse of niet valse gebreken naar voren, 

waarvan we het nu nog niet weten, dat er toch nog ergens gebreken naar voren komen en 

dan zal het inderdaad het moment zijn om daar allee, probleemoplossend mee om te gaan, 

dat we al die gebreken eruit halen en alles dat we dan voor ons geschoteld krijgen, dat we 

daar zo creatief mogelijk naar een oplossing gaan zoeken. Uhm dus dat moment komt er wel 

sowieso denk ik, oké is dat nu via concurrentie of is dat via wetgeving, dat er een nieuwe 

wetgeving komt of uh in principe kan het elke dag gebeuren eh… Want wij mogen nu in principe 

studenten inzetten voor al die jobs te doen, maar komt er morgen een wetgeving rond dat het 

zogezegd geen studenten job mag zijn naar arbeidsintensiteit of naar whatever… Of we zijn 

bijvoorbeeld te veel concurrentie voor een andere sector bijvoorbeeld, want dat kan, dan zitten 

we wel met de gebakken peren, ik zal het zo maar zeggen… Maar dus uiteraard is dat niet iets 

dat nu aan de orde is, maar dan gaan we wel mogen uit ons pijp komen om daar eigenlijk een 

oplossing voor te zoeken en dan zullen we inderdaad… Allee, tegen dan ben ik hopelijk niet 

meer de enige die voor de creativiteit moet zorgen, dan heb je waarschijnlijk al een groter 

team en dan hebben we wat vaste mensen ook in dienst maar in principe zal het dan wel nodig 

zijn om echt wel de oplossing te gaan zoeken. Wat dat dan gaat worden kan ik nu zo nog niet 
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zeggen, maar dat zijn zo de eerste twee waar ik aan denk die eventueel voor problemen 

zouden kunnen zorgen. Dan zal het wel belangrijk zijn om daar kort op de bal te spelen.  

 

Out of the box denken  

 

Wat is voor jou out of the box denken?  

 

Ja, die vraag ligt mij al wat meer, dat is iets doen waar de rest niet aan denkt, dat is uiteraard 

nu iets heel cliché, maar dat is wel zo uhm, alles ook al is het maar een stomme lijst maken 

met alles waar je aan denkt bij een bepaald topic of onderwerp… Ja de zaken doen waar 

niemand anders in principe aan denkt en het kan zo zijn dat iemand anders dat gedacht heeft 

hé, maar er dan gewoon vanuit gaan dat jij diegene bent die het wel doet en de rest niet. Het 

mag zo zot mogelijk zijn, ook al zijn het onhaalbare zaken, als je out of the box moet denken 

is het wel de bedoeling dat je zaken gaat zoeken waar de rest niet zou opkomen. En dat is 

ook, als je natuurlijk iets kan vinden dat magistraal kan lukken of magistraal kan voor een 

impact zorgen op de rest, waar de rest nooit zal aan denken, uiteraard op het moment dat het 

op de markt is, dat is wel ja… Maar sowieso, je kan zelf heel hard out of the box denken hé, 

maar ik denk ook wel dat je daar nog andere mensen bij kan of moet betrekken, dat je samen 

de mind en samen… Bijvoorbeeld ik zeg A en de andere zegt B, dat je dan daartussen nog wel 

ergens AB kan vinden, ergens een plaats waar je toch de A en B kan samenvoegen en dat dat 

misschien dan juist het extreme out of the box denken is. Dus je kan het uiteraard alleen doen, 

maar uiteraard kan je maar zo out of the box denken zoals je mind zelf gaat, als je daar 

iemand bij betrekt, wat voor mij wel de bedoeling is, want je kan nooit sterker staan met twee 

dan met meerdere… Dus het is wel de bedoeling om er meer mensen in te betrekken en ja… 

Het kan niet zot genoeg zijn denk ik om in principe out of the box te denken, dat is ook de 

bedoeling ervan denk ik. Iets zoeken tot waar dat de rest niet zal komen. 

 

Doet u hier zelf aan?  

 

Ja sowieso, is dat dan in het bedrijfsleven of daarnaast of weet ik veel wat... Sowieso, dat is 

ook nodig hé, we proberen, ik ga nog niet zeggen wat, nu iets te lanceren rond de startup dat 

waarschijnlijk iets nieuw is dat nog niet bestaat uhm en daar zijn we nu in principe druk mee 

bezig met dat wat op te stellen qua businessplan en daar heb je echt wel… Allee, dat is nu 

toevallig, dat is vorige week gestart, allee, het idee is vorige week gekomen en dat is nu 

voortdurend heel de tijd samen met de stagiair ook die dat wat gaat uitwerken, is dat eigenlijk 

voortdurend out of the box denken en in principe hetgeen hoe het nu voorlopig draait bij de 

startup dat nu zo wat laten lopen en ons wat focussen op, allee uiteraard het blijft gewoon 

lopen en daar proberen we ook te groeien enzo, maar hetgeen dat er al staat, dat nu gewoon 

goed laten door draaien maar daar niet te veel gaan in vernieuwen nu, maar dan wel proberen 

dat nieuwe idee wel iets extra en iets zotter en meer out of the box te proberen op de markt 

te brengen. Nu voorlopig, de laatste week en deze week en de komende weken zal het wel 

zeker out of the box denken zijn en dat komt ook met ideeën die niets worden hé, soms ga je 

iets belachelijk neerschrijven of iets belachelijk vinden die waarschijnlijk nooit iets mee zal te 
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maken hebben, maar dat is ook het goede hé, dat je dan weet van ‘ah dat kan ik afkruisen of 

dat zal het zeker niet worden of dat gaan we zeker niet doen of gebruiken’ dus dat hoort er 

ook uiteraard bij uhm maar de komende weken, maanden zal ik er zeer veel mee bezig zijn 

ja.  

 

Waarom doe je aan out of the box denken?  

 

Ik doe aan out of the box denken om te doen wat de rest niet doet, je te kunnen afscheiden 

van iemand anders uhm ja, als je allemaal in dezelfde rij loopt ga je in de rij lopen en ja die 

rij gaat blijven gaan, maar als je op zoek bent naar iets waar dat je meer wilt, waar je meer 

een indruk wilt nalaten of meer impact wil hebben op iets of iemand of op de markt of 

whatever, dan ga je wel iets moeten zoeken dat de rest in principe niet doet of die het toch 

anders doet en dat jij het op een andere manier doet, waarvan jij denkt dat het beter is. 

Daarom dus eigenlijk, om niet te moeten doen wat de rest doet, want we zitten ook wel in een 

sector waarin we gelukkig niet iets doen wat de rest ook doet en uhm ja… Ik zou niet iemand 

zijn die gewoon de rij volgt en daaraan aansluit en gewoon daar een nummer in ben, daarvoor 

eigenlijk, om gewoon te kunnen zijn wat je wilt en dat er een verschil is met de rest, dus dat 

lijkt me dan de reden voor mij dan.  

 

 

 

Wanneer maak jij dan gebruik van een out of the box denkpatroon?  

 

Goh wanneer, in principe altijd, zeker bij de startup want we kunnen ook niet afkijken van 

iemand anders die het doet, dus zijn we altijd wel bezig met het out of the box denken. Want 

als je een app hebt, een spelletje of weet ik veel en je maakt een ander spelletje, dan kijk je 

af bij een concurrent om te zien hoe zij het doen en of jij het ook zo gaat doen, maar wij 

kunnen dat dus niet doen, ookal is de service die we verlenen niet extreem hé. Het is geen 

chemie of fysica die ik moet uitleggen uhm, maar dan nog is het wel zo dat we dus niemand 

hebben waar we naar kunnen kijken die het op onze manier doet want er is niemand die het 

doet, dus in principe is het altijd, ookal is het maar voor iets simpel, is het wel op zoek gaan 

naar iets wat de rest niet doet want we zijn diegene die het wel doen en de rest doet het niet 

dus… Maar dat gaat dan vooral over uitbreiding en over toekomst, ik spreek nu niet over een 

boekhoud programma dat we gebruiken om de boekhouding te doen of uh het gebruikmaken 

van een boekhouder of van een sociaal secretariaat, daar gaat het uiteraard niet om, daarin 

gaan we niet out of the box denken, maar out of the box denken ga je wel doen als je bezig 

bent met de groei en met het lanceren van nieuwe ideeën bijvoorbeeld, dan is het wel de 

bedoeling dat je out of the box gaat denken. Er zijn uiteraard ook momenten dat we dat niet 

moeten doen en dat we gewoon kunnen doen zoals de rest over boekhouding of marketing of 

whatever, maar als het over de groei van het bedrijf gaat is het wel het moment dat we out 

of the box gaan moeten denken.  
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Wat is volgens u de beste situatie om binnen het bedrijf om aan out of the box denken 

te gaan doen?   

 

Uhm… Ja dat leunt een beetje aan bij dat van daarnet, op momenten dat het eigenlijk echt 

gewoon draait zoals het moet draaien lijkt mij iets van ah ja, het draait nu op die manier goed, 

is dat dan misschien iets bij te doen of iets extra of iets whatever… Dan lijkt mij het moment 

dat we iets nieuws moeten gaan doen of iets erbij doen of uiteraard, dat leunt een beetje aan 

bij daarnet dat ik zei van het is ofwel op de hele drukke momenten ofwel op de momenten dat 

je niets hebt. Uhm ja, out of the box, als je merkt dat het heel druk wordt en aan de hand van 

het aantal uren dat je er mee bezig bent, moet je dan op zoek gaan naar iets waardoor je 

efficiënter kan te werk gaan en dat kan ook zo’n moment zijn dat je moet gaan zoeken en 

gaan out of the box denken van uhm ja nu moet er hier iets gebeuren of het gaat te druk 

worden of te veel tijd in beslag nemen of… Dus het is ofwel op de hele dode momenten ofwel 

op de momenten dat je niet meer weet waar je hoofd staat, dat zijn volgens mij de momenten 

waar je out of the box moet gaan denken. Als het gewoon zijn normale gangetje gaat, ga je 

daar gewoon zo mee verder, maar als je de hele dode en hele actieve, of ja de hele drukke 

momenten hebt, is het volgens mij het moment om daaraan te denken, ookal is het dan 

inderdaad heel druk, maar dan kom je toch op ideeën waarvan je denkt het is nu wel nodig 

om dat te gaan gebruiken of te gaan zoeken naar een oplossing waar we even out of the box 

moeten gaan denken. Dus de dode en de hele drukke momenten denk ik dan.  

 

 

 

 

Wordt out of the box denken binnen de startup gestimuleerd?  

 

Ja voor mezelf dan uhm ja, denk dat wel. Natuurlijk is dat ook alleen voor mezelf, dus ik kan 

dat niet echt… Moest ik vijf man vast personeel hebben bij mij zou dat uiteraard wel absoluut 

de bedoeling zijn. Aan mezelf zeg ik dat ook wel dat dat nodig is, maar dat is natuurlijk wel 

aan mezelf... Ik sta dan niet voor de spiegel tegen mezelf te babbelen daar niet van, maar dat 

komt sowieso wel hé, ik denk naargelang de tijd, gaat dat wel alsmaar meer worden en ga ik 

dat uiteraard kunnen opdringen aan anderen hé dus uhm ja als er iemand op je payroll staat 

en je betaalt die voor creatief te zijn of om creatief mee te denken, dan gaat dat zo wel zijn, 

maar voor mezelf doe ik het zeker ook. Alles wat je hoort en doet, zeker als ondernemer, ben 

je altijd wel een beetje bezig van ah is dat toepasbaar, is dat ergens te gebruiken, kan dat 

ergens bij aanleunen waar wij eventueel iets mee kunnen doen of… Dus ergens is er altijd wel 

een rolletje dat afgaat en ben je wel altijd bezig, als is het met mijn pa ofzo, babbelen over 

zijn zaak dan bijvoorbeeld, dat je iets probeert op te vangen of iets denkt van iets te gaan 

overzetten naar je eigen bedrijf dan uhm… Dus zo is dat in principe altijd wel… Voor mezelf wil 

ik dat wel wat opdrijven, maar dat gaat in principe wel wat vanzelf.  
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Hoe integreer jij out of the box denken binnen de startup?  

 

Goh integreren… Welja in het begin hebt je niets, het idee is ook maar gekomen door te 

brainstormen en te gaan zeggen van wat wil ik doen en welke rol wil ik daarin spelen en welke 

ideeën heb je, dus in principe is de integratie van probleemoplossend denken vooral in het 

begin geweest, maar nu is dat wel met die nieuwe tak die we willen uitrollen, is dat plots na 

twee jaar terug volledig nodig, want het is in principe iets nieuw al leunt het uiteraard bij 

dezelfde activiteit aan, maar het zal bijvoorbeeld niet enkel automotive zijn of puur gericht 

naar de garage toe bijvoorbeeld. Dus dat is gewoon een beetje vanzelf gekomen na twee jaar 

het op één manier te doen, gaan we nu proberen iets bij te doen of gaan we proberen op zoek 

te gaan naar nog extra groei, want sowieso, met het huidige werking zitten we ook nog niet 

op 10% van hetgeen we kunnen doen, daar ben ik van overtuigd, dus op de huidige manier 

kan ook altijd, maar het wordt misschien wel eens tijd om iets extra te gaan zoeken. Wanneer 

dat gaat komen weten we nog niet, want voor hetzelfde geld komt het uiteindelijk niet, als we 

bijvoorbeeld merken dat het qua materie of het businessplan niet hetgeen is dat we gaan of 

zullen doen, maar ja, het is wel uiteindelijk na twee jaar gekomen dat we weer plots iets 

nieuws wouden doen dus ja is dat dan per se geïntegreerd… Dat is eigenlijk een beetje vanzelf 

gekomen en dat zal het waarschijnlijk in de toekomst ook wel soms zo zijn dat we niet per se 

out of the box willen denken, of ja we willen we out of the box denken, maar je doet dat niet 

omdat je dat wilt, dat gaat gewoon zo vanzelf omdat dat zowat in je zit of ja…  

 

Afsluitend 

 

Hoe zou u uw denkmanier rond creativiteit omschrijven?  

 

Uhm, goh… Moeilijk om dat van jezelf te zeggen. Goh hoe zou ik dat omschrijven… Heel breed, 

heel ruim gaan denken, met alles rekening houden, zaken bij betrekken, veel opzoeken… Alle 

opties, ookal zijn het er honderd te veel, je wilt maar twee opties, maar er toch honderd gaan 

zoeken uhm en als je eventueel opties kan samenvoegen tot één optie… Creatief zoveel 

mogelijk, je kan niet stoppen met creatief te zijn denk ik dus ja, dat lijkt me hoe ik het zou 

omschrijven. Zoveel mogelijk, dat vooral en je kan in principe nooit creatief genoeg zijn. 

Uiteraard ja, als het onduidelijk wordt en het begint voor jezelf niet meer goed te zien of het 

wordt te afwijkend, moet je ook een soort balans vinden dat je niet te extra ordinair gaat 

beginnen denken, omdat ja, als je te veel van de basis weg gaat kan je in principe ook ergens 

eens tegen een muur botsen dus… Of je gaat het niet meer zien of je gaat het niet meer 

normaal kunnen bekijken uhm maar ja, zoveel mogelijk, maar ook we niet te veel, dat je nog 

altijd wel bij de basis blijft en bij de essentie blijft, dat je niet te wilde bochten gaat nemen, 

maar binnen die beperkte bochten die je neemt, wel zo creatief mogelijk. Niet te zot en te 

extreem gaan en gaan zoeken om te zoeken omdat dat waarschijnlijk toch niet goed komt 

dus…  
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Denkt u dat een verandering van denkmanier nodig is of handig kan zijn?  

 

Ja sowieso, dan kom je op nieuwe zaken uit, dan kom je op nieuwe dingen uit waar je 

waarschijnlijk nooit aan zal gedacht hebben of nooit rekening mee zou gehouden hebben, dus 

het is wel sowieso belangrijk om het wel te doen en te blijven doen uhm, omdat als je overtuigd 

bent van jezelf en van je idee en er niets meer bij of er komt niets meer, dan ga je uiteindelijk 

toch altijd in datzelfde patroon blijven, ga je waarschijnlijk niet met iets nieuw of iets extra of 

iets zot of iets weet ik veel wat komen dus het is wel belangrijk om dat sowieso te blijven doen 

ookal werkt het goed, ookal gaat de werking goed daarmee met altijd datzelfde, maar 

uiteindelijk is het wel de bedoeling om altijd extra zaken te zoeken en te vinden om het 

efficiënter te laten gebeuren uhm maar daarvoor moet je wel altijd op zoek gaan naar nieuwe 

zaken. Dus ja, het is absoluut nodig om af en toe een verandering te doen en te blijven doen.  

 

Waarom zou dat nodig zijn volgens u?  

 

Ja om niet in het patroon te blijven, omdat je waarschijnlijk qua motivatie en qua denkwijze 

word je zodanig… het wordt zodanig gezien als één iets, dat je nooit meer aan iets anders of 

nooit meer aan nieuwe zaken zou kunnen denken en je waarschijnlijk ook daardoor zaken gaat 

missen of voorbij gaat zien passeren dat je het niet eens gemerkt gaat hebben dat dat 

eventueel een mogelijkheid was of iets om te doen. Dus puur voor dat, om niet in dat eenzijdige 

patroon te gaan vallen en daarin te blijven, omdat dat waarschijnlijk negatieve effecten kan 

hebben denk ik dan. Daarvoor eigenlijk gewoon, voor uzelf, om niet per se altijd datzelfde te 

denken en die denkwijze wat te verbreden 

 

 

 

Wanneer zou zo’n verandering volgens u nodig zijn?  

 

Ja, in principe ook weer op de momenten dat je niet weet waar je hoofd staat uhm, dat je 

denkt van goh, daar gaan we efficiënter te werk moeten gaan en daar gaan we toch moeten 

proberen beter te doen om het toch wel wat minder zwaar te maken of minder intensief te 

maken of whatever. Maar dan ook weer, op de momenten dat je denkt van er zit momenteel 

weinig groei in dat je merkt van er is daar ergens iets nodig voor toch weer die schwung daarin 

te krijgen, dus weer zo op die momenten dat er echt wel iets moet veranderen. Gelukkig 

hebben wij dat nog niet gehad, want wij zijn altijd gegroeid, uiteraard hebben we wel die twee 

jaar corona gehad en was dat niet ideaal, maar dat is wel het moment geweest om creatief te 

gaan denken, maar op de drukke momenten denk ik daar in principe ook aan, dat als we 

bijvoorbeeld nog tien procent groeien dan gaat het niet meer te doen zijn, dus gaan we op die 

momenten moeten nadenken om te veranderen.   
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Bijlage 5: Interview 2 

 

Inleiding  

 

Ik ben Stijn Brichau en zit in mijn master handelswetenschappen aan de universiteit 

van Hasselt. Voor mijn masterproef voer ik onderzoek rond de soft skill creativiteit 

en nog specifieker naar de subconcepten probleemoplossend en out of the box 

denken bij pre-startups, startups en scale-ups. Het interview zal ongeveer 60 

minuten duren. Als het voor u geen probleem is zou ik het interview graag opnemen.  

 

Doe maar hoor, geen probleem 

 

Kan u een korte introductie geven van uzelf?  

 

Ik ben Naam, ik ben ondertussen 29 jaar, ik ben oprichter van onder andere scale-up, dat is 

mijn hoofdactiviteit, het is een platform waarbij dat we chauffeurs inzetten in de wagen van 

de klant uhm, voorlopig enkel operationeel actief in België, maar ook al een zetel in de UK en 

in Duitsland. Wij zetten vooral in op zaken mensen die reistijd willen omzetten in werktijd en 

een oplossing bieden voor macro verplaatsingen betreft alcohol.  

 

Wat is uw functie binnen het bedrijf op dit moment?  

 

Uhm, op papier CEO. 

 

Hoe lang ben je op dit moment werkzaam binnen het bedrijf?  

 

Zes jaar. 

 

Welke opleiding hebt u gevolgd?  

 

Ik ben zeer weinig naar school geweest, ik heb wel een bachelor in marketing en ik heb een 

master in international business in Reisel Frankrijk behaald.  

 

Wat is uw verantwoordelijkheid binnen het bedrijf?  

 

Ik ben vooral bezig met expansie, ben bezig met het uittekenen van de software uhm wat dat 

er zou moeten ontwikkeld worden, ik ben vooral verantwoordelijk voor de groei, voor de 

partnerships, voor uhm de incentive shop, dat is iets dat van mij komt, voor de kwaliteit van 

de drivers te verbeteren, van klanten… Bijvoorbeeld, nu zitten we met heel wat dode data van 

klanten die al heel lang niet meer geboekt hebben, dan ben ik daar mee bezig van oké hoe 

kunnen we die opnieuw activeren uhm… Vooral naar groei en kwaliteit eigenlijk.  
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Creativiteit 

 

Wat betekent creativiteit voor u, wat is voor jou creatief zijn?  

 

Creatief zijn is soms een beetje out of the box denken en op een leuke manier oplossingen 

zoeken voor bepaalde problemen. Met iets komen waarmee nog niemand gekomen is, een 

bepaalde uniciteit ja, dat is zo’n beetje creatief zijn in mijn ogen ja.  

 

Hoe zie je dat binnen de bedrijfscontext?  

 

Goh ja gelijkaardig, ik had het al een beetje over de bedrijfscontext eerlijk gezegd uhm, maar 

inderdaad het gaat over dezelfde lijn denk ik, zowel privé als op zakelijk vlak valt dat een 

beetje onder hetzelfde denk ik hé.  

 

Hoe gaan jullie binnen de scale-up om met creativiteit?  

 

Ja, wij proberen dat zoveel mogelijk te pushen, wij zijn een zeer open-minded organisatie. Ik 

hanteer geen werkuren, ik verwacht dat de zaken gedaan worden, wij zitten één keer in de 

week met iedereen samen een aantal uur in de zetel, waarbij dat we iedereen overlopen en ik 

leg heel veel verantwoordelijkheid bij iedereen, dus ik wil dat iedereen een bepaalde topic van 

hen maakt en dan is het bijna nodig om creatief te zijn om die oplossingen te verzinnen of 

whatever, dus dat is wel hoe we creativiteit ondersteunen, plus ook, we zitten heel vaak met 

iedereen aan het whiteboard van kijk, dit is het probleem, wat gaan we ermee doen, scenario 

A, B, C, D… Dus ik denk dat we een bedrijf zijn die qua de creativiteit wel heel hard mee bezig 

is.  

 

Wordt creativiteit dan ook echt gestimuleerd binnen de scale-up? 

 

Ik denk dat wel ja, als je 9-5 job hebt op een kantoor aan je bureau en je komt daar niet van 

weg en hebt met niemand contact of als je niet kan pingpongen met iedereen, dan denk ik dat 

er weinig creativiteit daaruit vloeit.  

 

Hoe probeert u zelf creatief te zijn binnen de scale-up?  

 

Ja zoals ik zei een beetje, ik probeer op andere manieren te denken en ik denk dat in de sector 

waarin wij zitten creativiteit redelijk gebonden is aan psychologie denk ik. Van oké, we hebben 

bijvoorbeeld heel veel jobstudenten maar er wordt niet veel gewerkt, maar er is wel werk, hoe 

komt dat, hoe denken zij na, wat kan hen motiveren… Is dat puur centen, is dat experience, 

is dat Tomorrowland, is dat whatever… Dus ik ben daar wel hard mee bezig, met een beetje 

gedragsvoorspelbaarheid denk ik, anderzijds creativiteit ja van mijn zijde… Meestal is dat op 

een whiteboard. Als er een probleem is, ik teken heel graag, dus dan vloeit dat er meestal uit 
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Is dit voor jou eenvoudig of vanzelfsprekend?  

 

Bij ons is dat bijna vanzelfsprekend, als ik dan soms andere bedrijven zie die dan zowat logger 

enzo zijn, dan denk ik soms wel dat wij verschieten als we bij hen zijn en zij zouden verschieten 

als ze bij ons zijn.  

 

Wanneer is het voor u moeilijk om creatief te zijn?  

 

Ja bij sommige dingen kan je het gewoon niet oplossen met iets creatief hé, bijvoorbeeld 

schadegevallen, dat is iets dat gewoon puur wetgeving en contract is, ik zou daar heel graag 

creatief mee omgaan, maar dan ben je eigenlijk aan het frauderen denk ik als je creatief met 

zo’n dingen omgaat (lacht), dus dat is niet de bedoeling, maar er zijn sowieso dingen die je 

niet creatief kan oplossen en dat is dan meestal het juridische denk ik, waar je weinig aan kan 

doen dus ja.  

 

Wanneer het dan soms moeilijk is, zijn er dan oplossingen om toch creatief te kunnen 

zijn?  

 

Wat dat mij enorm helpt en waar ik heel veel voldoening uit haal is om met iedereen samen 

te zitten en dat uit te spelen, dan heb je veel verschillende meningen. We hebben ook drie 

stagiaires lopen, dus op de topdagen zijn we met nog meer. En of dat nu een stagiair is of ik 

dat ben of whatever, dan kan iedereen gewoon vrijuit spreken en dan komt er daar heel veel 

uit. Soms komen daar ook zaken uit die totaal niet relevant zijn, maar heel vaak komt er daar 

wel iets uit waarvan we zeggen: hm, we kunnen wel die richting beginnen inslaan.  

 

Hoe belangrijk is creativiteit voor de scale-up?  

 

Ja ik denk dat creativiteit heel belangrijk is, omdat wij in de eerste plaats vaak gekopieerd 

worden, dus ik denk dat we daar altijd wel onszelf moeten heruitvinden en als we iets uitvinden 

dan wordt dat toch wel gekopieerd maar dat we dan toch wel die voorsprong nemen van kijk 

we zijn hier al lang mee bezig en dat we dat dan ook duidelijk maken online. Anderzijds ook 

naar nieuwe markten, als we nu expansie doen en first mover zijn, is het wel belangrijk dat je 

op een creatieve manier kan uitrollen. We zijn nog altijd een zeer jong en innovatief product, 

die het…. Het kan deels je imago of naam maken op welke creatieve manier dat je dan uit zou 

rollen, dus ja dat is belangrijk.  

 

Wanneer is het volgens u belangrijk om creativiteit te gebruiken?  

 

Ik denk naar market entry’s, of gewoon nieuwe doelgroepen aanspreken en dergelijke meer 

dat je dan echt op een andere manier de deur opendoet zeg maar, uhm, ik denk vooral in de 

marketing eigenlijk ja, marketing gaat hand in hand met creativiteit dus dat je daar echt wel… 

Je moet daarvoor het niet het warm water uitvinden, maar dat je daar wel hands-on blijft.  
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Probleemoplossend denken  

 

Hoe zie jij probleemoplossend denken?  

 

Ik zie probleemoplossend denken vrij rationeel, uhm je hebt een probleem en dan opnieuw 

met het whiteboard, oplossing A, B, C, D. Oplossing A heeft dat effect, B heeft dat effect, C 

heeft dat effect en dan is het de knoop doorhakken. Ik ben daar vrij simpel in.  

 

Doe jij hier zelf aan?  

 

De meeste problemen los ik op ja.  

 

Waarom doe jij aan probleemoplossend denken?  

 

Als we echt van een probleem spreken, gaat dat vaak gepaard met een maltevredenheid van 

klanten of dergelijke meer, uhm en dan vind ik het belangrijk dat ik wel inspring om in plaats 

van customer support of whatever die normaal contact zou opnemen, ga ik dan reageren met: 

kijk we hebben het bekeken, dit is hoe we ons erover voelen en dit is de oplossingen die we 

willen aanreiken. Ik vind het belangrijk dat dat van mij komt.  

 

Wanneer doe jij aan probleemoplossend denken?  

 

Als het probleem van aanzienlijke grootte is, daarin kan ik zeggen dat als er een klant is die 

elke week gebruikt maakt van onze diensten en iemand van ons is niet komen opdagen en de 

klant heeft zijn vlucht gemist, dat is voor mij een aanzienlijk probleem, dus dan spring ik 

daarop in. Of uhm als er in dergelijke mate slechte commentaar is gekomen op een 

werknemer, dan mail ik hen ook van: dit kan niet, wat gaan we daar mee doen? Dus in principe 

als het imago van het bedrijf zou geschonden kunnen worden, dan spring ik in.  

 

Wat is volgens jou dan de beste situatie om aan probleemoplossend denken te doen 

in de ondernemende context?  

 

Ik denk dat een beetje het antwoord ook is van de vraag ervoor. Als het probleem aanzienlijk 

is en een behoorlijk gevolg heeft van negatieve commentaren of imagoschade… Dan denk ik 

dat het nodig is om probleemoplossend te gaan denken. Maar aan de andere kant hebben we 

ook heel kleine problemen die ook probleemoplossend opgelost moeten worden, allee ja… Zijn 

er eigenlijk problemen die je niet probleemoplossend denkend oplost? Ik weet het niet…  

 

Hoe integreren jullie probleemoplossend denken binnen de scale-up?  

 

Ja da’s een beetje hetzelfde denk ik. Open communicatie, dus als er problemen zijn dat niet 

proberen onder de mat te vegen, maar daarover communiceren hier intern, uh en dan kunnen 

we er samen opnieuw ons hoofd over buigen en dan kunnen we samen probleemoplossend 
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beginnen te denken. Ik denk dat de kracht vooral is samen uhm zeker als je extern iemand 

die niet mee is in de materie of whatever die dan dat probleem ziet, kan je wel op een andere 

manier daarover denken denk ik dan uhm iemand die constant met zijn neus in zit.  

 

Hoe stimuleren jullie het probleemoplossend denken?  

 

Ja, het is opnieuw interne communicatie denk ik. Uhm door duidelijk te maken dat als er een 

probleem is, dat dat wel op tafel moet gegooid worden en dat is ook de cultuur die we hier ook 

hebben denk ik. Ik denk dat er nu weinig mensen problemen in de doofpot zullen steken dus…  

 

Out of the box denken 

 

Wat is voor jou out of the box denken?  

 

Uhm out of the box is natuurlijk ook wel gepaard met creativiteit uhm… Out of the box denken… 

Het woord zegt het zelf, een weg inslaan die normaal gezien in die materie niet ingeslagen 

wordt. Praktisch voorbeeld daarvan (denkt na) … In principe is het concept ‘wij rijden jou in 

jouw eigen wagen’ al out of the box denk ik. Dan tijdens dat concept, wat hebben we daar nog 

out of the box gedaan uhm… Tja, gelijk die trophy cars, dat is ook nog niet echt veel gedaan, 

dat wordt nu wel gekopieerd, maar uhm ik vraag me dan af of dat dat meer out of the box is 

of meer naar creativiteit. Het is wel zo dat we de eerste waren die studenten zeg maar, 

exclusieve wagens gingen meegeven ter beloning van. Dan de incentive shop, is meer 

creativiteit denk ik, dat is niet echt out of the box, dat is gewoon creatief zijn. Out of the box… 

Jah ik kom niet echt op praktische voorbeelden momenteel.  

 

Waarom doet u aan out of the box denken?  

 

Ja omdat ik denk dat je de vis niet moet gaan zoeken waar het een druk bevist gebied is. Dus 

als je out of the box een andere piste kan inslaan denk ik dat je mogelijks meer slaagkansen 

hebt op slagen.  

 

Wanneer maak jij het meest gebruik van zo’n out of the box denkpatroon?  

 

Als je vast zit, als je probleemoplossend aan het denken bent en de opties die je hebt die 

bieden niet echt een oplossing, dan kan je het over een volledig andere boeg gaan gooien. 

Dus dan vooral denk ik wel, als het probleemoplossend denken niet echt een optie is, of dat 

de mogelijke oplossingen niet echt het gewenste resultaat kunnen bieden, dan denk ik dat je 

echt op een gans andere manier gaat beginnen denken erover en mogelijks iets volledig out 

of the box als oplossing kan kiezen.  
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Wat is volgens jou de beste situatie om aan out of the box denken te doen?  

 

Ja da’s inderdaad een beetje hetzelfde als daarnet, als je vast zit, als de normale 

probleemdenkende methode geen oplossing biedt, dan kan je denken van oké ik ga het volledig 

over een andere boeg gooien en dan uhm ja...  

 

Hoe wordt dat verder binnen de scale-up ook geïntegreerd?  

 

Goh we integreren dat nu niet specifiek, ik denk opnieuw een beetje de cultuur die we hier 

hebben, de momenten die we samen hebben met iedereen, dat we alles bespreken. 

Whiteboard erbij, opnieuw, dat dat ervoor zorgt dat er probleemoplossend gedacht wordt en 

bijgevolg komen er ook out of the box denkpistes boven, dus denk dat die een beetje met 

elkaar verbonden zijn.  

 

Afsluitend 

 

Hoe zou jij jouw eigen denkmanier rond creativiteit omschrijven? 

 

Uhm…. Ik stel vaak dingen in vraag, dus als je zegt van we gaan dat doen, dan heb ik de 

gewoonte van heel ver door te denken daarover, van oké als we dit doen wat is dan het 

gevolg… Dus dat is wel een beetje hoe ik denk over creativiteit of out of the box, dat ik 

verschillende scenario’s probeer uit te werken met potentieel resultaat of mogelijkse resultaten 

dat je dan mogelijks toch andere pistes neemt. Ik denk ver na over bepaalde zaken.  

 

Denk je dat een verandering van denkmanier nodig is of handig kan zijn binnen een 

bedrijf? 

 

Zeker uhm, maar dat hangt ook af van welk type bedrijf je bent, als je met 200 mensen bent 

denk ik dat het zeer chaotisch is om 200 mensen te hebben die out of the box denken, dus 

het hangt ervan af. Ik denk in een bedrijf wat wij zijn, dat dat wel uhm kan en dat dat zeker 

een wijziging aan de koers of de richting van het bedrijf kan geven doordat de denkmanier 

van mensen die daar werken verandert. 

 

Waarom zou zo’n verandering handig of nodig zijn volgens jou?  

 

Ja ik denk dat dat nodig is om jezelf een beetje te heruitvinden soms. Innovatie te weeg 

brengen, met die creativiteit op een andere manier naar de markt gaan. Als je verzekeringen 

doet en plots zeg je ik wil de polis digitaliseren of zoiets, ja dan ben je op een andere manier 

aan het denken en dan kan je jezelf heruitvinden uhm dus ja, het kan wel grote gevolgen denk 

ik voor een firma.  
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Wanneer zou zo’n verandering volgens u nodig zijn?  

 

Ja dat kan afhangen van een aantal zaken denk ik, dat kan afhangen van als er een stagnatie 

is of zelfs neerwaartse groei, dan denk ik dat je even moet beginnen denken van oké hoe komt 

het dat dit gebeurt en dan moet je jezelf misschien heruitvinden, mogelijks ook als je naar een 

andere locatie gaat, cultuur, hoe mensen werken, moet je jezelf misschien ook opnieuw 

uitvinden uhm… Ik denk die twee dingen. Dus wanneer het minder goed aan het gaan is 

gedurende langere tijd, dat er daar niet echt een oorzaak voor is, dat staat natuurlijk los van 

bijvoorbeeld Rusland, Oekraïne of Covid of zoiets, dat heeft een oorzaak. En anderzijds denk 

ik als je verandert van locatie dat je dus te maken hebt met ander netwerk andere cultuur, 

andere mensen, dat het misschien wel nodig is om erover na te denken.  

 

Je zegt stagnatie of daling, zou dit in positieve zin nuttig kunnen zijn en hoe dan?  

 

Absoluut, ik denk dat je dan weinig te verliezen hebt, als het schip al heel lang aan het zinken 

is dan kan je beter eens volledig aan de andere kant gooien en zien wat dat het nog geeft, 

want ja een schip dat aan het zinken is dat komt niet meer boven hé (lacht).  
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Bijlage 6: Interview 3 

 

Inleiding  

 

Ik ben Stijn Brichau en zit in mijn master handelswetenschappen aan de universiteit 

van Hasselt. Voor mijn masterproef voer ik onderzoek rond de soft skill creativiteit 

en nog specifieker naar de subconcepten probleemoplossend en out of the box 

denken bij pre-startups, startups en scale-ups. Het interview zal ongeveer 60 

minuten duren. Als het voor u geen probleem is zou ik het interview graag opnemen.  

 

Geen probleem.  

 

Kan je een korte introductie geven van uzelf?  

 

Uhm ik uh ben Naam. Uhm, moest ge meer details willen weten over uhm mijn profiel en 

dergelijke daar kunt ge altijd naar mijn LinkedIn gaan, die gaat ge wel vinden. Uhm, ik heb 

tien jaar een apotheek gehad, die heb ik verkocht vorig jaar. Ondertussen had ik al twee 

voedingssupplementen bedrijven opgestart Bedrijf 1 en Bedrijf 2 zijn twee supplementen 

bedrijven waarin wij zelf de ingrediënten formule zelf ontwikkelen, dus we doen die R&D zelf, 

maar de productie en dergelijke gebeurt allemaal extern. Dus uiteindelijk, we zijn een hele 

leane startup, in de zin dat wij eigenlijk niet veel kosten hebben, we hebben geen machines, 

geen fabriekshallen, niks. Wij maken eigenlijk alleen de formules en sturen die dan door naar 

derde partijen die ze voor ons maken. Derde partijen die ze ook voor ons opsturen naar de 

klant en zo, want we werken eigenlijk enkel direct to consumer en we werken enkel online via 

onze eigen webshop. Ondertussen, Bedrijf 1 bestaat drie jaar, Bedrijf 2 bestaat twee jaar, 

anderhalf jaar, twee jaar. Uhm, dus ja, laten we toch nog zeggen dat beide bedrijven allebei 

in de startup fase zitten, misschien bedrijf 2 al iets meer tussen startup en scale-up zo, het 

zal daartussen zitten. Maar uhm, eerst was dat dan bijberoep eh, omdat ik de apotheek had, 

daarna is dat nu fulltime geworden. We zijn dan ook bij, start-it at KBC toegelaten geweest en 

bij Birdhouse toegelaten geweest, Birdhouse is de andere accelerator like start-it at KBC. Uhm, 

Waardoor dat we hier op de incubator campus zitten waar we hier nu een vaste stek hebben 

bovenaan het bureau. Of ja, je hebt het gezien eh waar uh, waar we elkaar zijn tegenkomen, 

dat is onze vaste plaats boven op de incubator. En we zitten hier nu een jaartje dus uh… We 

gaan tegen het einde van het jaar funding ophalen, we weten nog niet hoeveel geld dat we 

willen gaan ophalen, maar kapitaal alleszins ophalen om verder te groeien om het nog een 

aantal ja, anderhalf jaar uit te zingen om groei te stimuleren. Al die zaken. 

 

Wat is jouw functie binnen de startup? 

 

Ik ben de oprichter founder uh en uh ja CEO. Wat natuurlijk een beetje een onnozel woord is 

natuurlijk voor als ge maar met een paar zijt. In bij Bedrijf 1 ben ik alleen bij Bedrijf 2 hebben 

we net onze eerste werknemer aangenomen. We werken daar natuurlijk met een tiental 
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externen, freelancers en agencies en dergelijke, maar dat zijn allemaal extern, on de payroll 

echt, gaat er iemand deze maand aangenomen worden. Maar ja, ik ben de CEO of degene die 

uiteindelijk alle beslissingen neemt. 

 

Wat heb jij gestudeerd?  

 

Ik heb farmaceutische wetenschappen gestudeerd. Wel logisch natuurlijk, want ik heb tien jaar 

mijn eigen apotheek gehad. Dus ja, echt eerst farmacie gedaan, eigen apotheek gehad dan na 

tien jaar gezegd van ja, deze sector is het toch niet, maar dan toch wel dichterbij gebleven. 

Voedingssupplementen formules maken, al die toestanden, dat is allemaal wel gelinkt aan 

mekaar. Maar ja, farmaceutische wetenschappen in Leuven. 

 

Hoelang ben jij op dit moment eigenlijk al werkzaam binnen de startup of hoelang 

ben je daar al mee bezig? 

 

Bedrijf 2 is twee jaar geleden opgericht. 

 

Kan je nog eens kort zeggen, wat de hoofdactiviteit van de startup is? 

 

Hoofdactiviteit is wij ontwikkelen voedingssupplementen. Voedingssupplementen dus de 

pilletjes, de vloeibare shots hebben wij ook, maar het zijn vooral pilletjes, eigenlijk capsules 

en tabletten. Uhm, wij ontwikkelen ze en wij brengen ze in de markt en dus uiteindelijk ook, 

wij hebben contact met klanten, want je hebt bedrijven die ze ontwikkelen en dan 

doorverkopen aan andere bedrijven die ze op de markt brengen, maar wij ontwikkelen ze en 

brengen ze zelf op de markt. 

 

Creativiteit 

 

Ok. Super, dank u wel. Uhm, dan gaan we verder naar creativiteit. Wat betekent 

creativiteit voor jou, wat is voor jou creatief zijn? 

 

Creatief zijn is met originele oplossingen komen, out of the box denken. Uhm, komen met 

oplossingen waar er in de eerste instantie niet aan gedacht wordt. Uhm, nieuwe manieren 

vinden om iets te bereiken. Uhm, het anders doen zoals het altijd gedaan werd. 

 

Hoe ga jij binnen de startup om met creativiteit? 

 

Daar is absoluut geen procedure voor, laat dat heel duidelijk zijn. Ik bedoel binnen ons bedrijf 

is daar absoluut geen procedure voor. Het is niet dat wij zo'n... We hebben heel veel dingen 

in procedure, stel gelijk, hoe benaderen we klanten, hoe benaderen we partners, welke 

contracten moeten we afsluiten of zoiets… Dat ligt allemaal vast in procedures. Voor 

creativiteit, laten we heel eerlijk zijn, wij hebben geen procedure voor creativiteit. Dus hoe 

gaan we daar mee om in het bedrijf, ik denk als startup is het heel belangrijk om creatief te 
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zijn in de zin van, creativiteit is bij ons absoluut nodig en is absoluut aan te raden en wordt 

heel sterk gestimuleerd. Ik heb ook, zeker met al die freelancers en dergelijke waar ik mee 

samenwerk, zal ik wel voor een groot deel selecteren op creativiteit in de zin van, we zijn een 

startup, we zijn een uitdager van onze industrie, een uitdager van onze markt, want we doen 

het heel anders, zoals alle andere voedingssupplementen bedrijven in België. En dat kan ik 

wel zeggen dat ik dat weet omdat ik tien jaar in de apotheek heb gestaan en tien jaar lang al 

die supplementen zelf verkocht. Uhm en ja, als gij dan de industrie wilt uitdagen en wil 

doorbreken en een beetje de status quo wil challengen, dan moet ge dat doen door heel 

creatief om te springen met klanten, contact, verpakkingen, formuleringen, web, aandacht, 

advertenties, reclame, marketing. In al die dingen moet je heel creatief zijn, want we willen 

net als startup uit die grijze massa springen en heel die industrie uitdagen en challengen. Dus 

creativiteit is heel belangrijk. Uhm, uiteindelijk is er natuurlijk wel altijd het evenwicht. Hoe 

creatief kan je gaan en hoe hard bereik je dan nog uw doel. Uhm, te creatief zijn, te hard out 

of the box thinking doen, te uniek willen zijn in een bepaald marketingcampagne... Ja, 

uiteindelijk, op het einde van de rit moet er wel nog altijd omzet gedraaid worden, moeten er 

klanten bereikt worden en moet het bedrijf nog altijd geld opbrengen of binnenbrengen zodat 

we onze activiteiten kunnen blijven verderzetten. Dus creatief zijn is leuk, maar zomaar de 

meest creatieve dingen uitdenken die dan uiteindelijk geen omzet genereren of ja, omzet 

genereren is één doel. Een ander doel kan zijn awareness creëren bij klanten, mensen, klanten 

probleembewust maken dat is nog altijd een stap richting omzet genereren hé, als ge klanten 

geen probleem bewust maakt, als gij uw klanten bewust maakt van uw oplossing, als je 

mensen uh uw product aware maakt of brand awareness creëert… Uiteindelijk gaat dat leiden 

tot omzet, dus de omzet is zeker niet het enige het enige doel, maar uiteindelijk is dat... 

Uiteindelijk alle deeldoelen leiden wel naar omzet maken, laten we daar heel duidelijk over 

zijn. Zonder omzet is er geen bedrijf eh. Als natuurlijk het creatief denken de omzet generatie 

in het gedrang brengt en we alleen maar bezig zijn met laten we zo creatief mogelijk zijn en 

zo hard mogelijk out of de massa springen zonder dat dat een van onze doelen dient. Ja, daar 

stopt het natuurlijk wel. Uhm, we kunnen zo zot mogelijk doen, maar als het niks oplevert op 

korte termijn en lange termijn. Ja dan zijt ge eigenlijk gewoon tijden verdoen, geld aan het 

verspillen en hele leuke dingen aan het uitdenken die absoluut geen doel meer hebben. Dus 

creatief zijn is zeker belangrijk, maar altijd wel in het kader van, in welke mate is dit nog 

effectief en efficiënt voor het bedrijf. Vooral effectief, efficiënt misschien niet zozeer, we kijken 

niet echt naar kosten op dit moment. We zijn een startup, we moeten wel wat in het rood 

gaan, het gaat vooral over effectief, bereiken we onze doelen ook op een creatieve manier? 

 

Ideaal. Uhm ja, wordt creativiteit binnen de startup gestimuleerd, maar stimuleer je 

dat dan bij jezelf? Aangezien dat je voor het grootste stuk nog alleen bent. 

 

Ja, ik ben alleen maar je moet dat, je moet dat niet zo eng zien, in de zin van, ik heb elke dag 

meetings met mijn partners, mijn freelancers en dergelijke en die beschouw ik als mijn team 

natuurlijk. Het is niet omdat die mensen niet op de payroll staan, dat die niet tot het team van 

de startup behoren en dat die zich niet inzetten voor bedrijven en dat... Dat ik die niet zie als 
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deel van het bedrijf. Het enige verschil is ik betaal die factuur in plaats van ik betaal dat loon 

eh dus uiteindelijk, dat is voor mij een heel klein verschil. Uhm, wat was uw vraag? 

 

Wordt dat gestimuleerd die creativiteit binnen de startup, dus eigenlijk met uw 

partners, als je met hen omgaat, wordt dat gestimuleerd om echt creatief om te gaan 

met de zaken?  

 

Gestimuleerd als zijnde, is dat een topic waar we het over hebben, niet. Eh dus dat wordt niet 

benoemd, het woord creativiteit denk ik dat ik misschien zelfs het afgelopen jaar nog nooit in 

de mond heb genomen, het woord creativiteit. Dat gaat dan eerder over, we gaan een 

campagne doen, ja, maar zijn we daar dan niet even grijs of even saai als andere bedrijven? 

Gaan we dat niet iets beter aanpakken? Hoe gaan we daar iets van maken dat mensen wel... 

Snap je, dat zijn de vragen die ik stel, dat zijn de dingen die ik regelmatig en dat bedoel ik 

daarmee dagelijks als vragen opwerpt en dat zijn natuurlijk wel vragen die stimuleren naar 

creativiteit. Ik kom niet 's morgens binnen met mannen, hoe gaan we hier creatiever zijn 

vandaag? Ik kom binnen met, we hebben die campagne gedaan. Die heeft niet de juiste 

resultaten afgeworpen, hoe kunnen we ervoor zorgen dat we volgende keer meer in het oog 

springen? Hoe kunnen we ervoor zorgen dat volgende keer meer mensen gaan klikken op onze 

campagnes? Meer gaan doorklikken, meer naar onze blogpost gaan, hoe kunnen we ervoor 

zorgen dat die mensen op de website blijven? Dat zijn allemaal... De antwoorden daarop zijn 

hoe creatief kunnen we zijn om ons doel hier te bereiken? Allee, daar ga ik toch van uit. Uhm 

dus via een aantal vragen of een aantal challenges probeer ik mensen wel aan te sporen tot 

creativiteit. Uhm, maar as such hameren op dat woord of het woord in de mond nemen dat 

zeker absoluut niet, maar dat challengen gebeurt wel op dagelijkse wekelijkse basis. 

 

Super. Hoe probeer jij creatief te zijn binnen de startup? 

 

Hoe probeer ik creatief te zijn? Het is misschien niet meteen een antwoord op je vraag, maar 

het helpt mij heel hard, uhm mijn meest creatieve momenten komen op het moment dat ik 

niet aan het werken ben. Uhm ik ben een sporter, ik sport eh ik ben triatleet, ik sport vijftien 

uur per week. Als ik een lange loop doe van twee of drie uur, dan komen de momenten boven. 

Uhm van we moeten dit doen, we moeten dat doen, hebben we daar al aan gedacht, we 

moeten dat project uit de grond stampen, uhm we kunnen die met elkaar in contact brengen 

of we kunnen daar een partnership mee aangaan... Die momenten komen alleen bij mij tijdens 

het sporten. Dat is helemaal ook niet bewust, ik ga niet, laat me heel duidelijk zijn, ik ga niet 

drie uur lopen om creatief te zijn. Ik ga drie uur lopen voor mijn triatlon-doel en het bijproduct 

is die creativiteit die ik er gratis bij neem, waar ik heel content mee ben. Stel nu dat dat 

triatlon-doel zou wegvallen, dan zou ik waarschijnlijk ook wel gaan lopen voor de creativiteit, 

maar dat is op het moment op dit moment niet, dus op die manier stimuleer ik ze wel bij 

mezelf. Uhm, hoe stimuleer ik creativiteit bij anderen, vooral door duidelijk te maken wat het 

DNA van het bedrijf is en het DNA van het bedrijf is startup en markt-challenger, waarbij we 

dus niet een van de velen willen zijn, maar echt de uitdager willen zijn. Uh ge moet het een 

beetje vetgelijken met Tesla en alle andere automerken. Nu, wij zien het niet zo groot, maar 
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het is maar voor de vergelijking, uhm dus door continu dat DNA en de cultuur van het bedrijf 

te communiceren naar de rest, probeer ik wel die mentaliteit van ja ok, we moeten hier out of 

the box denken, we moeten hier creatief zijn, want dat hoort bij het DNA van het bedrijf, dat 

hoort ook bij de positionering, dat hoort bij de branding van het bedrijf naar klanten toe, naar 

de buitenwereld toe dus... Op die manier door daar dagelijks iedereen aan te herinneren, 

probeer ik die creativiteit wel zowat te stimuleren. Dat werkt bij mij voor geen meter, zet mij 

twee uur achter een pc en er komt niks creatief uit, laten we heel duidelijk zijn, ik moet echt 

uit mijn comfortzone gehaald worden. Ik moet gaan lopen, ik moet gaan fietsen, ik moet op 

restaurant zitten, alleen zelfs bij voorkeur, maar ergens anders zitten waar ik mijn gedachten 

de vrije loop kan laten. Brainstormsessies horen er natuurlijk ook bij eh, uhm met twee, drie 

man, een whiteboard en gewoon wat ideeën gooien zonder het doel te hebben iets te moeten 

bereiken, dus effectief twee uur lang gewoon wat ideetjes gooien en kijken wat eruit komt, 

gebeurt ook wel eens. Dat is natuurlijk niet elke week, maar dat hoort er ook wel bij. 

 

Is dat voor jou vanzelfsprekend om daarmee zo aan de slag te gaan binnen het 

bedrijf? 

 

Ik vind dat wel. Uhm, ik vind dat wel. Ik vind dat superleuk. Nieuwe dingen bouwen is iets wat 

ik super graag doe, van nul naar één gaan bij wijze van spreken. Uhm, nieuwe dingen bouwen 

is zalig. Ze testen, kijken of het werkt of niet, dan zes keer op uw gezicht gaan omdat het niet 

werkt. De zevende keer misschien wel... Dus die dingen zijn voor mij uh, superleuk. Uh, daar 

haal ik mijn energie uit. Ge hebt andere mensen die dat absoluut niet leuk vinden eh, ge hebt 

mensen die zeggen van neen, ik wil mijn kantoor job hebben en ik wil van nine to five mijn 

cijfers halen en that's it. Uhm maar die verandering van omgeving die verandering van 

uitdaging is volledig mijn DNA. Het is daarom dat ik het eigenlijk nauwelijks ook maar tien jaar 

heb uitgehouden in een gereguleerde sector als de farmacie. Uhm, omdat ge daar zot wordt 

en naar alles wordt ge... Allee, ik word daar zot, van het feit dat er alleen maar wetten zijn en 

regels zijn waar je je aan moet houden en de creativiteit nog gekild wordt voor ze geboren 

wordt. Dus dat zit in mijn DNA dat zit ook in mijn, allee snapt ge, ik zit niet met mijn bedrijf, 

maar zijt er heel zeker van, binnen vijf jaar zit ik met een ander project. Ik ga hier geen dertig 

jaar aan mijn bedrijf werken. Uh, ik wil veel meer projecten doen dan dat ik er op dit moment 

aan kan en dat is ja, dat is iets aangeboren. Laten we het zo zeggen. 

 

Ok, interessant. Wanneer is het voor jou moeilijk om creatief te zijn? 

 

Als er heel veel tijdsdruk is. Uh, Absoluut als we deadlines moeten halen en we moeten 

opleveren, we moeten nieuwe loten produceren, we zijn bijna op stock en we moeten iets... 

Een nieuw lot op de markt brengen, ja sorry, tegen deadlines en tijdsdruk kan ik absoluut niet, 

dan is het van oké, wat doen we altijd, laten we maar gewoon hetzelfde doen om zo snel 

mogelijk hier geen momentum te verliezen. Uhm dus dat is heel moeilijk dan. Uhm, wanneer 

is het ook heel moeilijk om creatief te zijn, bij mensen die ik niet vertrouw. Uh, een nieuw 

team, een nieuwe freelancer, een nieuw persoon die ik aanwerf, een nieuw partnership en ik 

heb die mensen niet van voor tot achter in mijn broekzak in de zin van, ik weet perfect wie 
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die mensen zijn en ik weet perfect wat ik er kan van verwachten en zij van mij. Als dat er niet 

is, dan gaat er geen creativiteit zijn. Vertrouwen eigenlijk. Vertrouwen, daar gaat het over eh. 

Uhm, ik heb het daar heel moeilijk mee. Uhm, ik denk allee dat dat niet alleen mij is, maar in 

een omgeving waar ge weinig vertrouwen hebt en ik heb die gehad, dus ik spreek uit ervaring 

eh, in een omgeving waar er weinig vertrouwen is, is het heel moeilijk om met creatieve ideeën 

op de proppen te komen of een brainstormsessie goed te laten eindigen. Ook samenwerken 

met mensen die een gigantische koppige visie hebben. Ja, als ge niet open... Eh, als ge met 

drie mensen in een brainstormsessie begint, waarvan er twee zijn die een heel halsstarrige 

visie hebben die niet coachable zijn die niet open minded zijn, is misschien een heel groot 

woord daar, open mindedness. Ja sorry, als je niet met een open mind begint aan een creatief 

pad, dan moet je zelfs niet beginnen van mij. Uhm iemand die op alles nee zegt omdat zijn 

idee niet gedaan wordt. Ja ok, dan is het verloren tijd en verloren moeite. Dus dat is voor mij 

heel moeilijk. Ik ben zelfs zo niet eh, ik ben super open minded. Misschien een beetje te, 

waardoor ik te creatief soms ben je niet veel vooruit geraakt, maar ja, wat is uhm, wat staat 

creativiteit in de weg? Het zijn vooral die dingen eh, tijdsdruk, deadlines, mensen die niet open 

minded zijn. Uhm... 

 

Gebruik je daar oplossingen voor of is dat gewoon dat je zegt van...? 

 

Nog één ding aan toevoegen, de omgeving eh. Uh, de Corda incubator hier qua omgeving is 

heel stimulerend naar nieuwe ideeën, innovatief zijn, je komt met veel mensen en veel 

netwerken in contact die het allemaal anders zien als u, waardoor je creativiteit wel een 

serieuze boost krijgt, omdat ja, de omgeving hier is iets heel anders als zijnde bij uw thuis. Ik 

heb dat gehad eh, ik heb een jaar mijn bedrijf gehad thuis, door Corona gelijk iedereen 

waarschijnlijk wel gehad heeft, maar als ge een startup zijt en ge hebt geen groot team en je 

hebt weinig contact en uw freelancers en zo, zijn allemaal te bereiken via Zoom. Dan hebt ge 

weinig creativiteit, want creativiteit over zoom sessies pff... Ik ben er geen fan van. Uh, context 

is daar wel ook heel belangrijk in. Allemaal samenzijn hier op Corda zitten dat is ook wel heel 

belangrijk. Hoe los ge die dingen op? Uhm eh dat was uw vraag toch eh?  

 

Ja, klopt.  

 

Al die deelproblemen oplossen eh, in de zin van als ge samenwerkt met iemand die heel closed 

minded is, ja duidelijk, dat adressen, ervoor zorgen dat die open minded wordt of gewoon met 

iemand anders brainstormen. In iemand die closed minded is zomaar open minded krijgen en 

receptief krijgen voor een sessie... Met andere mensen gaan brainstormen, want niet 

noodzakelijk zijn dat creatieve mensen als ge close minded mensen hebt moet ge misschien 

naar creatieve mensen gaan of mensen gaan die daar veel meer voorop staan. Langs de andere 

kant, uw omstandigheden veranderen van de slaapkamer bij uw thuis, naar een Corda 

incubator komen, met mensen babbelen tijdens de middagpauzes... Dus effectief ja, de 

omstandigheden creëren waarin die creativiteit terug kan flowen. Ik denk dat dat het mij vooral 

gaat over omstandigheden creëren die positief zijn of die positief werken. Dan ah ja, we gaan 



 

 69 

hier nu eens creativiteit stimuleren, want eigenlijk heel veel komt af van die omstandigheden 

die je ervoor creëert. 

 

Hoe belangrijk is creativiteit eigenlijk voor jouw startup? 

 

Minder, minder. Eh, ik hamer daar nu wel heel veel op, maar als ik kijk naar andere startups, 

dan denk ik veel minder. Waarom, wij zitten ook nog sterk gebonden aan wetgeving. 

Voedingssupplementen, ge moogt niet zomaar het eerste het beste uitvinden en er is 

uiteindelijk... Ik mag in module maken, maar iedereen mag mij kopiëren, ik kan daar geen 

patent op nemen, ik moet niks uitvinden in de zin van, uit mijn kennis als apotheker haal ik 

heel veel nut om nieuwe formules te maken, maar daar komt zeer weinig creativiteit bij, omdat 

ik gewoon moet kijken naar de wetenschap. Wat is er het beste en ik moet dat in mijn formule 

steken en ik moet creatief zijn met het zoeken naar suppliers, maar dat is iets heel anders als 

een prototype uitdokteren en iets maken dat nog nooit bestond in een sector die volledig 

revolutionair omgedraaid wordt en weet ik veel wat. Zo creatief moeten we niet zijn eh, dus 

we zitten... Het is vooral het wetgevend kader dat dat niet maakt, ik mag niet zomaar van 

alles steken in mijn supplementen, ik heb daar een lijst van zevenduizend ingrediënten die de 

overheid zegt dit mag erin zitten en al de rest niet. Ja ok, en dan zijt ge al beperkt. Creativiteit 

bij ons gaat dan niet vooral over de productontwikkeling, creatief zijn gaat bij ons over, go to 

market, branding, positioning, marketing. Hoe positioneren wij ons ten opzichte van de rest, 

daar kunnen we wel creativiteit de vrije loop laten, maar daar zijt ge ook beperkt in de zin 

van, ja uh ge moet nog altijd zorgen dat ge uw doelpubliek bereikt. Je moet nog altijd zorgen 

dat uw campagnes uh omzet genereren dat ge uw doelen haalt. Dus daar zit zeker wat 

creativiteit in, maar niet zo hard als in de productontwikkeling bij een echte startup zoals ik 

het zie, zo'n innovatieve startup in de tech of in de fintech of in de software. Ja, dat is dingen 

ontwikkelen, dat is super creatief zijn, dus zo hard niet, dus als ik het bij wijze van spreken ge 

moet kwantificeren het zal een vier op tien zijn of een vijf op tien zijn voor creativiteit dat voor 

ons belangrijk is.  

 

Wanneer is het volgens jou belangrijk om creativiteit te gebruiken?  

 

Ik denk vooral op het begin uh ik denk bijvoorbeeld dat als je aan het stagneren bent, het al 

veel te laat is, want dan zijt ge reactief bezig en zijt ge bezig met, er is iets gebeurd, we halen 

onze doelen niet, onze omzet stopt, we halen geen centen of geen klanten binnen. Uhm oei, 

laten we nu maar even creatief zijn en ik denk dat het dan al veel te laat is. Gelijk ik zei, 

deadlines en tijdsdruk zijn killers van creativiteit in mijn ogen. Dus als je zit met stagnatie, 

dan zit ge tegen deadlines en tegen tijdsdruk te werken. Ik denk dat creativiteit heel belangrijk 

is voor de startup en tijdens de startup dus effectief eh, dus ik ben nog wel een startup, maar 

tijdens het starten van het bedrijf, tijdens de idee fase van het bedrijf, tijdens de fase van, we 

hebben hier iets, wat gaan we ermee doen? Gaan we er een bedrijf van maken en gaan we 

het zo laten? Is het een mooi idee of gaan we daar effectief mee aan de slag? Ik denk dat je 

dan heel creatief kunt zijn met de basis te leggen van het bedrijf. Als het bedrijf er is, zoals 

wij nu, na twee jaar hebben wij al wel uitgevogeld. Wat gaan we doen? Hoe gaan we het doen, 
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met welke partners? Er zitten al wel wat centen in het bedrijf. We genereren omzet om nu iets 

helemaal anders te gaan doen. Ja, hoe effectief en efficiënt zijt ge dan bezig met het uitvoeren 

van een idee en hoeveel doorzettingsvermogen hebt ge dan in de zin van, die fase waarin je 

nog alle kanten uit kunt, die fase waarin elk pad nog openligt in elk pad nog even likely is naar 

slagen toe. Dat is het moment dat creativiteit belangrijk is. Dat zijn de eerste paar maanden 

na oprichting en het jaar voor oprichting in mijn ogen, dan moet je uitdokteren waar is het gat 

in de markt? Waar kunnen wij inspringen, waar kunnen wij klanten helpen die niemand kan 

helpen op welke manier? Op dat moment zijn alle opties nog mogelijk en dan creatief zijn met 

welke opties zijn er en welke niet? Ik denk dat heel belangrijk is. Uiteindelijk in een latere fase 

toe wordt creativiteit, is dat nog altijd belangrijk, maar is dat voor mijn ogen veel meer niche 

product? We hebben een product ontwikkeld, we hebben een markt. Hoe gaan we nog een 

keer een campagne maken die eruit springt? Maar dan zijt ge bezig in de niche marketing zit 

ge eh, dan zijt ge bezig in creatief in marketing niche, maar uw product is er al. Je kan niet 

meer echt creatief zijn op een moment dat uw product af is en naar klanten aan het gaan zijt. 

Ja, je kan creatief zijn met we gaan een nieuwe update uitbrengen, we gaan een nieuwe versie 

uitbrengen, maar de creativiteit die daarmee vasthangt is van een veel minder kaliber in mijn 

ogen dan de creativiteit wanneer je van nul naar één gaat. Welk product gaat ge maken? Gelijk 

creativiteit bij de start van Tesla was, we gaan uit het niks een motor maken die draait op 

elektriciteit alleen. Super creatief. Hoe gaan we dat oplossen? Ja, wat daarmee al aan te pas 

is gekomen, ik weet er niks van af. Maar ik denk wel dat dat iets mega interessant moet 

geweest zijn. Nu gaat het er gewoon over, hoe kunnen we die batterijen zo lang mogelijk laten 

meegaan? Dat is ook iets dat extreme cutting edge technologie en creativiteit vereist, maar in 

mijn ogen veel minder uitdagend is als die eerste stap van hoe gaan we het bedrijf hier starten 

en wat gaan we precies doen? 

 

Probleemoplossend denken 

 

Dat was het algemeen stukje over creativiteit. We gaan nu eigenlijk terug naar de 

iets specifiekere stukjes, dus probleemoplossend denken en out of the box denken. 

Laten we beginnen met probleemoplossend denken. Uh, hoe zie jij 

probleemoplossend denken? 

 

Probleemoplossend denken is, het zoeken naar een oplossing voor een probleem en vooral een 

oplossing die specifiek voor uw probleem werkt. Uhm, het gaat er mij eigenlijk over het vinden 

van alle mogelijke opties om uw probleem op te lossen en er dan de beste uit te kiezen. 

 

Doe jij hier zelf aan binnen de startup? 

 

Ja. Ik bedoel elke dag tweehonderdduizend keer eh. Uhm ge maakt een verpakking. Ja, ge 

hebt, waarom maakt die verpakking? Ja, ge maakt een verpakking met twee doelen eh, ge 

moet uw ding vervoeren, daarom maak je een verpakking om het makkelijk te kunnen 

vervoeren en twee als communicatie naar uw klant. Ja ok, allemaal goed en wel, ge hebt uw 

design gemaakt. Ja, ge hebt een probleem. Welke supplier moeten we zoeken? En je hebt 
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geheel verschillende opties. Duur, minder duur, premium, minder premium, plastiek, karton, 

glas, alles wat er is. Uiteindelijk, ge hebt heel veel problemen die ge moet oplossen, waar vind 

ik die mensen? Welke materialen ga ik gebruiken? Hoe ziet mijn image er dan uit? Zijn alle 

problemen die bij één stomme verpakking komen kijken waar ge allemaal een oplossing voor 

moet vinden? En in mijn ogen komt het er dan op neer de meest logische opties allemaal naast 

mekaar zetten of de opties die er voorhanden zijn allemaal naast mekaar zetten en de beste 

optie voor u in dat moment kiezen. Uw beste optie kiezen en op dat moment, want uiteindelijk 

een jaar geleden hebben we beslist glas is voor ons de beste verpakking. Uiteindelijk, op dit 

moment hebben we nu gekozen voor plastiek is voor ons de beste verpakking. Wegens, we 

zijn op een andere fase van onze startup. We hebben customer feedback gehad, we hebben 

andere uitdagingen, we hebben andere problemen waarbij glas niet meer de oplossing is, maar 

plastiek wel. Dus uiteindelijk komt het erop neer de beste oplossing te kiezen uit verschillende 

opties op het moment die dan de beste oplossing is voor uw bedrijf. 

 

Waarom doe jij aan probleemoplossend denken? 

 

Dit vind ik een beetje een rare vraag, maar als je niet aan probleemoplossend denken doet, 

dan blijven uw problemen in mijn ogen gewoon bestaan. Vooral ook omdat wanneer ge niet 

aan probleemoplossend denken doet, je met oplossingen gaat komen die niet logisch zijn, die 

niet doordacht zijn, die op korte termijn misschien werken, maar op lange termijn niet. Je 

moet het... Bij probleemoplossend denken, denk ik dat het heel belangrijk is om uw probleem 

goed te definiëren. Wat is het nu dat we hier zijn aan het oplossen? Is dit een korte termijn 

probleem? Een lange termijn probleem? Gaan we een probleem hebben met visie, met 

klanten? Is het probleem, heeft dat impact op ons bedrijf of helemaal niet? Hoe groot is het 

probleem en welke gevolgen gaan er zijn als we het hier goed oplossen of niet? Het correct 

definiëren van het probleem is heel belangrijk, uh en anders doet je in mijn ogen ook niet aan 

probleemoplossend denken. Dus waarom doen we dat? Omdat we met de startup maar limited 

resources hebben. En als gij geld langs ramen en deuren kunt naar buiten te smijten, dan 

moogt ge al een keer niet aan probleemoplossend denken doen en gewoon opkomen met het 

eerste het beste wat in u opkomt, maar als het uw probleem niet oplost, dan smijt je er gewoon 

nieuw geld tegenaan. Maar wij hebben al limited resources bij de startup, dus we moeten 

ervoor zorgen dat we zo efficiënt mogelijk onze problemen oplossen om ons doelen te 

bereiken. 

 

Wanneer doe jij vooral aan probleemoplossend denken?  

 

Uh, vooral bij de ontwikkeling eh. Uhm, je hebt gelijk ik zei, uw supplier probleem, je gaat 

supplementen maken, je hebt problemen van klanten die je wil oplossen, dus je gaat kijken 

welke oplossingen gij kunt aanreiken aan klanten. Dus uiteindelijk, de eerste fase van het 

bedrijf is het allerbelangrijkste. Uh, nogmaals een beetje vergelijking met die creativiteit de 

maanden ervoor en zeker de eerste maanden van uw bedrijf, misschien is iets meer de focus 

op de eerste maanden van uw bedrijf. Als je de productontwikkeling doet, als je gaat uitvogelen 

waar je voor staat, dan probeer je als bedrijf een aantal problemen op te lossen zodat jij als 
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bedrijf een reden hebt om te bestaan. Hoe dat ge daarmee omgaat? Ik dat dat heel belangrijk 

is en uiteindelijk nu een latere fase, eh we zijn die maanden nu wel voorbij, als een klant een 

probleem heeft, dan moeten we kijken welke oplossingen er zijn. We moeten problemen 

denken, ook als we een klant willen helpen als we een verpakking willen redesignen, als we 

nieuwe producten op de markt brengen, die zijn van een minder kaliber in mijn ogen dan de 

eerste maanden. Dat je echt geconfronteerd wordt met ja, als je dit probleem niet oplost of 

hier niet effectief hard op doorgaat, dan hebt ge geen bedrijf gewoon. 

 

En wat is dan volgens jou de beste situatie of het beste moment om aan 

probleemoplossend denken te doen?  

 

'S Morgens vroeg, 's morgens, vroeg in de voormiddag en ik ga zeggen waarom. Ik vind 

probleemoplossend denken vooral een analytisch probleem. Je moet er heel veel mentale 

energie voor gebruiken, dat is een rationeel beslissingsproces en ge hebt daar heel veel 

mentale positieve energie voor nodig. Je kan dat niet doen om tien uur 's avonds als ge als ge 

in uw zetel zit en moe zijt, dus uiteindelijk denk ik daar... Uhm wanneer doet ge dat het beste, 

ja 's morgens. Hoe doet ge dat het beste? Heel veel informatie inwinnen, ik denk informatie 

inwinnen om alle opties voor de oplossing van uw probleem te kunnen naast mekaar leggen. 

Dus heel veel praten met andere mensen. Uh maar dan gaat het over feitelijke informatie en 

feiten en toestanden. Heel anders als creativiteit waar het gaat over dingen die potentieel zelfs 

te zot zijn voor woorden. Ja, probleemoplossend denken gaat in mijn ogen daar niet mee. Je 

moet met feiten en oplossingen komen en je moet niet komen met we zouden potentieel dit 

kunnen maken en niemand weet of dat überhaupt mogelijk is om dat te doen. Zo zie ik 

probleemoplossend denken niet. 

 

En situatie, als we nu eens kijken naar situatie in zijnde de bedrijfscontext, wat is 

volgens jou dan de beste situatie waarin uw startup zit om aan probleemoplossend 

denken te kunnen gaan doen?  

 

De beste situatie... Als je vooropgestelde doelen niet haalt, ik denk dat dat bij een start up 

heel belangrijk is, als het te goed gaat, ik vind dat luxeprobleem. Dat is leuk eh, daar niet van, 

maar ik denk het de meeste startups, ik denk negenennegentig procent van de startups te 

maken hebben met uh vooropgestelde doelen niet halen. Klaar. Uhm en dan kijken naar wat 

zijn oorzaken en wat zijn oplossingen? Ik denk dat dat heel belangrijk is. Meestal worden die 

doelen niet gehaald eh op het begin, vooral op het begin eh worden de die doelen niet gehaald, 

ja. 

 

Hoe integreer jij probleemoplossend denken binnen de startup ook opnieuw naar je 

partners toe? Hoe integreer je dat daar? 

 

Moeilijk. Uhm, dat is heel moeilijk om probleemoplossend denken te stimuleren, omdat dat in 

mijn ogen een bepaalde mindset heeft en een bepaald doorzettingsvermogen heeft, die je heel 

moeilijk kunt leren bij mensen. Ergens heb ik zoiets van inherent, hebben mensen dat of niet? 
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En bij creativiteit om daar de loop te maken, je kunt die omstandigheden zo veranderen dat 

creativiteit begint te flowen. Eh uh brainstormsessies, context, uit de context gaan, gaan lopen, 

het bos in weet ik veel. Uhm, probleemoplossend denken is voor mij veel moeilijker, omdat ik 

vind dat ge daar vooral te maken heb met logisch rationeel nadenken en een feitelijke 

informatie, dus mensen gaan er goed mee om of niet goed mee om. Hoe stimuleer je dat…?  

 

Of misschien integreren, is er een manier waardoor je dat integreert?  

 

Procedures maken. Uhm, door bijvoorbeeld procedures te maken van, als wij dit probleem 

proberen op te lossen, willen we minstens drie oplossingen die minstens die parameters 

aanpakken en anders gaan we niet beslissen. Of ergens een vast stramien voor proberen te 

maken. Bijvoorbeeld ook, uhm waarden en parameters afspreken, bijvoorbeeld als we een 

nieuwe verpakkingen maken, als we nieuwe formules maken. Dit mag er wel inzitten, dit mag 

er niet inzitten. Dus dan weet ge al die constraint die weet dat de voorwaarden waaraan uw 

oplossing moet voldoen waardoor ge hopelijk stimuleert om met goede oplossingen te komen. 

 

Ok, en stimuleer je dat dan ook bij de partners? 

 

Moeilijk, moeilijk... Allee uh, ge kunt dat wel doen, maar de mate waarin iedereen zich houdt 

aan die regels is moeilijk, uh omdat niet iedereen werkt... Ik probeer die regels en dat 

framework en die parameters wel door te geven, maar niet noodzakelijk kan iedereen zich 

daaraan houden. En ja, dat is niet gemakkelijk. 

 

Out of the box 

 

Goed. Out of the box denken dan. Wat is voor jou out of the box denken? 

 

Uhm een beetje creativiteit, dat is een beetje synoniem voor mij. Out of the box denken eh, 

komen met de oplossingen, waar een normaal persoon in een normale tijd niet mee afkomt. 

Het anders doen als anderen gewoon zijn, met nieuwe vernieuwende dingen komen die wel 

hun doel bereiken, maar op een andere manier is dat er in het verleden gedaan werd. Uhm, 

gewoon met oplossingen die niet voor de hand liggen. 

 

Doe jij zelf een out of the box denken? 

 

Ja, maar weinig. 

 

Waarom weinig? 

 

Omdat ik er de tijd niet voor heb. Uhm, op dit moment zijn wij te veel bezig met ons product 

te ontwikkelen, onze marketing te doen om onze omzet en onze doelen te halen. Om al die 

real life dingen te bereiken, waarbij er geen tijd meer over is om out of the box te denken. Dat 

gebeurt eh, maar veel te weinig. Uhm we kijken heel veel af van... En dat is dan heel even 
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gaan naar creativiteit. Andere bedrijven in andere continenten, ik heb het hier niet over 

bedrijven die er rechtstreeks van ons concurrent zijn, maar dus bedrijven in andere 

continenten zijn heel creatief met bepaalde problemen oplossen. We proberen dan creatief te 

zijn door die problemen of nee, we proberen creatief te zijn door hun creatieve oplossingen te 

kopiëren. Uhm, wat niet makkelijk is eh. Want dan moet ge nog altijd zeer creatief zijn in hoe 

dat ge die dan effectief tot leven brengt hier in België en in Europa. Want hier zijn andere uh, 

tools voor handen, minder tools voor handen om tot hetzelfde resultaat te komen. Dus bij 

creativiteit kijken we vooral naar, wat zijn de creatieve dingen die al in de markt aanwezig zijn 

en kunnen we die kopiëren of verbeteren? Out of the box denken zijn in mij is echt iets volledig, 

volledig nieuw doen dat nog nooit is gedaan geweest en dergelijke. En daar is volgens mij nog 

veel meer input voor nodig, dus nog veel meer tijd moet ge daar dan aan spenderen om met 

goede ideeën te komen, met echt out of the box te denken. En ja, tijdsgebrek, daarom doen 

we het niet. 

 

Ok, als je het dan wel doet, wanneer maak je dan gebruik van zo'n out of the box 

denkpatroon? 

 

Wanneer wel? Als we effectief uhm een brainstormsessie doen of uhm in aanraking komen met 

andere industrieën of partners waarbij er connecties mogelijk zijn die niet voor de hand liggen. 

Dus out of the box denken, uhm als ik in aanraking kom met een apotheker die zegt van, we 

hebben hier ook nog een fitnessclub zou je daar geen partnership mee doen. Zo uhm, echt tijd 

vrijmaken daarvoor, zal weinig zijn, tenzij een brainstormsessie waar er een beetje out of the 

box gedacht wordt. Maar die dingen komen vooral. Uhm onverwacht, ik kom iemand tegen, je 

begint over uw business te babbelen, hij over zijne en ineens merk je. Ah, we zouden hier wel, 

als we een beetje out of the box denken, wel ergens iets samen kunnen bereiken. Uh, dat is 

niet gepland, dat is niet uh in de agenda geschreven, daar hebt ge u totaal niet aan verwacht, 

maar zeer onverwacht komen die momenten langs. Natuurlijk, hetgeen dat ge daar wel actief 

voor kunt doen is de context creëren waarin dat die dingen gebeuren. Eh door op een Corda 

Campus te zitten door in een incubator te zitten door in aanraking te komen hier met jan en 

alleman elke dag door, gaan zo'n momenten er veel makkelijker en sneller komen dan dat ge 

heel de dag alleen bij u thuis in uw bureau zit. Maar het is niet gepland, dus je creëert ergens 

wel een beetje de context, maar het is zeker niet gepland.  

 

Opnieuw dan. Wat is voor jou de beste situatie om out of the box denken te gaan 

doen? 

 

Twee situaties uhm, enerzijds het voor de hand liggende eh wat ik een beetje bedoelde 

eigenlijk met daarnet. Een hele dag blokkeren, out of de comfortzone gaan, ergens gaan naar 

een plaats die creativiteit en out of the box thinking opwekt. Zoals de natuur, zoals een 

wandeling, zoals een restaurant dat ge nog nooit gedaan hebt, zoals een pint gaan drinken in 

een café, dat ge nog nooit gedaan hebt met mensen met waarover je het wilt hebben. Uhm, 

dus context creëren, maar vooral tijd blokkeren, uh waardoor dat het kan komen. Want in mijn 

ogen out of the box thinking is, is twintig ideeën opschrijven en pas met de laatste vijf aan de 
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slag gaan, want de eerste vijftien die je opschrijft zijn toch allemaal in de box nog altijd, maar 

je hebt wel tijd nodig om tot die laatste vijf te komen. Want heel veel brainstormsessies 

stoppen na tien ideeën, maar dat zijn de tien ideeën die iedereen wel weet, dat zijn de tien 

ideeën die iedereen bedenkt als hij op de wc-pot zit en geen tijd heeft en zijn gsm vergeten is 

en toch maar aan iets moet denken. Dat zijn de dingen die met een beetje goede wil de meeste 

mensen wel opkomen, maar dat zijn ook niet de goede ideeën dan. Het zijn diegenen die na 

verloop van tijd komen als je zegt van verdikke, ik heb hier nu al genoeg tijd aan gespendeerd, 

maar je moet er toch nog vijf opschrijven. Dat zijn meestal de ideeën in mijn ogen die echt 

out of the box zijn, maar je hebt daar tijd voor nodig. Per definitie heb je tijd nodig om tot die 

laatste vijf ideeën te komen. Dus, context creëren, maar vooral time blocking en time blocking 

à la, we hebben hier nu anderhalf uur, is in mijn ogen geen time blocking. Voor mij is dat dan, 

we gaan hier een hele dag aan spenderen en we zien wel, als dat het eerste uur niet lukt, dan 

gaan we iets eten en als het tweede uur niet lukt... Maar echt genoeg time blocking. Tweede 

idee in mijn ogen dat is een beetje meer far fedged, of hoe creëer je dat out of the box thinking. 

Er bestaat nu zoiets als Conversation Starter. Heb je daar al ooit van gehoord? 

 

Nee, nooit van gehoord  

 

Conversation Starter is een online digitale tool, die networking op recepties vervangt. Waar 

komt dat eigenlijk op neer, je gaat naar een receptie, je babbelt met iemand een tiental 

minuten, je gaat naar de volgende en je babbelt met die, je gaat een glas wijn halen, je babbelt 

met iemand anders. Je babbelt op een uur tijd met zes mensen en gemiddeld heb je 10 

minuten met iemand gebabbeld. Dat is ongeveer wat een networking receptie is. Dat is in mijn 

ogen ook een tool om out of the box denken te stimuleren. Want wat ga je op die netwerk 

receptie hebben, ik kom heel nieuwe mensen tegen met nieuwe ideeën in andere industrieën, 

vooral mensen tegen die je normaal niet tegenkomt. Daarvoor gaat ge naar zo'n dingen eh. 

Je gaat daar niet naartoe om uw vrienden te zien. Je gaat ernaartoe om mensen uit heel 

andere ideeën en sectoren te ontmoeten en dat is een voorbode van partnerships, uh 

gesprekken waar echt out of the box gedacht kan worden. Uhm ik zeg niet dat noodzakelijk 

uit die gesprekken meteen op die tien minuten tijd ergens een out of the box idee komt, maar 

daarna gaat ge met die mensen wel nog een keer mee afspreken en komen daar wel misschien 

ideeën uit die volledig out of the box zijn. Capaciteit uitbreiden is heel belangrijk denk ik. 

Conversation Starter is daar de digitale tool voor. Dus ik schrijf me bijvoorbeeld in op een 

receptie van Conversation Starter van ergens een onderwerp, ik zeg nu maar iets uhm, 

gezondheid. Het concept is gezondheid. Tweehonderd ondernemers in België schrijven zich 

daarop in en ik krijg, zoals wij hier nu hun babbelen zijn, maar om de 10 minuten krijg ik 

iemand nieuw voor mij. Twee uur lang. Dus je spreekt 12 mensen op twee uur en je weet 

eigenlijk niet wie die mensen zijn en je komt ermee in aanraking, dat is een beetje de digitale 

variant van een netwerk receptie. Maar dat is wel de manier om die out of the box thinking te 

stimuleren, want daaruit komen heel vaak contacten waarbij dat je out of the box ideeën kunt 

uitwerken. 
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En als we kijken naar de startup op het moment, wanneer zou voor jou een moment 

in de startup zijn of een fase van de startup zijn waar je zegt van, nu moet ik echt 

met iets out of the box gaan komen? 

 

Voor oprichting. Vooral voor oprichting. Voor oprichting, tijdens oprichting, meteen erna. 

Opnieuw die super beginfase, maar niet meer met de nadruk op voor de oprichting. Uhm, daar 

bestaan nieuwe bedrijven uit eh. Uhm, al die toestand met uh... Ja, ik bedoel om voorbeelden 

te geven eh. Uh, we hebben geweldig goede auto's op diesel gemaakt, maar out of the box 

thinking komt erover, zou het niet handig zijn als we die maken op hernieuwbare energie en 

elektriciteit? Ja, dat is volledig out of the box, want er was niemand mee bezig bij wijze van 

spreken. Allee, ja allee, ik overdrijf nu een beetje eh, ik maak het een beetje simpeler, maar 

dat out of the box thinking, in mijn ogen is dat de extreme variant van creativiteit eh. Uhm, 

out of the box thinking waarbij je echt gaat naar uhm, niet zomaar even creatief zijn, maar 

iets zo unieks en zo transformerend bedenken uhm, ik denk dat dat vooral voor oprichting en 

bij de oprichting die eerste paar weken heel belangrijk is. 

 

Integreer jij out of the box denken in de startup? 

 

Uh, moeilijk om het te integreren, want ik heb er te weinig tijd voor. Dat is het eerste dat uh 

de planning niet haalt. Als je zes meetings hebt met de suppliers en je hebt ook nog out of the 

box thinking, dan zal dat het eerste zijn dat geschrapt wordt. 

 

Ok, en stimuleer je dat opnieuw bij je partners? 

 

Ook weer weinig. Ook weer weinig omdat er geen tijd voor is. Uhm zeker omdat ik externe 

partners heb, als ik mensen op de payroll heb zou dat handiger zijn, maar met externe partners 

ja, het is uw uur factuur eh. Elke tijd die ik spendeer of die zij spenderen samen met mij aan 

een project, moet ik betalen en dan ligt er veel meer die tijdsdruk en deadlines op. Ik heb 

liever dat ze een uur lang iets, een conventioneel project uitwerken dat meteen resultaat heeft, 

dan dat we tien uren lang out of the box gaan denken, waar er niks uitkomt misschien en 

potentieel misschien wel een idee dat tien keer beter is als het eerste idee, het conventionele 

idee, maar op dit moment hebben we daar, omdat we werken met externe partners, te veel 

tijdsdruk, te veel geld druk, financiële druk van ja, het moet hier nu gaan opbrengen, wat niet 

positief is eh. Dat is een negatieve zaak die ik hier zeg eh, moesten wij nu een kapitaal hebben 

opgehaald, een miljoen euro hebben opgehaald, dan was dat een heel ander verhaal eh. Dan 

zou je kunnen zeggen van uh spendeer je honderd uur aan een goed idee en we zien wel wat 

er uitkomt en als er niks uitkomt is dat ook goed, maar daar zitten wij nu niet in omdat wij 

geen kapitaal hebben opgehaald of toch nog niet. 
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Afsluitend 

 

Afsluitend nog een paar vraagjes. Hoe zou jij jouw eigen denk manier rond 

creativiteit omschrijven? 

 

Mijn eigen denkmanier? 

 

Ja, hoe ga jij om het meest om met creativiteit? 

 

Ik vind het een moeilijke vraag, maar ok, let's give it a shot. Uhm, ik vind creativiteit of creatief 

bezig zijn een heel rewarding activiteit die de unieke eigenschappen van uw eigen brein en 

karakter naar boven halen, zodat je eigenlijk tot nieuwe ideeën komt die daarvoor niet 

bestonden, wat voor mij echt geweldig is. Weer die nul naar één gaan eigenlijk. Uhm, en daar 

zonder zou alles maar supersaai zijn. Uhm, dus ik probeer daaruit... Ik probeer die creativiteit 

wat te stimuleren. Want ja, uiteindelijk om maar een van de velen te zijn en niet uit stand-out 

om niet uit te blinken of uh, niet boven het maaiveld te komen of niet uniek te zijn. Ja, daar 

doe ik het wel voor. Uhm, dat is voor mij superbelangrijk. Ik begrijp ook wel iedereen, elke 

persoon is uniek op zich, op zijn eigen manier, maar elk bedrijf is dat absoluut niet eh. De 

bedrijfswereld is een zeer grijze wereld en ik vind dat als je als bedrijf... Ik vind aantrekkelijke 

bedrijven zijn bedrijven die heel creatief zijn, die boven het maaiveld uitkomen en die zoiets 

hebben van oh, die mannen zijn goed bezig, die mannen doen dingen die anderen niet doen. 

Dus da's is zeker hetgeen dat mij aantrekt en hoe dat ik naar creativiteit kijk en hoe dat ik 

daarover nadenk. 

 

Denk je dat een verandering van denkmanier nodig is of handig kan zijn? 

 

Ik denk het wel eh. Alles... De situatie en de context voor u bepaalt alles over hoe dat je daar 

ook mee moet aan de slag gaan. Zijt gij heel... Heb je een heel straight forward probleem dat 

een heel efficiënte oplossing nodig heeft dan is het soms niet nodig om zeer creatief te zijn, 

maar gewoon zeer conventioneel het best de oplossing voor uw probleem te vinden of in een 

zeer korte tijd. Langs de andere kant zit je voor een gigantisch monster probleem dat niet op 

te lossen is met conventionele dingen die u aangereikt worden, dan zijn out of the box thinking 

of creatief zijn superbelangrijk. Dus ik denk dat het belangrijk is om te kunnen switchen tussen 

de denkmanieren, afhankelijk van de context en het probleem voor u. Je kunt het zeker niet 

redden met een van de twee. Je zou het misschien wel kunnen redden met... Je kunt een heel 

grijs bedrijf maken met probleemoplossend denken alleen. Je kunt alleen maar een heel... Als 

het gaat over startups, en dan heb ik het vooral over innovatieve startups, wij zijn ook wel 

een beetje innovatief, maar ik bedoel ja een loodgietersbedrijf, ja daar hoef je niet creatief 

voor te zijn. Eh laten we duidelijk zijn, ge moet uw stiel goed kunnen, je moet problemen 

kunnen oplossen, probleemoplossend denken en klaar. Maar dan heb je een grijs bedrijf eh, 

iedereen kan dat starten bij wijze van spreken. Uhm, als je met startups zit, dan gaat het toch 

veel meer over innovatief zijn, nieuwe ideeën, beter willen doen, anders willen doen. Ja, 
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creativiteit is daar superbelangrijk, maar om je praktisch van de grond te krijgen, moet je ook 

wel zeer hard probleemoplossend denken eh. 

 

Wanneer zou zo'n verandering dan nodig of handig zijn volgens u? 

 

Het standaardantwoord op zo’n verandering gaat daar waarschijnlijk zijn als uw bedrijf in een 

volgende fase van zijn leven komt. Als je van startup naar scale-up gaat en van scale-up naar 

een volwassen bedrijf, dan denk ik dat dat wel meer shift eh van het ene naar het andere. Ik 

denk dat je op begin meer nadruk hebt op out of the box dan meer op creativiteit, daarna iets 

meer op probleemoplossend denken. Je hebt altijd wel een mix, maar dat die shift wel 

naarmate dat het bedrijf matuurder wordt die shift er wel gaat zijn. Uhm, en nogmaals, dat 

zal ook afhangen van welke functie in het bedrijf dat je hebt. Ben je een COO, ben je een CFO, 

ben je iemand die marketing doet, doe je productontwikkeling… Dus enerzijds welk deelgebied 

van het bedrijf ben je, anderzijds in welk stadium zit het bedrijf zelf, want dan gaat dat shiften 

ook wel gebeuren denk ik. 
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Bijlage 7: Interview 4 

 

Inleiding 

 

Ik ben Stijn Brichau en zit in mijn master handelswetenschappen aan de universiteit 

van Hasselt. Voor mijn masterproef voer ik onderzoek rond de soft skill creativiteit 

en nog specifieker naar de subconcepten probleemoplossend en out of the box 

denken bij pre-startups, startups en scale-ups. Het interview zal ongeveer 60 

minuten duren. Als het voor u geen probleem is zou ik het interview graag opnemen.  

 

Tuurlijk, doe maar hoor.  

 

Kan jij misschien beginnen met jezelf voor te stellen? 

 

Ja, ik ben uh Naam. Ik werk als head of sales bij Bedrijf. Ik heb eigenlijk zelf een juridische 

achtergrond, een master in de rechten behaald. Uh, x aantal jaren geleden ondertussen. En 

uhm, mij bijgeschoold via Vlerick op vlak van sales management. Uhm en nu dus aan het werk 

als head of sales. Uhm, bij Bedrijf. Wat doet het bedrijf? Wij zijn eigenlijk een Saas solution. 

Uhm, voor alles wat te maken heeft met privacy management en information 

securitymanagement eigenlijk, we proberen daar uhm efficiënter te gaan werken aan de hand 

van een tool. Uh, en ook zoveel mogelijk zaken te automatiseren voor de gebruiker van onze 

tool natuurlijk. 

 

Heb jij altijd dezelfde functie gehad binnen het bedrijf? 

 

Uh binnen dit bedrijf wel. Ik moet ook wel zeggen dat ik nog maar zes maanden aan het werk 

ben bij dit bedrijf. Daarvoor heb ik eigenlijk toen destijds bij de moedervennootschap gewerkt. 

Uh, voor twee jaar en een half ja zoiets ongeveer gaat het geweest zijn. En dat was eigenlijk 

een consultancy organisatie. En vanuit die consultancy is er eigenlijk een Saas platform 

ontstaan en heb ik de switch gemaakt naar het andere bedrijf. We hebben daar twee en half 

miljoen euro opgehaald sinds een half jaar. Uhm, vanuit Volta Ventures, en dan heb ik de 

volledige overstap naar het huidige bedrijf gemaakt. 

 

Super. Uhm, de startup zelf. Wat is vooral de hoofdactiviteit van de startup? 

 

Uh, de hoofdactiviteit van de startup is eigenlijk de Saas solution uhm op de markt zetten en 

verkopen en ontwikkeling ook. Dat zijn twee dingen, IT-development en het market verhaal 

eigenlijk op dit moment dat we hebben dus uh… 
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Oké, hoeveel werknemers zitten er op dit moment in de startup? 

 

We zijn ongeveer met een elftal, al weet ik niet of ze nog alle elf echt in dienst zijn, het kan 

ook zijn dat er een of twee zelfstandigen... Ik werk bijvoorbeeld als zelfstandige voor de 

organisatie vanuit mijn bv. Maar ja, praktisch hetzelfde als werknemer eigenlijk dus uh ja, ik 

zou het op elf zetten momenteel. 

 

Wat is uw grootste verantwoordelijkheid of uw verantwoordelijkheid binnen de 

startup? 

 

Mijn grootste verantwoordelijkheid is het uh product goed op de markt zetten. Awareness op 

de markt van onze tool is één stukje en het tweede is eigenlijk het converteren naar deals. 

Dat eigenlijk. En dan nog het managen uh, voor mezelf is dat dan het managen van mijn sales 

team natuurlijk. Uhm, maar uh, ik denk dat dat de drie belangrijkste taken zijn. Het 

converteren naar een uh naar ja doelstellingen, de MRR die we moeten of willen behalen. Uhm 

tegen eind 2022 of gewoon ieder kwartaal. 

 

Creativiteit 

 

Ok, creativiteit dan. Wat betekent creativiteit voor jou? En wat is voor jou creatief 

zijn? 

 

Creatief zijn is voor mij op het juiste moment met het juiste idee komen. Uhm en dat dan voor 

mij ook past binnen de markt, waar ik zelf heel veel op zit te werken momenteel, is een 

alignement tussen sales en marketing, dat we eigenlijk bepaalde uhm, campagnes brengen 

naar de markt toe, waar we sales en marketing goed aligned hebben, maar waar toch met 

creatieve out of the box ideeën af en toe komen. Uhm wat we heel veel zagen was, mensen 

gaan bellen, gaan mailtjes sturen om het product te verkopen. Echt outbound sales, ga ik dat 

nu meer inbound willen maken aan de hand van bepaalde campagnes op te zetten, webinars 

te organiseren, op events te gaan staan. Uhm, bepaalde downloadables voorzien die ze kunnen 

downloaden als zij gegevens achterlaten als ze geïnteresseerd zijn, dus daar creatief mee 

omgaan… Een beetje ad hoc uh voorbeelden. 

 

Hoe gaan jullie dan binnen de startup om met creativiteit? 

 

Goeie vraag, we hebben een marketingteam dan. Uhm, we hebben ook een soort cyclus binnen 

het product, dus alle dingen die van de user buyer, probeer ook product mee te geven aan de 

productmanager. Dus de aansluiting van sales en product, alle informatie die we krijgen naar 

product overzetten, zodat zij het product kunnen aligneren met de markten en met creatieve 

ideeën komen die aansluiten op de markt bijvoorbeeld. En hetzelfde met marketing eh. Dus 

dat is marketing en sales en daaromtrent creatieve ideeën bedenken, uitwerken en zo naar de 

markt gaan eigenlijk. Alle zaken die we in een sales meeting of in een meeting met klanten 

terugkrijgen, die naar de productmanager en marketing brengen en van daaruit dan weer naar 
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de markt gaan. Dat we eigenlijk met een cyclus werken? Uhm, zodat we bepaalde zaken, 

feedback die we krijgen, omzetten in een product of product verbeteren daarmee, qua 

marketing wise met die ideeën spelen, die nood is er op de markt en zo dan weer campagnes 

naar de markt toebrengen eigenlijk. 

 

Wordt creativiteit binnen de startup gestimuleerd? 

 

Goeie vraag eigenlijk. Uhm, goh. Niet... Ja, pas op, ik moet zeggen, als startup heb je altijd 

wel grote competitors, dus moet je wel creatief zijn met bepaalde ideeën. Wat wij onlangs 

hebben, dat is misschien wel een heel interessant voorbeeld, onze grootste competitor is 

Bedrijf. En we hadden een event in de UK waar wij naartoe gingen en wij wouden daar op 

advertisen via Google en via LinkedIn, maar we hebben gewoon gezien dat de concurrent, 

maar die hebben echt miljoenen en miljarden. Die hebben ons gewoon weggeconcurreerd, die 

hebben daar echt duizenden, duizenden euro’s op gezet dat wij niet meer visible waren op 

Google, niet meer op LinkedIn. Dus moesten wij met creatievere ideeën komen dan uh, dan 

de concurrent. En dan hebben we de Belgische chocolade bijvoorbeeld gebruikt en een gouden 

coupon van Charlie en chocoladefabriek. En we hebben dan alle mensen die ingeschreven 

waren voor dat event hebben gezegd van kijk, dit is een gouden ticket voor uh Leonidas 

pralines bijvoorbeeld. Dat is een allee, een stom voorbeeld misschien, maar wel een relevant 

voorbeeld, als starter moet je wel creatiever zijn dan uw competitors, dan uw concurrenten 

die, die een veel groter budget hebben. Uhm, zo hebben we ook, we werken ook regelmatig 

met influencers binnen het privacy verhaal, wat ook op LinkedIn heel hard iets is. Die 

influencers daar, die hebben we een webinar laten doen en daardoor hebben we heel veel 

leads kunnen genereren, eigenlijk vanuit een webinar. Dus niet per se met het geld, maar dan 

met andere creatieve oplossingen komen die meer niche zijn, meer gericht op een bepaald 

customer segment bijvoorbeeld. Uhm, en van daaruit dan ideeën gaan uitwerken. 

 

Is daar één bepaalde manier die jullie altijd volgen om dan die creativiteit uit te 

spelen? 

 

Nee ik moet zeggen, dat creativiteit an sich niet echt een topic is, maar dat we wel creatief 

moeten zijn, omdat we een startup zijn. Het is niet dat we momenteel een bepaald proces 

hebben, we hebben wel bepaalde processen voor campagnes ofzo, als we een 

marketingcampagne opzetten hebben we een proces, uh, voor product, voor sales zijn 

bepaalde processen. Maar uhm, het is niet dat we op vlak van creativiteit een bepaald proces 

hebben. Uhm daaromtrent nee. 

 

Hoe probeer jij zelf creatief te zijn binnen de startup? 

 

Ja, da's ook de voorbeelden die ik net heb aangehaald eigenlijk zo'n beetje. Uhm, kijken hoe 

wij ons kunnen differentiëren op de markt. Uh, ten opzichte van onze grote competitors. Uhm, 

ik denk dat dat voor mij mijn hoofddoel is binnen sales, omdat we toch zien, ja die hebben 

een sales machine die grotere competitors, die kunnen met vijftig zestig mensen in de sales 
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werken. Wij zijn met drie bijvoorbeeld bij ons in het team. Uhm, en dan moeten we creatief 

zijn, zoals ik net ook aangaf. Uh, webinars dan, chocoladedingen kwamen dan van marketing. 

Uhm, echt meer met een netwerk, meer human to human werken dan echt B2B. Ik denk dat 

dat een van onze assets is ook vanuit een bepaald netwerk werken naar mensen toe. En uhm, 

heel persoonlijk zijn naar klanten of naar mogelijke prospect leads eigenlijk toe. Uh, we werken 

ook samen met een growth agency. Uhm dat ervoor zorgt dat we beter gaan scoren op Google, 

op LinkedIn. Dat onze website gaat verbeteren, tractie naar de website en zo uhm, van allerlei 

ideeën eigenlijk... Uhm, maar momenteel is het allemaal nog vrij ad hoc binnen de organisatie 

moet ik zeggen. 

 

Is het voor jou eenvoudig of vanzelfsprekend om creatief te zijn binnen de startup? 

 

Het is vooral heel leuk en heel dynamisch. Uh, maar eenvoudig... Goh nee, wat ge heel, heel 

veel ziet momenteel nog en dat ziet ge overal, je moet wel een voortschrijdend inzicht hebben 

denk ik. Uhm, wat impliceert dat je een bepaalde ervaring hebt van de dingen die werken en 

die niet werken. Dus denk ik wel als je daar meer ervaringen in hebt. Uhm, dat je makkelijker 

kunt inschatten wat werkt en wat niet werkt. Aan de andere kant, en dat is iets waar ik uh, 

enkele weken, enkele maanden geleden nog op gebotst ben, dus eigenlijk het first principle 

verhaal. Ik weet niet of je ooit uh de ted talk van Elon Musk hebt gezien, dat je eigenlijk alles 

moet downsizen en from scratch beginnen en dat kunnen baseren op bepaalde data. En 

vandaaruit uw ideeën kunnen gaan uitwerken, dat is het first principle verhaal. Je moet dat 

dan maar eens opzoeken van Elon Musk, super interessant ook. Uhm en vanuit die optiek dan 

creatief zijn met de data die je hebt. Uhm, als er bijvoorbeeld ik zeg nu maar iets, leads 

binnenkomen via een website de afgelopen maand en als we zien dat die leads heel goed 

scoren of een conversie hebben, ik zeg nu iets, van dertig procent en da's vrij goed, dan 

kunnen we daarop blijven verder inzetten. Maar zien we dat dat niet werkt, dan zitten we daar 

niet verder op in en dan zijn er andere campagnes. Dus dat we echt aan de hand van bepaalde 

analyses, met bepaalde data eigenlijk zelf creatief gaan kunnen zijn of naar de markt kunnen 

toegaan eigenlijk. Uh ik denk dat dat wel iets heel interessant is. Uh, om mee te nemen vanuit 

first principle verhaal creatief te zijn. Uhm op uw eigen manier. Vroeger de iets oudere 

generatie was echt van vanuit ervaring voortschrijdend inzicht. Uhm, en dat is ook zo, maar 

je kan ook vanuit first principle verhaal werken. Uhm, Elon Musk doet dat enorm goed. Tot 

een paar maanden geleden dacht ik dat Elon Musk vooral een dromer was, maar hij baseert 

zich echt wel op data, op bepaalde zaken. Uhm en van daaruit werkt hij heel creatieve dingen 

uit die heel out of the box zijn, maar dat is gebaseerd op altijd ja, bepaalde data. En ik denk 

dat dat wel iets is wat ik de laatste maanden wel geleerd heb binnen de startup. Dat het niet 

altijd vanuit ervaring moet komen, dat het ook kan vanuit uhm analyses die je zelf gemaakt 

hebt van bepaalde data die je kunt terugvinden. 

 

Wanneer is het voor jou dan moeilijk om creatief te zijn? 

 

Wanneer is het moeilijk om creatief te zijn... Als er geen budget is bijvoorbeeld. Dat is waar 

een startup heel veel tegenaan loopt denk ik. Uh, dat er te weinig budget is en dat je ideeën 
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hebt die toch wel geld kosten. Dan wordt het heel moeilijk om creatief te zijn en dan zou je 

nog creatiever moeten zijn met minder budget om die zaken te kunnen doen. Dus dat maakt 

het wel wat moeilijker, dat kan een blokkade zijn of een bottleneck, budget. Uhm, wat maakt 

het nog moeilijk om creatief te zijn, goeie vraag... Wat ik meestal wel doe als het moeilijker 

is, dan gaan we met marketing een product samenzitten om samen een creatief idee uit te 

werken. Uhm ik heb daar niet direct een antwoord op eigenlijk. Uhm, wat het voor mij moeilijk 

maakt om creatief te zijn. 

 

Geen probleem. Dat is natuurlijk ook een mogelijk antwoord. 

 

Ja ik denk vooral budget. Ik weet niet... Misschien als je al te veel processen vast hebt gelegd 

en dat ge te stabiel en te robuust zijt dat ge dan inderdaad nog moeilijker creatief zijt. Uhm, 

maar dat is ook een fout, allee fout. Ik mag dat niet zeggen, want zoveel ervaring heb ik nog 

niet, maar da's wel een uitdaging voor heel veel startups en scale-ups dat ze zien dat eens het 

goed gaat, dat ze willen die processen behouden en dat heel veel mensen dan zeggen van 

kijk, een jaar geleden ging het ook goed op deze manier, dan zal het nu ook wel goed gaan. 

Het is juist op die moment dat je zou moeten schakelen. Ik denk dat dat wel een belangrijke 

is, dat je bepaalde review periodes zou moeten inleggen of plannen, jaarlijks ofzo bijvoorbeeld, 

dat je echt wel bepaalde processen gaat herzien, bepaalde nieuwe dingen moet gaan blijven 

uitproberen om creatief te zijn. Uhm, dat je niet blijft stilstaan, want ik denk dat stilstaan wel 

steeds achteruitgaan is.  

 

Hebben jullie daar oplossingen voor eigenlijk voor als het even moeilijk is om creatief 

te zijn? 

 

Nee, momenteel echt niet, we zijn echt startup, we zijn anderhalf half jaar op de markt, twee 

jaar bijna. We zijn een half jaar echt een focus op sales. Uhm, het is allemaal from scratch. 

We zijn alles aan het opzetten alles aan het opstellen, dus we hebben echt nog niet veel, uh 

procesmatig procedureel vastliggen eigenlijk. 

 

Hoe belangrijk is creativiteit voor de startup? 

 

Superbelangrijk. Ja, ik denk superbelangrijk. Zoals ik net ook al zei, we hebben uh, er zijn al 

heel veel comptetitors, concurrenten op de markt die meer budget hebben. En op dat vlak 

moeten we echt creatief zijn. Uh, omdat er minder budget is voor ons, maar ook omdat andere 

grote concurrenten ons gewoon kunnen wegblazen als het om budget gaat en dingen die ze 

kunnen gebruiken, we moeten echt wel enorm creatief zijn. Uhm, da's dus zeer belangrijk voor 

ons, zeker voor een starter. 

 

Heb jij nog een ander voorbeeldje dat zo het belang kan aantonen van creativiteit 

naast zo de chocolade wat je al had verteld?  
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Goh, heel veel zaken. Uh allee, heel veel zaken. Bijvoorbeeld de webinar die we dan opgezet 

hebben. Zo uhm, grote onetrust organisaties die zetten een webinar op en die gaan adverteren 

online bijvoorbeeld. Wij gebruiken dan een webinar bijvoorbeeld met een bepaalde influencer. 

Dus we moeten meer niche en meer ad hoc gaan om creatief te zijn. En een specifiek topic dat 

heel interessant is eruit nemen dan. Uhm, en we zagen dat, we hebben dat maandag gehad 

nu ons eerste webinar en dat is echt heel succesvol geweest. Heel veel inschrijvingen, heel 

veel leads, heel veel comments erop gekregen, terwijl dat zo'n grote concurrent gewoon ja, je 

hebt advertising op Google, we doen een event, die nodigen iedereen uit, die hebben daar het 

geld voor. En wij gaan dan aan de hand van een influencer werken met een specifiek topic 

uhm, om op dat vlak creatief te zijn en daarin dan, in het webinar zelf ook nog een soort van 

product webinar, product demo mee in te verwerken. Dat we eigenlijk een volledige win-win 

kunnen creëren met ja enkel het betalen van een influencer voor twee, drie uurtjes werk. Uhm 

dus, dat bijvoorbeeld is iets wat we nu doen. Uhm, wat we ook proberen te doen is, uh ja, heel 

veel zaken reproduceren, in die zin dat we het webinar nu willen opknippen in snippers. De 

Q&A bijvoorbeeld in stukjes en die gaan posten op LinkedIn dat we meer en meer content 

hebben, maar ook op de website het webinar achteraf downloadable zetten zodat we leads 

kunnen genereren dat ze gegevens moeten achterlaten. Uhm, dat als ze interesse hebben als 

een demo kunnen boeken bijvoorbeeld. We moeten veel creatiever zijn. Dat zijn drie kleine 

voorbeeldjes die ik direct voor de geest kan halen eigenlijk. 

 

Wanneer is het volgens jou belangrijk om echt creativiteit te gaan gebruiken? 

 

Belangrijk in de zin van, als we bijvoorbeeld zien dat bepaalde processen niet werken, bepaalde 

go to market strategieën niet werken. Uhm, bepaalde product development visies niet 

aansluiten bij de markt. Uhm, dat zijn ja, de belangrijkste zaken. Als we zien dat bijvoorbeeld 

bepaalde sales campagnes niet goed werken, dan zo snel mogelijk schakelen. Ik denk wat heel 

typisch is voor een startup is trial and error. Uh, omdat je iets gaat uitproberen, als het werkt 

ga je dat even laten hoe dat het is en andere zaken dan gaat proberen. Dus ik denk dat dat 

vooral, heel belangrijk is om snel te schakelen en creatiever om te gaan met bepaalde zaken 

als we zien dat zaken niet werken. Plus ook wat ik zei eh, wij hebben minder budgetten in de 

startup. Dus je moet wel creatief zijn naar het budget, maar je moet ook snel kunnen schakelen 

en direct naar een andere creatieve oplossing kunnen gaan eigenlijk. 

 

Probleemoplossend denken  

 

Super. Dat was het voor de algemene vragen. Dan gaan we naar het eerste 

subconcept dat is probleemoplossend denken. Hoe zie jij probleemoplossend 

denken? 

 

Ik zie probleemoplossend denken als een uitdaging die je probeert op te lossen en of aan de 

ene kant iets dat niet werkt, aan de andere kant ook dingen verbeteren eigenlijk. Dus dat dat 

eigenlijk two folded is. Uhm, en als er zich een probleem voordoet, dat je daar uiteindelijk een 
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betere oplossing kunt gaan bedenken, waardoor vanuit probleemoplossend denken dat er een 

bepaalde groei mogelijk is eigenlijk. 

 

Doe jij zelf aan probleemoplossend denken? 

 

Goh, niet bewust. Maar in de organisatie komt dat wel heel veel voor dat we heel veel 

uitdagingen en problemen hebben. Uhm, als we bepaalde targets niet halen moeten we gaan 

kijken waar in de cyclus, in de sales cyclus bijvoorbeeld, loopt er iets verkeerd, waar zit dan 

het probleem en dat gaan analyseren. Uhm wat ik daaraan verbeterd heb de laatste maanden 

is eigenlijk, je hebt verschillende fases in een sales traject. En dat ge elke fase gaat meten, de 

conversion rate van elke fase om te zien van kijk waar zit de bottleneck, in welke fase moet 

ik mijn sales mensen bijvoorbeeld beter gaan trainen? Uhm, soms halen we onze doelen niet 

omdat de sales cycle te lang is, dat een deal, dat dat zes maanden duurt voordat we een deal 

kunnen closen, dus die sales cyclus meten en de tijd tussen bepaalde fases in sales. Uhm, dus 

echt die problemen, uhm problemen gaan beginnen zoeken, definiëren aan de hand van data. 

Uhm en dan gaan werken, trainingen misschien bijvoorbeeld. Misschien is het eerste gesprek 

van onze sales heel slecht, dan kan ik die bepaalde sales persoon gaan trainen op vlak van 

een intakegesprek bijvoorbeeld. Misschien is het het laatste gesprek dat over pricing gaat of 

negotiation minder. De derde bottleneck is daar onze conversie rate veel te laag. Dan kan ik 

daarop gaan werken, dus probeer een soort van proactief probleemoplossend denken te 

gebruiken. Als dat bestaat enigszins. Uhm ja ja. 

 

Tuurlijk, als het maar een naam heeft uiteindelijk. 

 

Ja nee, maar ik denk dat dat ja vanuit die optiek... Als ik het echt over sales heb. Uhm, probeer 

ik daar uhm de problemen op die manier op te lossen. En dan, naar mijn sales team gaat dat 

vooral aan de hand van trainingen zijn. Als ik bijvoorbeeld zie dat er heel weinig leads 

binnenkomen. Uhm, of te weinig leads en aan de hand van data die de voorgaande maanden 

werd uh gecapteerd eigenlijk, kan ik ook zien hoeveel leads we ongeveer nodig hebben om tot 

een bepaald doel te komen, dan kan een probleem ook bij marketing liggen en product en 

gaan we daar samen mee aan de slag van, welke dingen kunnen verbeteren op vlak van onze 

go to market strategie bijvoorbeeld. 

 

Ok. Je zegt dat je niet bewust aan probleemoplossend denken doet, maar wanneer 

doe jij dan aan probleemoplossend denken? 

 

Ik denk vooral als de targets niet gehaald worden. Uh, in mijn geval dan. Uh en dan zien waar 

de bottleneck zit en van daaruit dan oplossingen gaan aanbieden omdat we dan beter en 

sneller kunnen gaan groeien. 
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Zou probleemoplossend denken enkel in die situatie kunnen denk je? 

 

Uhm, ik ben heel hard gefocust op sales nu eh, dus dat is mijn wereld nu. Uhm, enkel alleen 

als ge... Nee ik denk dat het zeker belangrijk is om... Want anders is het misschien niet meer 

probleemoplossend, dan is het meer. Uhm, problemen gaan voorzien, zoals ik net zei, het 

proactieve verhaal daarin in het probleemoplossend denken en altijd kunnen verbeteren. Dus 

dan is het niet echt een probleem, maar wordt het misschien meer een uitdaging om te 

groeien. Uhm, ik denk dat het niet alleen een bottleneck moet zijn, maar dat je jezelf ook altijd 

moet kunnen evalueren en kijken waar bepaalde bottlenecks zich kunnen bevinden of die de 

groei kunnen beïnvloeden denk ik. 

 

Wat is volgens jou de beste situatie om aan probleemoplossend denken te doen?  

 

Idealiter ga je probleemoplossend denken voordat de problemen komen, voordat we zien dat 

we doelen niet halen. Dat zou idealiter het beste moment zijn om je probleem dan proactief 

er kunnen uit te halen eigenlijk, dat we dat zouden kunnen forecasten op een bepaalde manier. 

Uhm, denk ik ja. 

 

Hoe integreer je of hoe integreren jullie probleemoplossend denken binnen de 

startup? 

 

Ja, voor mij is dat vooral uhm op vlak van uhm, zoveel mogelijk proberen te meten in de sales 

cyclus en daar kunnen op inspelen proactief. Maar we hebben ook bijvoorbeeld, dat we zien 

dat bepaalde market campagnes niet werken waar sales en marketing aligned zijn, dus dan 

hebben we heel veel alignment meetings tussen sales en marketing om samen dingen uit te 

werken. Ik heb met marketing bijvoorbeeld iedere week een meeting, ik heb met de CEO twee 

one to one's per week. Uhm, ik heb met product één keer per week een meeting en met 

customer succes. Dus je probeert dan in meetings en one to one's eigenlijk de problemen te 

capteren en samen een oplossing te zoeken. Dus op een structurele wijze en binnen sales is 

dat echt vooral voor mij, zo veel mogelijk proberen te meten en kijken waar er bottlenecks 

zijn. Uhm, qua volume, qua conversie qua time. Dus uh, die drie zaken vooral. 

 

Hoe stimuleren jullie dat eigenlijk binnen de startup? 

 

Ja, ik denk vooral die meetings die we inplannen momenteel. En ik heb mijn meetings met 

mijn team dan en ja, en het meten, dat is... Ik gebruik een bepaald programma bijvoorbeeld 

als tooling om bepaalde zaken te meten en die conversie rate bijvoorbeeld te kunnen tracken... 

Uhm ja, ik denk dat vooral, voor marketing en product kan ik niet veel zeggen in hun plaats, 

maar daar zitten we ook met bepaalde scores. Ik heb net nog voor u samengezeten met het 

growth agency, een organisatie waarmee we samenwerken om te kijken hoe goed we scoren 

online bijvoorbeeld, wat de conversie is naar de website. Dus uh, dat zijn allemaal zaken waar 

we samen wel over in meeting gaan en kijken wat de resultaten zijn en achteraf bespreken 
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wat de mogelijkheden zijn eh. Dus uh ja of uh bedoel je met stimuleren daar nog andere zaken 

of...? 

 

Ik weet niet, zijn er bijvoorbeeld initiatieven richting jullie dat jullie zeggen van er 

wordt ons echt iets aangespoord of? 

 

Ja, die strategy alignement meetings één keer per maand qua strategie en de one to one's die 

ingeboekt worden. Uh, en dan zelf natuurlijk. Uh vanuit een eigen perspectief binnen uw eigen 

domein. Uh, maar echt dat er dingen... Dat niet nee. Ik denk dat heel veel trial en error is bij 

ons in de startup momenteel nog. 

 

Out of the box denken 

 

Ok goed. Voor zover de moeilijke vragen over probleemoplossend denken. Out of the 

box dan. Wat is voor jou out of the box denken? 

 

Ik denk uh naar een oplossing zoeken of naar uhm, naar een bepaalde strategie zoeken die 

niet door iedereen gebruikt wordt voor negentig procent van de onderneming bijvoorbeeld. 

 

Doe je hier zelf aan? 

 

Ja ik uhm... Maar dat is misschien heel diepgaand voor u eh. Heel veel uhm... Je bent een 

beetje thuis... Als handelswetenschapper, wiskundig ben je ook toch een beetje thuis eh? In 

sales wordt er heel veel gedacht dat uhm dat sales een lineair proces is, dus incoming leads 

twee keer zoveel inkomende leads en twee keer zo veel conversies, dus twee keer zoveel 

deals, twee keer zoveel mensen is eigenlijk, twee keer zo veel deals die je gaat genereren. 

Maar uh, effectief heb ik ze... Ik heb dus ik heb zo'n cursus gevolgd uh winning by design, 

echt het wiskundige daarachter en dat is heel out of the box gaan denken. De meeste sales 

denkt nog altijd zo op die constructieve manier, maar eigenlijk uhm is het sales traject een 

exponentieel verhaal, dus meting maal meting maal meting eigenlijk, waardoor je eigenlijk 

elke fase op een andere manier gaat kunnen meten en op bijvoorbeeld, bepaalde fases zijn 

dan belangrijker en het customer impact verhaal, dus het moment dat een klant klant is, we 

werken met een jaarlijkse subscription, is het een compound effect verhaal. Dus jaarlijks, 

jaarlijks, jaarlijks, dus elke keer zes procent, dus stel ik zeg maar iets, honderd procent is een 

deal bij ons, het jaar daarop is dat tweehonderd het jaar daarop is dat driehonderd, dus dan 

gaat eigenlijk, als er een upsell van zes procent wordt dat honderdduizend, wordt dan 

zeshonderdduizend daar weer zes procent op. Dus compound effect moet ik u misschien niet 

uitleggen, maar in ieder geval. Uhm, er is een hele... Momenteel een lineaire gedachte in sales. 

Voor mij is het heel, allee het is gewoon out of the box als ik met andere sales mensen spreek, 

als je de mathematische benadering anders gaat aanpakken, uhm, dus dat er een exponentieel 

proces is in de sales en in het uh verlengen het upsellen men met een uh compound effect 

eigenlijk. Dat is iets wat heel out of the box is, maar uhm, dat is intern en extern ja, zijn 

duizend en één voorbeelden eh, out of the box wat ik daarstraks heb gezegd bijvoorbeeld van 
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die chocolade, de webinar, dat we bepaalde dingen uh moeten gaan doen omdat het budget 

sowieso minder is, maar dat we out of the box moeten denken voor onze go to market. Ik 

denk die twee zaken, die voor mij vooral belangrijk zijn. 

 

Waarom doe jij aan out of the box denken? 

 

Omdat ik zelf vanuit, maar dat is puur persoonlijk eh, heel nieuwsgierig en benieuwd ben naar 

andere zaken en zaken ook heel snel wil testen of uitproberen soms uhm, om toch maar te 

verbeteren. Uh, en omdat ik heel competitief ben ingesteld, nog altijd graag de beste van de 

klas wil zijn denk ik. Op vlak van mijn departement dan. En daarin uhm, gaan kijken of er toch 

nog niet net iets een betere, mooiere of nog iets efficiëntere manier is of dat het iets sneller 

of beter uhm, zou kunnen zijn om ons te differentiëren of ons beter te maken, of ja. 

 

Wanneer maak jij dan gebruik van een out of the box denkpatroon? 

 

Ja, vooral in mijn sales cyclus nu laatste maanden. Uhm, en dan opnieuw ook weer, vooral als 

er uh, als die… Ik wou zeggen opportuniteit zich voordoet, als het gewoon moet, als we creatief 

moeten zijn, als we creatief en out of the box moeten denken om uh bepaalde doelen te 

behalen die niet mogelijk zijn op een uh, niet out of the box manier eigenlijk.  

 

Wat is dan volgens jou de beste situatie om aan out of the box denken te gaan doen? 

 

Opnieuw eh proactief. Uhm, out of the box denken, zoals ik net ook al zei, maar dat is 

misschien ook weer probleemoplossend denken, dat je daar pas bij komt als het echt nodig is. 

Maar ik denk als je je wilt verbeteren en iedere week of iedere maand wilt verbeteren zowel 

persoonlijk als zijnde de onderneming, dat het belangrijk is dat je ook op een proactieve manier 

out of the box kan gaan denken.  

 

Integreren jullie dat out of the box denken ook binnen de startup? 

 

Ja, echt ook weer zo trial en error. Out of the box denken is iets wat op het moment voorkomt 

en vanuit eigen initiatieven uhm, voortvloeit eigenlijk uit de ervaringen of dan weer uit de 

andere zaken waar je op bent gekomen aan de hand van bepaalde analyses. 

 

Afsluitend 

 

Super, dan heb ik eigenlijk nog een paar afsluitende vragen. Hoe zou jij jouw eigen 

denkmanier rond creativiteit omschrijven? 

 

Goh, oh. Uh, hoe zou ik mijn eigen...? Helaas heel reactief op dit moment. Uhm, of ik probeer 

daar met de tijd wel wat proactiever in te worden. Uh, maar echt een proces goh... Van het 

moment dat er zich iets voordoet probeer je er een oplossing voor te vinden. En dat kadert 

wel het probleemoplossend denken en dat gevolg daarvan kan dan zijn dat je, of zal 
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waarschijnlijk wel zijn dat je out of the box moet denken. Uhm misschien dus uh ja, daar heb 

ik nog niet echt over nagedacht eigenlijk, dat is wel een goeie vraag. Wat ik probeer te doen 

is me zoveel mogelijk te baseren op data en van daaruit uh een oplossing te zoeken eigenlijk 

en die data kan alles zijn. Dat is ook een beetje trial en error, en van daaruit zou ik dan 

proberen altijd wel een oplossing te zoeken op maat van de onderneming of van de organisatie 

eigenlijk. Ik denk dat dat… Ja, heel veel mensen, je hebt een rationele en je hebt een 

emotionele kant, hoe je je ergens bij voelt, maar ik denk dat de rationele… Emotionele is altijd 

heel persoonsgebonden en de rationele geldt voor negentig procent van de mensen of van de 

ondernemingen dan, dus uh ik denk dat de rationele aanpak daar wel verstandig is, wat niet 

wegneemt dat je een emotioneel persoon kan zijn natuurlijk of emotionele impact kan ervaren 

of vanuit een emotioneel perspectief buikgevoel kan denken, dat kan zeker altijd en dat is ook 

soms goed, maar ik denk dat de basis altijd moet zijn in een rationeel verhaal.  

 

Denk je dat een verandering van denkmanier nodig is of handig kan zijn?  

 

Ja, handig kan zijn sowieso eh, vooral voor een startup is dat iets dat super superbelangrijk is 

creatief zijn uh, zeker na dit gesprek is dat iets wat, als ik daar nu over nadenk wel iets wat 

superbelangrijk is, out of the box denken, probleemoplossend denken beiden. Uhm, ik denk 

dat het ene gevoelsmatig… Probleemoplossend denken is echt het probleem oplossen en meer 

reactief en het out of the box denken is iets meer proactief denk ik, dat gevoel heb ik er qua 

buikgevoel bij. Maar ik denk dat dat sowieso beiden even belangrijk is, uhm binnen een startup 

denk ik dat dat superbelangrijk is om daar… Ja je moet sowieso probleemoplossend kunnen 

denken in een startup uhm en om groei te maken en om proactief te zijn om de rest voor te 

zijn, ik denk dat het handig is dat je heel goed bent in het out of the box denken, dus dat zijn 

twee verhalen die allebei wel belangrijk zijn. 

 

Waarom zou dit dan handig zijn?  

 

Ja, om de concurrenten voor te zijn en om uhm, zelf als onderneming gewoon te kunnen 

blijven groeien, u te kunnen blijven verbeteren als onderneming en als persoon, ik denk die 

twee zaken. Uhm, als onderneming moet je de beste willen zijn en moet je inventief, moet je 

creatief kunnen zijn, innovatief uhm, moet je je kunnen differentiëren van andere concurrenten 

en ik denk op dat vlak dat dat superbelangrijk is.  

 

Wanneer zou een verandering in denkmanier volgens jou nodig zijn?  

 

Ik denk dat dat… Dat dat gewoon elke… Dat dat gewoon vanaf vandaag eigenlijk al… Dat dat 

gewoon iets is dat misschien… Wat misschien redelijk straight forward is, is wanneer er 

bepaalde blockers of bottlenecks zijn of er zijn bepaalde eentonige zaken waar je ziet van kijk, 

dat is heel monotoon momenteel, daar kunnen we toch verbeteren, ik denk dat dat vrij straight 

forward is. Dus als er bepaalde bottlenecks zijn, blockers zijn uhm, als het vrij eentonig wordt 

op de groei van de organisatie, is het niet meer wat het moet zijn of… Op die momenten is het 

zeer belangrijk om gewoon creatief om te gaan springen met bepaalde ideeën en bepaalde 
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processen. Ik denk dat dat vooral belangrijk is, dat dat sowieso belangrijk is als je je wil 

differentiëren op de markt uhm, jah.  

 

Wanneer zou in jouw ogen zo’n verandering nuttig zijn als startup?  

 

Ik denk van startup naar scale-up moet je sowieso veranderen en van scale-up naar KMO moet 

je ook sowieso veranderen. Ik denk dat er bepaalde fases zijn, wat heel interessant is om naar 

te kijken is, we hebben seed ronde gedaan qua investeringen en je hebt een series A, naar 

series B, naar series C kan je gaan qua investeringen, ik denk dat dat wel eens heel belangrijk 

zou kunnen zijn voor de groei omdat je met uw groter budget meer mensen, de 

organisatiestructuur gaat veranderen, zal veranderen, die gaat groter worden, je gaat op een 

andere manier moeten omgaan met mensen, uw organisatie, uw processen gaan anders zijn… 

Ik denk naarmate de groei van de organisatie dat dat sowieso heel belangrijk is om creatiever 

te gaan denken en andere zaken op een andere manier gaan aan te pakken, dat sowieso. 

Uhm, ik denk vooral naarmate de groei van een organisatie uh en naarmate de target die je 

hit, om daar een idee over te geven, stel dat je, ik zeg maar iets, op een revenue van 

honderdduizend zit, dan ga je bepaalde profielen ook nodig hebben uh, maar soms is het 

budget er ook niet, dan moet je creatiever omgaan om die functie of die persoon op een andere 

manier in te zetten of binnen de organisatie te krijgen. En hetzelfde geldt eigenlijk voor go to 

market, des te meer geld je hebt, des te leuker de dingen zijn die je kan doen, wat niet wilt 

zeggen dat je minder creatief of weet ik het moet zijn. Ik denk dat het heel belangrijk is om 

bepaalde unique selling points te hebben, waar je dan mee in de sector moet gaan en dat je 

daar zo creatief mogelijk in moet zijn om die unique selling points naar de markt te brengen 

en daar heel creatief mee om te gaan. Ik denk op vlak van product development dat je u moet 

blijven kunnen differentiëren met andere producten, dus daarin ook weer super creatief zijn 

en ook naar de noden van de markt kijken en dan inspelen op bepaalde zaken. Ik denk 

inderdaad dus groei, dat dat een belangrijke parameter is natuurlijk in dat verhaal.  
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Bijlage 8: Interview 5 

 

Inleiding 

 

Ik ben Stijn Brichau en zit in mijn master handelswetenschappen aan de universiteit 

van Hasselt. Voor mijn masterproef voer ik onderzoek rond de soft skill creativiteit 

en nog specifieker naar de subconcepten probleemoplossend en out of the box 

denken bij pre-startups, startups en scale-ups. Het interview zal ongeveer 60 

minuten duren. Als het voor u geen probleem is zou ik het interview graag opnemen.  

 

Ja, tuurlijk.  

 

Goed, kan je een korte introductie van uzelf geven? 

 

Ja. Uh, ik ben dus Naam. Uhm ja, tweeëntwintig jaar, ik studeer grafisch ontwerp. Uh m'n 

bachelor jaar nu. Uhm ja en uh, ik heb al een aantal jaar uh mijn eigen bedrijfje in het maken 

van uhm ja paarden producten dus die maak ik zelf en die verkoop ik dan middels een webshop 

en daarbij ben ik ook ingeschreven als fotograaf en uhm paardentrainer, dus ik doe een hele 

hoop, dat wel. 

 

Bij welke start up ben je werkzaam, Kan je daar iets meer over vertellen? 

 

Ja uhm. De volledige naam of ja, de naam die ik heb gegeven, zodat ik alles onder één ding 

konden doen was Naam. Dus dat laat zo'n beetje voelen van ja creativiteit en Naam is dan 

mijn bijnaam dat het een beetje persoonlijk is ook allemaal. En daaronder heb ik dan .... Uhm, 

da's de webshop voor de producten. Dan ben ik nu bezig met een aparte webshop te maken 

voor mijn foto halsters. Die heb ik in 2018 geïntroduceerd in de Benelux. Die bestonden alleen 

maar in Duitsland en ik heb dat dan een beetje ja, nagemaakt, zeg maar. Uhm, en dat heeft 

heel veel succes. Dus nu wil ik echt een aparte site maken voor enkel die producten te 

verkopen en die dan ook internationaal laten gaan. Dus verder dan de Benelux uhm ja, en de 

fotografie, dat ligt momenteel op een laag pitje omdat het een beetje veel wordt allemaal, 

maar met de paarden ben ik wel heel veel nog bezig en dat is gewoon onder mijn eigen naam, 

zeg maar, want zo blijf ik herkenbaar. Er zijn heel veel mensen die wel bijvoorbeeld een naam 

verzinnen, maar uiteindelijk als... Ja, ik denk dat het beter is om uw eigen naam te gebruiken, 

want ja, als je bij mensen bijvoorbeeld op stal komt en er zijn meerdere mensen, uhm, ge 

gaat er niet zeggen van: hey ik ben equi weet ik veel wat. Je gaat er zeggen van, Hey Naam 

en dan kunnen ze u ook makkelijker terugvinden, dus daar is ook over nagedacht. Ja, hetzelfde 

dan met die webshop, daar staat ook gewoon mijn naam achter. Dus ja, zo is eigenlijk alles 

terug te vinden, denk ik dan. Uhm en ja, met die foto halsters heb ik dus sinds 2018 uitgebracht 

en daar heb ik echt wel heel veel succes mee, dus het is vooral dat deel dat echt uh momenteel 

goed loopt. 
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Als je echt zo de hoofdactiviteiten van uw onderneming zou moeten zeggen in een 

paar kernwoorden, wat zou dat dan zijn? 

 

Uh, webshop, paardeninstructrice en fotograaf. 

 

En dat doe je allemaal sinds 2018 dan? 

 

Uh ja al langer hoor. Uhm, maar sinds 2018 officieel zeg maar. Uh ok allee, het heeft zich zo 

vanzelf opgebouwd weet ge en op een gegeven moment denkt ge dan van ja nu moet ik wel 

uh even officieel gaan werken. 

 

Creativiteit 

 

Wat betekent creativiteit eigenlijk voor jou, wat is voor jou creatief zijn? 

 

Uh, ik vind dat creativiteit ook innovatief moet zijn. Uhm, zo heb ik ja ik heb het al een paar 

keer gezegd die foto halsters op de markt gebracht. Maar ik heb ook halsters die qua design 

een beetje middeleeuws doen lijken en dat is ook voorheen nooit op de markt geweest, dus ik 

vind het heel belangrijk dat ik echt met nieuwe dingen kan aankomen. Dat mensen meteen 

aan het product al zien van hey, dat is van Naam en niet van ow, van wie is dat? Nee, nee, 

dat is echt mijn ding. Uhm. Het wordt ook allee... Ik probeer het ook uh moeilijk te maken om 

die dingen na te maken, want er zijn heel veel Instagram shopjes zo van kinderen die 14 zijn 

of zo uh, zeker in dat ja, in die in die webshop die ik heb worden heel veel dingen door kinderen 

gemaakt. En ik vind het dan heel belangrijk dat ik dingen maak die voor die kinderen niet 

makkelijk na te maken zijn, maar ook voor andere bedrijven niet makkelijk na te maken, ook 

vanwege de kwaliteit die ik gebruik. Uhm ja, de fotografie is als vanzelfsprekend, dat is super 

creatief uh, maar nu ook bijvoorbeeld, uhm ja ik heb dus een heel nieuwe naam verzonnen 

om die foto halsters apart te verkopen. Uh, ik ben een logo aan het ontwerpen, maar ja, dat 

is voor mij vanzelfsprekend, want ik ben grafisch ontwerper. Uhm, ja, ik vind dat heel 

belangrijk dat dat allemaal uh ja, creatief blijft. Ja. En ook uhm Instagram bijvoorbeeld, 

Facebook wil ik ook echt, daar werk ik ook echt met herkenbaarheid, dus niet zomaar plaatsen, 

maar echt dat ze gewoon de foto zien en nog niet naar de naam hoeven te kijken en al weten 

van ah, da's Naam weer. Je moet ge ook natuurlijk uh creatief blijven, dus innovatief zijn, met 

nieuwe dingen komen en ook meegaan met de trends van Instagram en Facebook. En uh 

Tiktok zit ik momenteel ook op, maar dat loopt nog niet goed. Maar goed, uh, dat leren we. 

 

Mee met de tijd gaan inderdaad. 

   

Ja, precies  

 

Is er eigenlijk een bepaalde manier van creativiteit die je volgt? 

 

Uh, goh... Ik Weet niet wat je precies bedoelt. 
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Is er altijd een bepaalde manier van creatief zijn die je probeert te hanteren? 

 

Uh, ik krijg ideeën in mijn hoofd en soms werk ik ze uit en soms niet. Dan komen ze op het 

lijstje te staan voor later, omdat het gewoon ja, het is natuurlijk heel veel werk, sowieso al 

om alles te onderhouden. Dus bij mij werkt het meer van uhm, ja, bijvoorbeeld vroeger, als ik 

op de bus zat, dan kwam er zo een idee op en dan noteerde ik dat in mijn notities op mijn gsm 

en dan kon ik daar thuis aan werken of zo. Dus bij mij is het meer zo... En natuurlijk meegaan. 

Uh de fotografie uhm, daar zijn echt wel trends in. Uh, nu hebben ze zoiets wat ze noemen de 

'fine art' paarden fotografie. Ja daar zo die trends die, die probeer ik wel te volgen. En ook om 

mezelf wat uit te dagen, want dat was voor mij weer iets heel nieuws, normaal heb je meisjes 

in jurken en dat was dan gewoon enkel het paard met een zwarte achtergrond, dus heel iets 

anders. Dus ja, op die manier wel denk ik. Uh, een beetje de trends volgen maar zeker. 

 

Probeer jij creativiteit bij jezelf te stimuleren? 

 

Uhm. Goh uh, dat gebeurt vanuit mijn opleiding al heel erg. Uhm. Dus nu voor mijn 

bachelorproef ga ik dan die nieuwe website helemaal maken, dat is uh ja, de branding, dat is 

de webshop zelf. Ja, vanuit de opleiding wordt dat wel gestimuleerd natuurlijk. Dat is ook, ook 

altijd zo wel gegaan. Dan krijgen we een opdrachtje. En dan vroeg ik van ah, kan ik dat in het 

teken van mijn eigen bedrijf doen? Ah ja, tuurlijk. En dan ja, op die manier wel ja. 

 

Top, hoe probeer jij eigenlijk binnen het bedrijf zelf creatief te zijn? 

 

Uh, ik ja. Ik probeer dus altijd nieuwe dingen te maken, nieuwe dingen uit te proberen. Uhm, 

zo ook, nu ben ik met hondenhalsbanden bezig. Staat nog lang niet online, want ik wil dat 

eerst goed kunnen. Uhm ja uh, heel veel uittesten, want ik werk dus met touw en dat is 

gewoon echt soms gewoon een avondje gaan zitten en gewoon wat knopen uitproberen. Zelf 

met iets komen. Uhm. 

 

Is dat vanzelfsprekend of eenvoudig voor jou om zo creatief bezig te zijn? 

 

Ja, voor mij wel. 

 

Wanneer is het voor jou soms moeilijk om creatief te zijn? 

 

Uhm, als ik heel veel bestellingen heb, dan moet ik dus heel veel maken en dat zijn allemaal 

dezelfde dingen en dan heb ik zo de zin ook niet meer om iets nieuws te proberen. Hetzelfde 

met fotoshoots, als ik heel veel bestanden heb liggen, dan merk ik dat het voor mij ook 

moeilijker is om eraan te gaan zitten, ook al weet ik hoe ik ze ga bewerken. Ik denk dat juist 

het weten hoe, dat dat ook maakt, dat ik uhm ja, er zo geen zin meer in heb. Ik wil echt zo 

blijven dingen doen en dat gaat dan... Ja, met betaalde klanten gaat dat moeilijk. Dan moet 

je al echt portfolio of zo gaan zoeken? 
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Ok. Heb je daar dan soms oplossingen voor dat je zegt van ik wil toch proberen 

creatief te zijn? 

 

Ja uh… Soms zet ik een stop op uh ja, op de webshop van enkel nog foto's uh foto producten 

te kopen. Uh in het fotograferen, dan zeg ik van uhm ja uh dan ga ik zelf op zoek naar modellen 

die die dan een gratis shoot krijgen, maar waar ik wel mijn ding in kwijt kan. 

 

Ok, da's inderdaad een heel interessante manier. Uhm, hoe belangrijk is eigenlijk 

creativiteit voor uw bedrijf? 

 

Ja, heel belangrijk. Ja. 

 

Heb je daar eigenlijk een voorbeeld van wat het belang echt aantoont? 

 

Uh ja, die foto halsters. Uh, als ik niet creatief was geweest en niet had gedacht van hey dat 

kan iets zijn, dan had ik nu waarschijnlijk die webshop niet meer gehad, want die andere 

producten, die gaan lang niet zo hard als die foto halsters dus ja. 

 

Wanneer is het volgens jou dan belangrijk om creativiteit te gebruiken? 

 

Volgens mij moet je dat altijd blijven gebruiken. Als je klanten wil blijven aantrekken dan moet 

je gewoon altijd meegaan met de tijd en creatief blijven. 

 

Probleemoplossend denken 

 

Hoe zie jij probleemoplossend denken? 

 

Uhm. Goh, ik ga weer terug naar die foto halsters, ja sorry, het is m'n baby'tje het is m'n trots. 

Uhm, ik ben zelf paarden fotograaf. Ik had een hekel aan uren zitten om iets weg te, of ja, 

zo'n halster heeft een paard altijd om hem onder controle te houden. Ja, dat zijn van die 

supergrote dikke dingen en daar zit ge echt wel minstens een kwartier tot een half uur op om 

alleen dat al weg te werken op een mooie manier. En omdat ik zelf met die frustratie zat uhm, 

dus met dat met dat met dat probleem eigenlijk, ben ik dus gaan nadenken van hoe kan ik 

dat oplossen voor mezelf eigenlijk in eerste instantie. Toen is er een samenwerking met een 

fotograaf nog bijgekomen en uh ja, zo dus. 

 

Ok. Dus jij doet zelf al aan oplossend denken. Waarom doe je aan probleemoplossend 

denken? 

 

De problemen zijn er om opgelost te worden, toch? (Lacht)  
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Wanneer doe je eigenlijk vooral een probleemoplossend denken, zijn er bepaalde 

momenten? 

 

Uh, als ik zelf tegen iets oploop kan ik... Probeer ik het altijd wel op te lossen. Ik ben sowieso 

niet iemand die snel opgeeft of zo, dus uhm ja. Of met die webshop bijvoorbeeld uhm, die was 

eigenlijk meer gericht naar kinderen toe of naar jongvolwassenen. En, nu met die foto's 

halsters ja, heb ik toch een ouder publiek en uh ja, het probleem is dus die webshop is 

kinderlijk en nu ben ik een oplossing aan het bedenken om dat ja wat eleganter te maken en 

meer de andere klanten aan te trekken. 

 

Wat is volgens jou eigenlijk de beste situatie om binnen een bedrijf aan 

probleemoplossend denken te doen? 

 

Mmm. Ik denk als er te weinig orders binnenkomen, dan begin ik altijd wel na te denken van 

oh, hoe kan ik dan veranderen? Uhm, maar ook als er te veel orders binnenkomen, uhm Heb 

ik ondertussen geleerd dat als ik gewoon mijn socials dan iets op een lager pitje hou, dat die 

orders weer wat meer stabiliseren.  

 

Je hebt het juist half beantwoord, maar misschien kan je er nog iets dieper op ingaan. 

Hoe integreer jij het probleemoplossend denken binnen jouw startup? 

 

Ja dus uhm met het binnenkomen van te veel orders, dan zet ik mijn socials eerst een beetje 

op een lager pitje. Als het dan echt blijft binnenkomen, dan wordt de webshop gewoon even 

gesloten of maar een beperkt aantal producten dat wordt verkocht nog. Uhm. Ja, want nog 

uhm ja, ik doe heel veel, dus voor mij is het ook wel een beetje de balans vinden. Uh, de 

fotografie bijvoorbeeld, dat heb ik nu echt gewoon stilliggen. Ik heb alleen nog foto's voor 

mezelf gemaakt om die webshop uh in orde te brengen. Uhm, maar dat dat ga ik dan... Meestal 

bloeit dat in de zomer van zelf ook weer op. Uhm ja, wat nog… 

 

 

Stimuleer je dat bij jezelf om probleemoplossend te denken binnen de startup? 

 

Ja, zeker weten. Ja, anders is het ook niet vol te houden denk ik. Uhm allee, als ik een probleem 

heb dat er te weinig orders binnenkomen, dan moet je wel gaan nadenken om het op te lossen. 

Want ja, anders krijg je helemaal niks meer binnen denk ik dan. 

 

Out of the box denken 

 

Tot zover probleemoplossend denken dan nu eerder het out of the box denken. Wat 

is voor jou out of the box denken, hoe zie jij dat? 

 

Uh, dingen maken of verzinnen die... Nog niet op deze markt zijn en ik zeg op deze markt 

want ja, ik vind wel dat je naar een naar andere landen kunt kijken en kunt zien van hey dat 
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loopt goed, misschien dat het hier ook iets is. Uhm en ja, out of the box. Uhm mijn webshop 

wilde ik... Ja, ik ben daar nu heel veel interactieve dingen aan toe aan het toevoegen dat dat 

niet gewoon zo'n webshop is waar je overheen scrollt en kijkt wat ge nodig hebt, omdat het 

echt een ervaring wordt. Dat het niet, uh, het gewone. Ja, dat het anders is dan gewoon zeg 

maar. 

 

Doe jij daar zelf aan aan out of the box denken? 

 

Ja, zeker weten. 

 

En hoe doe je dat meestal? 

 

Ja, zoals ik dat net zei, die webshop wat ik nu ben aan het ontwerpen, dat is echt meer dan 

een webshop. Het is meer een... Ja, echt een ervaring om uh ja, om op te shoppen, zeg maar. 

Uhm, het paarden trainen, dat is constant out of the box denken. Ik heb uhm, allee, ik heb 

natuurlijk mijn vaste instructeur, maar daarbuiten heb ik ook echt alle disciplines gedaan, ik 

ben overal gaan kijken, ik heb overal dingen geleerd. Al was het hoe het niet moet, uhm, en 

op die manier kan ik nu bijvoorbeeld ja, ik rij zelf zonder bit, dus dat metaal in de mond, maar 

ik heb wel klanten die met het bit willen rijden, dus moet ik die paarden wel opleren met het 

bit. En ja, dat, dat is voor mij wel out of the box natuurlijk, maar ik zoek wel naar een andere 

instructeur die me daarbij kan helpen en tips en tricks van andere mensen, dat ik ja kan 

zeggen tegen die klant en niet moet zeggen van ja nee is niet mijn uh mijn ding. 

 

Dus doe je dan vooral aan out of the box denken omdat je jouw klanten eigenlijk 

volledig tevreden wilt stellen? 

 

Ja en ook klanten aantrekken hé, want als ik zeg van ik doe alleen maar dit, misschien later is 

dat wel goed, maar nu als startup kan ik dat niet maken van ja nee, jij niet en jij wel... Allee, 

ik moet toch klanten blijven krijgen. 

 

Wanneer maak je eigenlijk gebruik van een out of the box denkpatroon? 

 

Uh ja, als ik... Uh het gebeurt nog het meeste bij de paarden training inderdaad. Want allee, 

een paard is ook over onvoorspelbaarder daar heb je geen handboekje voor, je hebt daar wel 

richtlijnen, maar niet per paard. Uhm, dus het is vooral bij dat paarden trainen dat ik wel heel 

veel moet nadenken. 

 

Opnieuw dan dezelfde vraag wat is volgens u de beste situatie om aan out of the box 

denken te doen? 

 

Uh, wanneer ge ook uh probleemoplossend moet denken denk ik. Uh ik denk dat hetzelfde 

antwoord is. 
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Hoe integreer jij out of the box denken binnen de startup? 

 

Uhm ja, dus een webshop ontwerpen die meer is dan gewoon een webshop of uh met het 

paarden, trainen. Uh, altijd op zoek naar nieuwe ideeën. Uhm, als ik ergens tegenaan loop, 

nadenken van... Of zoeken naar iemand anders die het op een ander manier heeft gedaan 

en... Van die situaties ja. 

 

Stimuleer je dat bij jezelf opnieuw? 

 

Ja, ja, zeker weten. Maar het kan, het kan bijna ook niet anders. Uhm ja, het is vooral die 

paarden training waar ik nu aan denk, dat is echt... Je kan niet vasthouden aan één ding, je 

moet echt ja blijven evolueren en ja... 

 

Is er een bepaalde manier waarop dat je bij jezelf stimuleert om out of the box te 

gaan denken? 

 

Uhm. Goh, ik loop gewoon tegen de muur aan, zeg maar. Dus het paard zegt nee en de dingen 

die ik probeer, die werken niet. Ja dan, dan moet ik gewoon verder gaan denken. Dat is gewoon 

niet anders. 

 

Afsluitend 

 

Ik heb nog een paar afsluitende vragen en dan zijn we daar eigenlijk al door. Hoe 

zou jij eigenlijk uw denk manier rond creativiteit omschrijven?  

 

Mm bij mij... Ja, volgens mij heb ik dat al een beetje gezegd, zo, het komt in mij op en dan, 

doe ik het of doe ik het niet. En hoe doe ik het dan? Ja, dat heb ik een beetje op school ook 

geleerd. Eerst wat opzoeken, kijken wat er al gedaan is en dan zelf gewoon ja, gewoon 

beginnen. Uhm, ze zeggen ook altijd tegen mij van uh... Ik heb ooit eens tegen iemand gezegd 

van ja, je moet 'gewoon werken'. En dat is zo'n beetje mijn quote ook geworden van gewoon 

doen gewoon uhm ja, beginnen, dingen doen, uitproberen, niet bang zijn om fouten te maken. 

Want allee, dat hoort erbij en anders leer je ook niks. 

 

Mooie quote, denk jij dat een verandering van denkmanier nodig is of handig kan 

zijn? 

 

Ja, zeker weten. Uhm ja, dat is dus ook iets wat ik van school ook uh meekrijg, van uhm, ja, 

de ene docent zegt dit, de andere zegt dat een uhm allee... Dat wordt daar wel heel erg 

gestimuleerd om verschillende patronen op te bouwen. 
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Waarom zou dat eigenlijk nodig zijn denk je? 

 

Anders blijf je weer steken in hetgeen wat je altijd al gedaan hebt. En zoals al gezegd, je moet 

meegaan met trends, je moet ja... Dingen uitproberen en blijven doen en niet vast blijven 

hangen in hetzelfde… Ja dezelfde sleur, zeg maar.  

 

Wanneer zou zo'n verandering dan eigenlijk volgens u uh nodig zijn? 

 

Uh wanneer dat je gemerkt dat het uh een beetje blijft hangen allemaal. Dat is bijvoorbeeld 

met uh... Je krijgt wel genoeg klanten, maar het mag toch weer beginnen groeien of zo. Op 

zo'n moment, dan moet je eens anders gaan nadenken. 
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Bijlage 9: Interview 6 

 

Inleiding 

 

Ik ben Stijn Brichau en zit in mijn master handelswetenschappen aan de universiteit 

van Hasselt. Voor mijn masterproef voer ik onderzoek rond de soft skill creativiteit 

en nog specifieker naar de subconcepten probleemoplossend en out of the box 

denken bij pre-startups, startups en scale-ups. Het interview zal ongeveer 60 

minuten duren. Als het voor u geen probleem is zou ik het interview graag opnemen.  

 

Geen probleem.  

 

Zou een van jullie zich al eens willen voorstellen alsjeblieft? 

 

(1) Ik ben Naam 1. Wij zitten alle twee in onze derde bachelor handelswetenschappen. En ik 

heb dan samen met Naam 2 en nog drie andere meisjes vorig jaar pre-startup opgericht als 

Small Business Project. En dat is vrij goed uitgedraaid, waardoor we toch aan het bekijken zijn 

of we het eventueel als echte onderneming kunnen uitbouwen.  

 

(2) Ja, dus ik ben Naam 2. Ik heb ook mee de pre-startup opgericht. En ja, ook derde bachelor 

handelswetenschappen. Ik heb wel eerst een jaar TEW gedaan en uhm ja. Dus we zijn nu allee 

de opties aan het bekijken hoe en of we verder gaan en op welke manier. 

 

Ok wat is momenteel de verdeling tussen jullie qua taken? 

 

(1) Uhm, om heel eerlijk te zijn is het momenteel heel moeilijk. We zitten echt al een hele tijd 

in een vicieuze cirkel van, gaat het lukken om de pre-startup op te richten omdat, om op te 

richten heb je een financieel plan nodig en we moeten oprichten om te weten wat onze kosten 

gaan zijn bij productiehuizen, omdat we ook tekeningen moeten laten maken. Dus we geraken 

daar eigenlijk heel moeilijk in verder. Dus momenteel zijn we eigenlijk echt allemaal op 

hetzelfde niveau en doen we alles een beetje samen, dus we gaan samen naar vergaderingen. 

We bekijken samen mails. Het is wel de bedoeling dat ooit iedereen terug zijn eigen taak gaat 

krijgen. En in het verleden waren er ook wel effectief taken per persoon. 

 

Ok, super. Wat is eigenlijk de hoofdactiviteit van de pre-startup?  

 

(2) Uhm ja, we hebben dus een wijn dispenser ontworpen. En het principe is eigenlijk, het is 

een soort tapje, waar je een fles rode wijn momenteel alleen nog kan onder zetten. En op 

basis van argon gas kan uw fles wijn dan tot vier weken goed blijven, waarna hij anders na 

twee dagen slecht wordt of zo. Dat is eigenlijk kort samengevat wat ons product is. 
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Creativiteit  

 

Ok, dan gaan we naar iets algemener creativiteit. Wat betekent creativiteit voor 

jullie, wat is voor jullie creatief zijn voor mij? 

 

(2) Misschien is dat... Ik link creativiteit meestal aan nieuwe manieren om iets te bedenken. 

Het moet niet per se innovatief zijn vind ik, maar het mag wel een nieuwe manier zijn om iets 

toe te lichten denk ik. En ook gelijk, als we het toepassen op de pre-startup, dan hebben we 

het wel op een allee, daar hebben we wel creatief moeten denken omdat het een product was 

dat nog niemand kende, we moesten het wel op een creatieve manier brengen om mensen 

hun aandacht te trekken. 

 

(1) En volgens mij is creativiteit soms ook gewoon ja, je zit met een probleem en ge moet het 

op een bepaalde manier gaan aanpakken, maar je hebt verschillende manieren en daar moet 

je soms ook wel gewoon creatief in zijn. Van ok, hoe gaan we dat hier oplossen? Dus ik denk 

dat dat in beide gevallen creatief wel is. Want inderdaad, onze pre-startup hebben we ook wel 

moeten oprichten met de insteek van het moet uhm, vernieuwend zijn. Het mag nog niet 

bestaan en dat was bij ons best wel moeilijk. Allee, we hadden best wel wat ideeën, maar om 

het dan ook nog haalbaar te krijgen, dat was niet altijd evident. 

 

Ok duidelijk. En hoe gaan jullie eigenlijk binnen de pre-startup om met creativiteit 

dan? 

 

(1) Ja, ik denk dat we uhm dat dat bij ons heel belangrijk was, dat we zo hebben gebrainstormd 

en dat we dat samen hebben gedaan. Omdat als dan één iemand met een idee kwam, dan 

ging iemand anders daar wel vaak op verder. Of was het zo wel... Allee, we waren het ook niet 

altijd eens over alles, maar dat was niet erg, want dan waren we zo van ja, ik vind dat niet zo 

mooi, of ik vind dat niet zo goed en kan dat niet beter. En ik denk dat we daardoor, door altijd 

onderling in discussie te gaan, daardoor steeds creatiever werden. Om het zo te zeggen. 

 

(2) Ja, ik wou ook net zeggen, doordat we met vijf waren en iedereen allee, creatieve ideeën 

bracht en de rest dan feedback gaf of naast het idee kwam er ook meestal wel... Allee, dat 

was dan voor ons ook wel gemakkelijker denk ik dan dat je alleen dat moet doen of zo. Je 

speelde heel fel op elkaar in of, die zei iets en dan waren wij zo van, hm misschien kunnen we 

dat er nog bij doen. Of ja, ik weet niet, je bent sneller zo vertrokken vind ik. 

 

Is er dan eigenlijk één bepaalde manier die jullie gevolgd hebben in het creatief 

proces? 

 

(1) Ja, we hebben uhm verplicht eigenlijk allee, opgelegd door het vak, moesten wij zo uhm 

een blad leggen en dan moesten we denk ik vijf minuten of zo nadenken per thema en dat 

moest je allemaal opschrijven op een post-it en onderling mochten we daar nog niet over 

praten tot het einde. En dan een uur later heb je dan zo allemaal post-its hangen en dan 
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mochten we praten van oké, wie vindt dat een optie, wie ziet daar iets in? Maar dat is dus wel 

op een gestructureerde manier toen aangepakt omdat dat voor dat vak toen zo moest. 

 

Wordt creativiteit eigenlijk gestimuleerd binnen de pre startup nog op dit moment? 

 

(2) Dat vind ik een moeilijke. Uh ja, ik denk... Ik weet het niet... 

 

(1) Ik denk van niet.  

 

(2) Nee, ik wou net zeggen, binnen het opleidingsonderdeel hebben we dat wel gemerkt dat 

dat heel vaak gestimuleerd werd, maar nu eigenlijk niet meer, vind ik. 

 

(1) Maar nu is het ook gewoon moeilijk omdat we een beetje stilleggen omdat we niet verder 

geraken. Want stel dat we verder gaan doen, dan gaat dat zeker wel terug heel belangrijk 

worden. Maar dan moeten we eerst allee, dan moeten we eerst terug een producent gaan 

vinden en zo, maar eens dat je de producenten hebt, dan gaat ons product weer anders 

aangepakt moeten worden. Plus dan gaan we zo terug de markt moeten benaderen en ik denk 

dat we dan wel terug meer moeten gaan inzetten op dat creatief nadenken. 

 

Ok. Dus toch op dit moment niet gesimuleerd, maar hoe proberen jullie toch nog 

creatief te zijn binnen de pre-startup op dit moment? 

 

(2) Ja, momenteel hebben we weinig om creatief over te zijn eigenlijk, als ik het zo... Omdat 

we, het is nu voor ons allee, voor ons is nu ja het papierwerk zal ik zeggen is nu van belang, 

echt zo producenten zoeken. Dus nu is dat zo allee, zijn we niet meer echt creatief aan het 

denken denk ik. Buiten over het product misschien? 

 

(1) Ja en als we zo nadenken over bepaalde dingen, dan doen we dat wel altijd samen. En ik 

denk dat dat vooral het belangrijke is bij ons. Wij zijn gewoon wel een groep die samen goed 

gaat, om het zo te zeggen. We kunnen elkaar stimuleren en daarin verder helpen. Terwijl, als 

we maar met twee of zo daarover praten, is dat soms moeilijker. 

 

Is het eenvoudig of is dat vanzelfsprekend om creatief bezig te zijn binnen de pre-

startup? 

 

(1) Ik denk dat ik persoonlijk daar niet supergoed in ben, in dat creatieve op mijn eentje. Ik 

denk wel dat ik, allee dat ik dan persoonlijk iemand ben die mensen nodig heeft die met zo 

van die ideeën komen en dan kan ik daar wel op verder gaan. Dus ik heb wel nood aan mensen 

om me heen die creatief kunnen nadenken en out of the box kunnen nadenken. 

 

(2) Ja, ik heb dat ook wel, bij mij zit zo, allee iemand moet mij wel zo de voorzet geven en 

dan zal ik er wel verder mee gaan en dan ben ik ook vertrokken. Maar ik vind het moeilijk om 

zelf te starten en om zelf echt zo een beginpunt te zeggen van en nu allee... Als iemand anders 
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begint kan ik daar veel sneller op inpikken en veel sneller meedenken dan dat ik alleen moet 

beginnen. 

 

(1) Ja zo, dat eerste idee hebben is gewoon moeilijk en als dat er is, dan geraken we makkelijk 

verder. Maar dat eerst ideeën vinden, dat vind ik niet altijd makkelijk. 

 

Dus dat is eigenlijk ook al een beetje wanneer dat het moeilijk is om creatief te zijn 

voor jullie. Hebben jullie daar eigenlijk dan een oplossing voor?  

 

(1) Ik denk dat we ook heel vaak gewoon gestimuleerd worden door dan uhm, mensen die 

ons begeleiden en coachen om wat meer out of the box te denken en zo. En zij geven ons heel 

vaak inderdaad ook wel zo ideeën aan waar we dan verder mee kunnen. Want we hebben wel 

het voordeel gehad dat we eigenlijk best wel een allee, een netwerk van coaches en begeleiders 

hebben gehad. Enerzijds Pieter en Marc op de universiteit, maar ook via die wedstrijden 

hebben we best wel wat coaches toegewezen gekregen. En zij waren dan meer bekend in die 

wereld waardoor dat zij heel vaak met ideeën kwamen waar, waarbij we dan van dachten ok, 

dan kunnen we wel iets mee. En zo waren we wel altijd gemotiveerd om daar dan verder mee 

te gaan. En dat was voor ons wel belangrijk. Dus dat is niet altijd van onszelf gekomen, maar 

de omgeving heeft ons wel geholpen. 

 

(2) Ja, dat is daar denk ik ook weer zo die voorzet, weet je. Zij zeggen ga daar eens horen, 

en daarmee gaan wij dan verder om allee, om een creatieve oplossing te bedenken. 

 

Super. Hoe belangrijk is dan eigenlijk creativiteit voor jullie pre-startup?  

 

(2) Ik denk dat dat voor een onze pre-startup wel heel belangrijk is omdat... Ja oke, weinig 

mensen kennen ons en zo, maar dat is wel duidelijk. Maar het is ook niet een product dat voor 

de hand liggend is of zo. Dus moesten we ja potjes gaan verkopen ofzo dan was dat niet zo... 

Maar nu moeten we echt op een creatieve manier zoeken naar, hoe brengen we het product 

naar de mensen, hoe benaderen we op de juiste manier onze doelgroep die we willen bereiken? 

Want allee, dat vinden wij ook... Dat is ook wel moeilijk op dit moment van ja, wie is eigenlijk 

onze doelgroep? Want dan moeten we nu zo heel veel gaan afbakenen en daar denk ik ook 

wel dat creativiteit heel belangrijk is om dat juist te zoeken. 

 

(1) Plus, we willen er wel een beetje een high class product van maken, want het is zeker niet 

goedkoop. En ik vind, daar moet zowel een sfeertje rond zijn en ik denk dat daar de creativiteit 

ook wel heel belangrijk is en dat we dat echt heel goed moeten doortrekken in onze marketing 

en communicatie naar de klanten. Dus we proberen ja enerzijds wel in te zetten op een mooi 

product, goed product, maar anderzijds is die huisstijl en zo ook wel heel belangrijk. En daar 

moet die creativiteit sowieso ook wel in terugkomen. 

 

(2) Ik weet nog op een pitch, heeft iemand van Voka, maar dat vind ik altijd een mooi 

voorbeeld, zij heeft gezegd eigenlijk van, je moet de pre-startup als een soort van Nespresso 
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maken, om op die manier creatief te zijn en van ons merk zo een wereld maken waarin mensen 

zich kunnen inleven gelijk Nespresso, Clooney, oké die cups... Dat ons product ook zoiets was 

en dat is dan wel... Weet je, zij kwam daar weer met een creatieve oplossing en wij begonnen 

daar dan weer mee verder te denken. 

 

Goed, nog één vraag over die algemenere term. Wanneer is het volgens jullie 

belangrijk om creativiteit echt te gaan gebruiken? 

 

(1) Ik denk vooral in de beginfase is dat creativiteit sowieso cruciaal is. Je moet echt met een 

allee, toch wel innovatief en creatief idee komen en je moet dat ook wel echt kunnen 

aanbrengen aan mensen met, dit is de oplossing voor uw probleem. Daar denk ik echt dat de 

creativiteit heel belangrijk is. En daarna, vooral in uw... Ja hoe het gaat aanbrengen in uw 

marketing. Daar moet dat sowieso ook in terugkomen en als je problemen hebt hoe je die 

aanpakt, ja, als je die altijd op dezelfde manier gaat aanpakken en het heel sec gaat houden. 

Ja, ik denk dat je daar ook wel creatief voor moet zijn. 

 

(2) Ik denk dat dat ook wel noodzakelijk is tot op de dag van vandaag, mensen kennen heel 

veel alternatieven en zo, dus je moet u sowieso op een creatieve manier in de markt zetten 

en op een creatieve manier werken om mensen aan te trekken. Ik denk, allee daar zonder 

gaat het ook niet meer.  

 

Probleemoplossend denken  

 

Dat besluit het eerste luik. We gaan verder met probleemoplossend denken. Hoe zien 

jullie probleemoplossend denken? 

 

(1) Ja, ik weet dat ik voor de pre-startup toen heel hard heb gedacht aan mijn eigen leven. 

Welke problemen ervaar ik en hoe kan ik daar een oplossing voor vinden? En ik denk ook dat 

dat gewoon het belangrijkste is. Hoe kunt ge eigenlijk problemen oplossen waar veel mensen 

moeite mee hebben? Het kan een groot probleem zijn dat we oplossen, maar volgens mij moet 

het niet altijd zo groot zijn. Volgens mij is het makkelijker maken, ook probleemoplossend 

denken. Ik denk gewoon als je iets kan aanbieden aan mensen waardoor dat je iets 

vergemakkelijkt, dan is het al goed. 

 

Doen jullie zelf ook aan probleemoplossend denken? 

 

(2) Ja, ik denk het wel en ik denk ook dat dat heel belangrijk was ook zo... Ik weet niet, als 

we met vijf zijn... Ik vind met vijf probleemoplossend denken wel moeilijk soms, want wat ik 

probleemoplossend denken, vind bijvoorbeeld Naam 1 het allee, die denkt daar dan niet 

hetzelfde over, maar ik denk dat dat wel belangrijk is, dat iedereen dat voor zich doet. En dan, 

als je dan denkt van ah ja oké het in de groep gooien en dan, zoals we juist al zeiden, pikken 

we daar allemaal op in en pakken we echt zo de goede dingen eruit en gaat we verder met de 

ideeën waar we alle vijf wel achter staan. 
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Waarom doen jullie aan probleemoplossend denken? 

 

(2) Ja, misschien gelijk Naam 1 zie, met de intentie om mensen het leven gemakkelijker te 

maken of alternatieven aan te bieden aan mensen. 

 

(1) Ik denk dat je tegenwoordig, als je iets wilt beginnen ook gewoon niet meer anders kunt 

dan probleemoplossend denken, want er bestaat al zoveel... Dus als je echt met iets nieuw wil 

komen, dan gaat dat automatisch wel iets innovatief moeten zijn denk ik. 

 

Wanneer doen jullie dan aan probleemoplossend denken?  

 

(1) Ja, ik denk dat we dat vooral in het begin hebben gedaan. En nu is dat vooral als er effectief 

dan een probleem is, dat we wel zo zijn van oei, wat gaan we daarmee doen? Hoe gaan we 

dat oplossen? Maar het grootste deel daarvan is zeker in het begin teruggekomen toen we 

zoiets hadden van ok, wat gaan we precies doen? Hoe gaat de pre-startup eruitzien en waarom 

gaan we dat doen. Want uiteindelijk ja, je moet er wel voor zorgen dat je inderdaad een 

probleem van mensen oplost. En als we bijvoorbeeld hetzelfde zouden hebben benaderd als 

onze concurrenten, ja dan had het geen nut dat wij als nieuwe op de markt zouden komen. 

We moesten het wel anders doen en anders gaan aanpakken. 

 

Wat is volgens jullie de beste situatie waarin je zegt van, nu moeten we echt 

probleemoplossend gaan denken?  

 

(1) Ik denk dat ge dat vaak pas doet als het fout gaat of als er iets misloopt, terwijl we 

misschien moeten leren om daar eerder eens over na te denken om zo problemen te voorzien 

op voorhand. Maar dat doen we op dit moment veel te weinig, denk ik. Misschien allee, zouden 

we soms een beetje korter op de bal moeten spelen en meer de problemen moeten voorzien? 

En dan er al over nadenken. Terwijl op dit moment is het heel vaak oei, dat is fout gegaan, 

wat nu...  

 

(2) Ja, we anticiperen misschien nog te weinig op de fouten die er kunnen gemaakt worden, 

maar ik denk dat dat ook ligt aan het feit, ja dat is nou weer toegepast op de pre-startup dat 

we gewoon ook weinig ervaring hebben en helemaal nieuw zijn in de wereld van het 

ondernemen. Dus ja, we moeten meer anticiperen op die fouten die er kunnen komen, maar 

ik denk dat dat ook iets is wat je leert door veel mee te maken en dan aan te pakken dat je 

dan wel op termijn, ja een beetje gaat kunnen inschatten... 

 

(1) Ja, ik denk ook wel dat je beter kunt worden in probleemoplossend denken. En ik denk wel 

dat dat iets is dat je inderdaad door ervaring steeds beter kunt. 

 

Hoe integreren jullie het op dit moment het probleemoplossend denken binnen de 

pre-startup?  
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(1) Ik denk, te weinig. Op dit moment is het echt moeilijk, dus is het eerder ja zo problemen 

aanpakken dan oplossen of zo. 

 

(2) Ja momenteel... Ja, hebben we dat nog niet... Niet, nee. 

 

(1) Ja, we hebben nu gewoon een heel groot probleem waar we al een half jaar mee zitten, 

maar daar die oplossing voor vinden is echt moeilijk momenteel. En ik denk dat dat ergens 

ook wel heel demotiverend is voor ons, want we geraken niet meer verder. Allee, hopelijk ooit 

terug wel, maar op dit moment geraken we zo heel slecht verder. Dus ja, op zich is dat ook 

wel probleemoplossend denken, maar... Ja, het is wel een beetje een vicieuze cirkel waar we 

moeilijk uit geraken. 

 

Out of the box denken 

 

Dan gaan we naar out of the box denken. Wat is voor jullie out of the box denken? 

 

(2) Ik vind dat misschien... Ik denk dan altijd als ik zo out of the box denk, iets waar nog niet 

bestaat. Iets innovatief vind ik best wel out of the box, maar dan ook uhm ja dat op een 

creatieve en originele manier brengen. Iets wat nog niemand anders eerder heeft gedaan. Zo 

denk ik. 

 

(1) Ja, want op zich moet het volgens mij niet per se gaan over een product, maar misschien 

ook gewoon over een situatie die je misschien eens op een andere manier gaat doen of 

aanpakken. Maar dat vind ik niet altijd makkelijk. 

 

(2) Of eens een nieuwe methode gebruiken of kijken van, misschien kunnen we het zo eens 

aanpakken om te kijken of dat beter gaat of om te kijken dat dat beter werkt in ons team of 

allee, voor uw product... Ik vind dat ook gelijk Naam 1 zegt heel ruim. Ik vind dat dat kan 

toegepast worden op uw team, maar ook op een product. 

 

Doen jullie zelf aan out of the box denken? 

 

(1) Uhm, ik denk binnen de pre-startup, minder. Maar als ik zo kijk naar mezelf, bijvoorbeeld 

ik zit ook bij jouw Ustart Hasselt, Naam 2 uiteindelijk ook, maar daar proberen we denk ik wel 

af en toe zo eens te kijken naar, bijvoorbeeld we organiseren events, hoe gaan we dat 

bijvoorbeeld eens doen op een andere manier dat je toch terug studenten gaat aantrekken? 

Dus ik denk dat het daar ook wel heel belangrijk is om out of the box te denken. En ik denk 

niet dat dat dus alleen is in een onderneming of zo. Maar binnen de pre-startup ja, doen we 

dat echt? Ja, in het begin ook weer, maar op dit moment minder denk ik. 

 

(2) In het begin moesten we ook out of the box denken. Ook in de opdracht van ondernemen 

moesten we out of the Box denken. We konden niet de normale weg kiezen zal ik zeggen, dat 
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was ook gewoon geen optie. Dus daardoor denk ik ook wel dat we heel erg zijn aangezet om 

out of the box te denken, omdat ze heel goed benadrukt hadden dat de normale gang van 

zaken zal ik zeggen, geen optie was. En dan begin je ook al zo te denken. 

 

(1) Ja inderdaad. En allee, je bent een van de zoveel teams. Hoe ga je jezelf daar origineel 

presenteren? Hoe ga je ervoor zorgen dat je wint? Ja, dan moet je gewoon out of the box 

denken. Want ja, je gaat niet... Je hebt één kans, je gaat die niet verkijken door er als een 

van de zoveel anderen te staan. Dus ik denk inderdaad dat we toen ook wel heel hard hebben 

gedacht aan hoe kunnen wij ons onderscheiden, hoe kunnen wij daar professioneel maar toch 

origineel gaan overkomen. 

 

Wanneer maken jullie dan gebruik van zo'n out of the box denkpatroon? 

 

(2) Ja, ik denk dat er ook weer... Oké in het begin sowieso, dat hebben we al gezegd, als je 

een nieuw product moet maken en zo. Maar ja, dat is ook wanneer er een probleem is. Oké, 

we gaan dat aanpakken, maar misschien kunnen we het wel eens op een andere manier 

aanpakken dan normaal. Maar dat is dan ook weer, als het probleem zich voordoet en 

misschien moeten we dan daar ook anticiperen en meer out of the box denken hoe we het 

probleem kunnen voorkomen in plaats van dat aan te pakken als het er is. 

 

(1) Maar ik denk wel dat dat ook gelijkmatig bij ons gaat, ook gewoon omdat we veel praten. 

En bijvoorbeeld ook als we ja privé iets doen, dan komt de pre-startup ook heel vaak ter 

sprake, waardoor je ook wel vaak op ideeën komt en denkt van oh, maar dan kunnen we ook 

nog doen. Dus soms gaat allee, soms denken we daar wel effectief over na als in, nu moeten 

we daarover nadenken, maar soms is dat ook gewoon door veel met elkaar te praten en zo in 

een lossere sfeer. 

 

Wat is volgens jullie dan de beste situatie om out of the box te gaan denken? 

 

(2) De beste situatie... 

 

(1) Ik denk ja, er op tijd mee beginnen. Niet wachten tot er zich iets voordoet, maar 

bijvoorbeeld ook. Ja, vaak neemt dat wel veel tijd in beslag zo out of the box denken en met 

iets origineel komen. Dus ik denk gewoon dat je daar ook wel de tijd over moet, allee voor 

moet nemen en dat het ook belangrijk is dat je daar niet alleen in zo een gespannen sfeer over 

nadenkt. Soms moet je ook gewoon eens even iets anders gaan doen of buiten gaan zitten of 

zoiets om daar creatiever mee om te kunnen gaan denk ik. Ik weet niet of dat een antwoord 

was op uw vraag. 

 

Ja tuurlijk. Integreren jullie op dit moment nog dat out of the box denken? 

 

(2) Ja, doordat we momenteel een beetje vastzitten, integreren we het eigenlijk niet meer. 

Allee, we proberen wel naar oplossingen te zoeken, maar dan is dat denk ik niet out of the 
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box, want dat zijn wel de gewone dingen. Ik denk eens als we terug vertrokken zijn en als we 

allee, verder zijn dat dat meer gaat voorkomen dat we out of the box moeten denken, dat we 

daartoe verplicht worden zal ik zeggen. 

 

Afsluitend 

 

Dat was uh het tweede concept al. Ik heb nog een paar afsluitende vragen. Hoe 

zouden jullie jullie denkmanier rond creativiteit omschrijven? 

 

(2) Oei. Heel open denk ik. In ons team dan is dat wel zo qua ideeën, zullen we altijd alles 

tegen elkaar zeggen. Maar dat is allee, we zijn samen gezet in dit opleidingsonderdeel op basis 

van onze componenten, dus we kenden elkaar ook niet. En dan zijt ge misschien wat 

terughoudender. Maar naarmate dat vorderde zijn we alles, allee we zijn ook vriendinnen 

geworden, zo tegen elkaar durven zeggen gewoon. Want sommige mensen denk ik ook dat zo 

met een idee of iets blijven zitten en dan dat eigenlijk super goed is of waar iemand mee 

geholpen kan worden ofzo. En dat denk ik wel, dat dat belangrijk is voor ons, dat we alles wat 

we denken of wat we allee, wat we als idee hebben durven zeggen? 

 

(1) Dat is ook wel, want er is nooit iets geweest van dat iemand zei van, dat is echt een stom 

idee daar gaan we echt niks mee doen. Bij ons is alles wel heel open inderdaad. En ik denk 

ook ja inderdaad, we zijn ook meisjes, we praten veel, maar dat praten heeft ons ook wel vaak 

gewoon geholpen. Allee, we zijn inderdaad heel open en alles kan op tafel worden gegooid. 

 

Denken jullie dat een verandering van denkmanier soms nodig is of handig kan zijn? 

 

(2) Ik Denk dat wel, zeker om het zo vlot te laten verlopen allemaal. Soms moet je zo eens 

even allee, om het ook interessant te houden denk ik. Anders kunt ge uzelf ook niet meer 

motiveren als je niet ja... Ik weet niet ik denk dat dat...  

 

(1) Ja plus, ik denk als je altijd zo het op dezelfde manier gaat aanpakken, dan ga je ook niet 

altijd verder geraken. Soms moet je even wel eens opgeschud worden ofzo, om terug... Ook 

gewoon creatiever te zijn en ook gewoon terug met oplossingen te komen. Dus ik denk 

inderdaad wel dat dat belang... Maar ik denk niet dat dat evident is, maar wel belangrijk. 

 

Wanneer zou zo'n verandering in denkpatroon volgens jullie nodig zijn? 

 

(1) Ik denk dat als het zo een beetje allee, eentonig begint te worden. 

 

(2) Ja als het zo niet meer dynamisch is, dat je zo niet meer het gevoel hebt van ah alles loopt 

vlot en dat je zo merkt dat het een beetje, ja saai is misschien niet het juiste woord, maar dat 

er zo weinig verandering komt ofzo, dat je dan al eens moet denken van hoe kan het anders. 
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(1) Of ja, nu bij ons omdat we zo niet meer echt vooruitgaan. Misschien is dat dan ook wel het 

belangrijk, allee om terug vooruitgang te maken, om dan eens te veranderen van plan of van 

denkwijze. 
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Bijlage 10: Interview 7 

 

Inleiding 

 

Ik ben Stijn Brichau en zit in mijn master handelswetenschappen aan de universiteit 

van Hasselt. Voor mijn masterproef voer ik onderzoek rond de soft skill creativiteit 

en nog specifieker naar de subconcepten probleemoplossend en out of the box 

denken bij pre-startups, startups en scale-ups. Het interview zal ongeveer 60 

minuten duren. Als het voor u geen probleem is zou ik het interview graag opnemen.  

 

Tuurlijk. 

 

Kan jij misschien beginnen met een voorstelling van jezelf? 

 

Ik ben uh Naam, CCO bij scale-up. Uhm dat is een product, gegroeid uit het bedrijf Naam. En 

ik zit zelf nu al uh een vijftiental jaar uh binnen de organisatie. 

 

Heb je altijd dezelfde functie gehad binnen de organisatie? 

 

Mmm nee, nee nee. Ik begon als salesmanager daarna international sales en daarna 

salesdirector. 

 

Wat heeft u gestudeerd?  

 

Ik heb uh communicatiewetenschappen gedaan en daarna nog een uh post studie uh genaamd, 

in die tijd was dat multimedia. Dat zou nu digital transformation zijn denk ik. 

 

Wat zijn de hoofdactiviteiten van jullie scale up? 

 

Uh, software en data management oplossingen, data services voor professionele 

sportorganisaties. 

 

Met hoeveel werknemers zijn jullie op dit moment? 

 

Nu een twaalftal. 

 

Uw verantwoordelijkheid binnen het bedrijf, hoe moet ik dat juist zien? 

 

Volledig verantwoordelijk voor de sales, voor new business en accountmanagement van de 

key accounts. 
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Creativiteit 

 

Ok goed, dan gaan we over naar de wat algemenere vragen over creativiteit? Wat 

betekent creativiteit voor jou, wat is voor jou creatief zijn? 

 

Uhm ja, met nieuwe ideeën komen omtrent oplossingen voor onze markt en voor onze 

doelgroep eh. Dus uh, meedenken vanuit ja... Alle collega's, alle departementen zeg maar om 

uhm ja, nieuwe oplossingen te kunnen bieden of verbeteringen uh voor de eindgebruikers. Op 

korte en lange termijn. 

 

Hoe gaan jullie eigenlijk binnen de scale-up om met die creativiteit? 

 

Uh, we proberen die samen te brengen in onze roadmap. Uh, dus we proberen creatieve ideeën 

uh, zeker als die voor de lange termijn zijn, op te nemen en uit te schrijven in onze product 

roadmap of organisatie roadmap. En daar dan, indien de mogelijkheid zich voordoet financieel 

en uh planning gewijs dadelijk rekening mee te houden en effectief in te plannen of op te 

pakken. 

 

Wordt creativiteit binnen de scale-up gestimuleerd? 

 

Uh ja, in die zin. Uh graag, maar uh, ja zeker met Covid was de financiële werkelijkheid zo dat 

er iets te weinig aandacht aan kon besteed worden. Dus werden we echt met de neus op de 

feiten gedrukt dat we ons moesten focussen op, uhm laat ons zeggen uh ongoing business, 

waar iets minder creativiteit misschien mee gemoeid is dan gewenst. 

 

Hoe proberen jullie uh creatief te zijn binnen de scale-up? 

 

Uh, dat wordt met workshops vaak gedaan. Uhm met verschillende afdelingen samenzitten, 

per afdelingen apart samenzitten en dan uh verstuivend. Om daar dan uhm ja, een paar 

vraagstukken op tafel te gooien die beantwoord worden in een workshop zeg maar. 

 

Is dat eenvoudig en vanzelfsprekend om altijd creatief aan de slag te gaan? 

 

Nee, er wordt heel dikwijls ook teruggevallen naar de uhm, laat ons zeggen de 

standaardprocedures en ook standaardproducten om daar dan kleine verbeteringen te zien of 

uh, processen te verbeteren, terwijl dat ja... Creatief denken misschien wel eens ja, met een 

helikopter view moet bekeken worden. En ja uh, op die manier moet aangepakt worden of 

bekeken worden vanuit die angle bekeken worden. En dat is niet altijd evident meer, dus dat 

lukt niet altijd even goed. 
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Wanneer is het voor u moeilijk om creatief te zijn? 

 

Als de tijdsdruk uh hoog is eh. Als uh er druk op de ketel zit vanuit de klanten is het moeilijk 

om creatief te zijn. 

 

En is daar dan een oplossing voor om dan toch creatief te kunnen blijven? 

 

Ja, ik denk uhm, hele goeie afspraken maken met klanten wat betreft planningen zou helpen. 

Maar ja, ook daar is de druk, de financiële druk soms te groot, dat het voor een startup/scale-

up wat moeilijker is, omdat je toch heel vaker geneigd zijn dan uh dan voor de omzet te kiezen. 

 

Hoe belangrijk is creativiteit eigenlijk voor de scale-up waar je aan de slag bent? 

 

Uhm creativiteit. Ja ik denk uh, vernieuwend zijn is bij ons heel belangrijk in de softwarewereld. 

Uhm, en de high tech software zeg maar. Uhm, maar vernieuwend zijn is misschien niet 

hetzelfde als creatief zijn. Dus uhm, dat is een uh moeilijke voor mij. Dat durf ik zo nu direct 

op te antwoorden. 

 

Wanneer is het voor jou of voor jullie belangrijk om creativiteit te gaan gebruiken? 

 

Wanneer het belangrijk is? Uhm, wel bij het overtuigen van nieuwe klanten bijvoorbeeld. Is 

dat wel een interessant gegeven eh, als ge kunt aantonen dat ge daar heel vaak of goed mee 

bezig zijt of als je al zo wat uhm resultaat uit het verleden zou kunnen meenemen, dat je één 

van de eerste was met sommige zaken bijvoorbeeld. Uh, dus in de overtuiging gesprekken 

met klanten zou ik zeggen op deze vraag. En voor het aantrekken van nieuwe collega's zou 

dat ook wel eens een uh belangrijke kunnen zijn. 

 

Probleemoplossend denken 

 

Oké, we gaan verder naar de subconcepten probleemoplossend denken en out of the 

box denken. We beginnen met probleemoplossend denken. Hoe zie jij 

probleemoplossend denken? 

 

Uhm, hoe zie ik probleemoplossend denken? Uhm ja, dat wordt ook verwacht eigenlijk van... 

Of ja, dat wordt uhm in overleg uh gedaan met alle afdelingen, want het probleem is vaak in 

ons geval uh de combinatie tussen de eind user, de software, de hosting enzovoorts. Er zijn 

meerdere uh facetten bij betrokken als er problemen zouden zijn. Dus dan hebben we ook 

meerdere collega's nodig, dus hoe pakken we dat aan? Dan gaan we toch proberen altijd in 

een klein projectteam, uhm effe samen te zitten, dat kan... Probleemoplossend denken moet 

heel flexibel kunnen gebeuren wat ons betreft, en uhm ja, dan verwachten we inderdaad ook 

wel van uh consultants of uh softwareontwikkelaars of mensen uit de sales om uh met hun 

ervaring toch delen van de oplossing te bieden en dan samen te beslissen van welke oplossing 

wordt het en wanneer. 
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Doe jij dan zelf ook aan probleemoplossend denken? 

 

Af en toe. Uhm, ben ik bij uh, in het geval van accountmanagement eh van key accounts wel 

eh, dus uh problemen met uh hardware, software, uh integraties bijvoorbeeld, dan word ik af 

en toe wel bij betrokken ja, maar iets minder dan de consultants of de projectmanagers. 

 

Waarom doe jij aan probleemoplossend denken? 

 

Wel uh, omdat ik uh ja in die zin in een sea level rol zit. Uh, heb ik ook graag zicht op uh ook 

de problemen die gebeuren binnen de klanten projecten. 

 

Misschien aangrenzend dan, wanneer doe jij dan vooral aan het probleemoplossend 

denken? 

 

Dat zal bij de project meetings zijn, bij de maandelijkse project meetings. Of het moet een 

acuut uh probleem zijn, waar we bijvoorbeeld, waar onze klanten de servicelevel agreements 

aanspreken. Dat zijn acute problemen die ook acuut moeten opgelost worden. En dan wordt 

er soms ook wel direct gebeld en gesproken. 

 

Zijn er andere momenten waarvan dat je zegt van, dan zou ik eigenlijk ook 

probleemoplossend moeten gaan denken? 

 

Uh ja, dat komt ook weer terug. Uhm, ja probleemoplossend. Kijk, als gij niet voldoende tijd 

kunt maken voor uh de toekomstige roadmap is dat op zich een probleem. En daar zou 

natuurlijk tijd voor gemaakt moeten worden. Maar dat is een ja. Dat is geen concreet probleem 

vandaag, maar dat zou uh, dat mag niet te lang uitgesteld worden, want dan wordt het wel 

een probleem. Dus misschien niet voldoende met uw eigen toekomst bezig zijn bedoel ik. 

 

Uhu, ok. Wat is volgens jou eigenlijk de beste situatie om probleemoplossend denken 

te gaan toepassen? 

 

Uhm wel. Uh, ik denk uh dat het remote werken, dat nu heel ingeburgerd is daar niet altijd 

uhm aan bijdraagt. Dus ik denk uh, ik ervaar zelf hoe meer dat we met collega's op kantoor 

zaten. Hoe beter dat die uh problemen of hoe sneller dat die problemen besproken werden. 

Ook weer in die projectteams, snelle korte lijnen. Uh, is wat mij betreft uh, het belangrijkste 

hierin. 

 

En zijn er bepaalde fases van het bedrijf waarin je bijvoorbeeld zegt van ja kijk, op 

dat moment zou probleemoplossend denken ons vooruithelpen als bedrijf? 

 

Uh ja, de crisis die we hebben gehad eh, de corona crisis. Uhm, maar goed, dat is een uhm 

externe factor. Maar uhm, als het gaat over uh, interne factoren, bijsturen aan de processen. 

Stel dat je uh een paar maanden de cyclus, de oplever cyclus niet haalt, dan is dat natuurlijk 
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een moment om, uh ja direct aan de bel te trekken intern eh en proberen met oplossingen te 

komen. 

 

Hoe integreren jullie probleemoplossend denken binnen de scale-up? 

 

Daar is geen plan voor in die zin. Uhm, omdat het management eigenlijk samen met de project 

leader uhm, verantwoordelijk zijn voor de projecten en als projecten dreigen uit de pas te 

gaan, wordt er eigenlijk bij ons redelijk snel ingegrepen in die zin dat ja, door twee wekelijkse 

of maandelijkse project meetings zitten we heel kort op de bal te spelen. 

 

Dat is een beetje proactief dan, moeten we dat zo zien ook? 

 

Uh, omdat we ja uh. Nu ondertussen toch ja, voor wat we op dit moment doen twaalf jaar 

ervaring hebben, weten we wat er inderdaad zou kunnen mislopen bij sommige klanten. Ja, 

uit ervaring en dan proberen we binnen de project meetings daar onze consultants en project 

leaders uh op te attenderen en zo te voorkomen. 

 

Hoe stimuleren jullie eigenlijk zo dat probleemoplossend denken? 

 

Mmm. Uhm, dat wordt niet echt gestimuleerd. Het wordt aangepakt ja... Uh, wij stellen wel 

regelmatig kritische vragen. Ook los van de project meetings proberen we wel vinger aan de 

pols te houden, proberen we wel uhm valkuilen die we zelf kennen uit onze ervaring duidelijk 

te maken bij onze project leaders, zodat ze continu alert zijn om die problemen te 

ondervangen, zeg maar. Dus dat gebeurt wel, maar dat is gewoon effe pingen, uh heb je 

hieraan gedacht, is dat gebeurd, uhm, is dat gesprek al ingepland, dat zijn zo valkuilen 

vermijden met of bij de collega's. 

 

Is dat dan een soort controlesysteem dat uh ter plaatse is? 

 

Nee, nee is geen echt controlesysteem, buiten dan de implementatie gidsen. Dat is op zich wel 

een controlesysteem, maar niet voor probleemoplossend denken, daar is geen 

controlesysteem voor. 

 

Hebben jullie daar een soort draaiboek voor wat jullie moeten volgen dan? 

 

Uhm bij een implementatie of? 

 

Of meer richting hoe dat jullie te werk gaan met problemen? 

 

Nee nee, daar hebben wij geen. Uh nee, geen templates of gidsen voor. 
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Out of the box denken 

 

Ok, goed. Out of the box denken dan. Uh, wat is voor jou out of the box denken? 

 

Uhm, kom ik een beetje terug op dat creatief denken natuurlijk. Uhm, eerst een keer ja, 

proberen om alleszins afstand te nemen van het dagelijkse werk eh en dan uh kijken naar of 

processen of product of service, heel anders zou kunnen misschien zelfs eh of het verdienmodel 

misschien eens een keer uhm om te gooien. In plaats van licentie fees, bijvoorbeeld iets gratis 

geven waar je achteraf op een andere manier inkomsten genereert. Dat zijn wat mij betreft 

uh out of the box denkwijzen. 

 

Doe jij hier zelf ook aan? 

 

Te weinig nee, dat doen we eigenlijk uhm... Heeft nu ook wel te maken met die Corona crisis 

die we achter de rug hebben, waarvan heel veel van onze klanten nu nog aan het recupereren 

zijn en wij dus ook. Uhm, daar is nu op dit moment geen tijd voor, helaas. 

 

En als we het intern bekijken, doen jullie daar dan wel aan? 

 

Uhm, ja ook dat proberen we tijdens uh workshops te doen. Per uh departement eigenlijk. Dat 

proberen we altijd wel op de agenda te zetten, maar dat gebeurt ook niet altijd en zeker niet 

consistent. 

 

En waarom niet als ik vragen mag? 

 

Uhm, ook hier de waan van de dag eh en uhm de projecten die we... Ja, met soms wat onder 

bemanning zelfs moeten draaien. 

 

Je zegt dat jullie allee, jullie gebruiken het niet veel, maar als jullie er dan toch van 

gebruik maken, wanneer maken jullie gebruik van zo'n out of the box denkpatroon? 

 

Ja, ik denk dat komt ook wel eens voor bij... Als we bijvoorbeeld de beurzen hebben bezocht 

eh waar nieuwe technologieën zijn uitgelegd, dan haken we in om dat even intern te bespreken 

met de juiste persoon. Dan hoeft niet met iedereen te zijn. Oftewel in die workshops wat ik 

net uh zei. Uhm oftewel bij klanten eh, het gebeurt ook dat we best practices uh bespreken 

bij klanten en daaruit volgend komen soms ook wel nieuwe ideeën. Door gewoon te 

brainstormen eigenlijk met uw eindgebruikers. 

 

Zijn er manieren volgens jou waar dat dat nog meer aan bod kan komen en die jullie 

kunnen gaan hanteren? 

 

Ik denk dat wel dat die er zijn, alleen ken ik ze ook niet allemaal. Uh, oftewel workshops of 

uhm cursussen of uh opleidingsprogramma's, maar daar ben ik niet van op de hoogte. 
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Is dat iets wat meer geïmplementeerd moet worden volgens jou? 

 

Uhm, Ja. Uh, op een gegeven moment moet je ook consolideren denk ik. Uhm, waar je de 

afgelopen jaren in hebt geïnvesteerd, dus dat is een fase waarin we nu zitten. En ik denk wel 

dat dat een cyclus zou moeten zijn eh. Uhm, die zou continu moeten draaien, maar dat is voor 

ons alleszins niet mogelijk. Uhm, dus dan denk ik dat je dat periodiek zal moeten inplannen. 

 

Wat is volgens jou eigenlijk dan de beste situatie om aan out of the box denken te 

gaan doen? 

 

Door uhm ja ruimere planningen aan te houden, dat je hier effectief tijd voor inplant en eens... 

Uhm ja, reflecteert wat dat je bijvoorbeeld afgelopen jaar of twee jaar hebt gedaan en waar 

dat je denkt de komende twee of drie jaar te moeten doen. En daarna, uh dus dat die bril een 

keer op zetten, dat zouden we vaker moeten doen, denk ik toch. 

 

Dat wordt op dit moment niet gedaan dan. 

 

Nee nee, dus te weinig eh. Opnieuw om de ja, om dezelfde reden eh, het najagen van de 

klanten vragen of requirements. 

 

Hoe integreren jullie het out of the box denken binnen de scale-up momenteel? 

 

Ja, da's niet. Uh, buiten die dingen die ik net aangaf. Eigenlijk zijn er verder eh, dus die beurs 

of congressen, klantbezoeken, best practices... Uhm, zijn er verder geen integraties wat dat 

betreft nee. 

 

En wordt het gestimuleerd?  

 

Nee, te weinig ook. Dat wordt echt te weinig uh gestimuleerd. 

 

Zou het stimuleren hiervan jullie kunnen helpen of kunnen bijdragen aan een betere 

bedrijfsprestaties? 

 

Ik Denk het wel. Ja uh, zou zeker kunnen ja. 

 

En heb je daar een voorbeeld van op welk niveau dat zou kunnen helpen? 

 

Uh, ik denk op alle niveaus eh. Zowel voor het management als voor uhm de consultants als 

zelfs voor de IT-departement eh, die toch geneigd zijn om te werken volgens vast briefings, 

uhm en requirement documenten. Uh, zou het misschien goed zijn als je die daar ook eens los 

van koppelt en eens laat mee brainstormen over wat technologisch mogelijk is en waar het 

zou naartoe kunnen gaan en hoe het anders zou kunnen. 
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Afsluitend 

 

Goed. Nog een paar afsluitende vragen misschien. Hoe zou jij uw denk manier rond 

creativiteit omschrijven? 

 

Goh denkmanier... Uhm, ik zou... Hoor mij persoonlijk bedoel je of voor het bedrijf? 

 

Mag zowel eerst persoonlijk als voor het bedrijf zijn. 

 

Ja, vooral voor het bedrijf zou ik zeggen dat we daar uhm meer aandacht aan zouden willen 

besteden en misschien ook wel moeten. Uhm, maar om de gekende reden uh dus nu niet 

kunnen. Uh, dat zijn dan ja klant gestuurde redenen, dus hoe minder afhankelijk je zou kunnen 

worden van klant gestuurde vragen, hoe meer dat je uw eigen visie op producten en service 

zou kunnen loslaten. Dat kan je pas als je voldoende financials hebt, dan is daar ook uh meer 

tijd voor. Maar dat is inderdaad een valkuil om niet allee, in die vicieuze cirkel te belanden eh, 

dat je er nooit tijd voor maakt eh. 

 

En voor u persoonlijk, uw denkmanier rond creativiteit? 

 

Uhm, zal een beetje afhangen van de functie eh die ik zou... Die ik nu bekleed of zou bekleden 

in de toekomst. Uhm, in het verleden had ik binnen de hele sales groep daar iets meer ruimte 

voor, nu gezien er meer taken op mijn bord liggen iets minder. Dus daar zou ik liefst van al 

ook meer tijd aan besteden. 

 

Ok. Denk jij dat een verandering van denkmanier voor een bedrijf nodig is of handig 

kan zijn? 

 

Ja, als het slaat op out of the box en creativiteit. Kijk, dat gaat niet uhm direct drastische 

wijzigingen met zich meebrengen, maar op de lange termijn misschien wel uh belangrijke 

beslissingen bevorderen. Dus het zou, het is zeker belangrijk je denkmanier te veranderen, 

maar het gaat niet op korte termijn uw balans uh, veranderen denk ik. 

 

Waarom zou dit nodig zijn? 

 

Ja, om op langere termijn uh overeind te blijven. Als je niet technologisch eh blijft nadenken 

of uh ja, creatieve dingen... Wat is natuurlijk definitie van creativiteit in de 

softwaretechnologie, is het belangrijk dat je met vernieuwende dingen komt, of dat dan 

creatief is of niet, dat mag jij beslissen. Maar uhm, ik denk dat dat wat waard is en dat dat 

belangrijk is om op de lange termijn uhm bestaansrecht te hebben. Dus, die verandering lijkt 

me niet verkeerd. Maar uhm, ik weet dat het ja ook bij mijn vorige jobs niet altijd makkelijk 

is om daar uh consistent beleid in te voeren, om daar tijd voor in te plannen. Dat is het meer 

eigenlijk. 
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Wanneer zou een verandering volgens u dan nodig zijn? 

 

Ja, da's een beetje ja, het glazen bol verhaal eh, als we dat zouden hebben, maar uh, 

wanneer... Kom ik eigenlijk ook weer terug op wat ik al gezegd heb, is dat wanneer zou volgens 

mij het nodig zijn, is als je het uh periodiek kunt inplannen dat ge daar tijd voor maakt. Dat 

lijkt voor mij het belangrijkste. 

 

Is er dan een bepaalde fase in het bedrijf waarin je zegt van dan zouden we toch 

echt moeten schakelen? 

 

Uhm goh ja uhm. Mmm, niet direct. We weten ja na nieuwe technologie wel, maar na 

creativiteit opnieuw... Er zijn fases in ons bestaan geweest, dat je wist van kijk, we moeten 

gaan schakelen naar nieuwe technologieën. We moeten future proof gaan werken en dan is 

creativiteit wel een onderdeeltje daarvan. Maar da's niet alles dan eh, dat heeft ook andere 

redenen dat uhm de grotere spelers zoals Microsoft of anderen beslissen wat je moet doen. 

Maar soms heeft dat te maken met uw eigen keuzes en dan ja, dus ook creativiteit. 
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Bijlage 11: Interview 8 

 

Inleiding  

 

Ik ben Stijn Brichau en zit in mijn master handelswetenschappen aan de universiteit 

van Hasselt. Voor mijn masterproef voer ik onderzoek rond de soft skill creativiteit 

en nog specifieker naar de subconcepten probleemoplossend en out of the box 

denken bij pre-startups, startups en scale-ups. Het interview zal ongeveer 60 

minuten duren. Als het voor u geen probleem is zou ik het interview graag opnemen.  

 

Tuurlijk, doe maar hoor.  

 

Kan jij jezelf even kort voorstellen?  

 

Uhm, ik ben Naam, ik ben 29 jaar en ik werk momenteel als assistent-manager en 

preventieadviseur voor een firma in Alken. Dat is een bedrijf dat uhm, coatings herstelt en 

eigenlijk tanks, industriële tanks en dergelijke herstelt met zuurbestendige coatings. Uhm, 

daarvoor heb ik in de interimwereld gezeten als manager. Uh, dus dat is momenteel mijn 

huidige full time job en uh ja op dit moment ben ik bezig met een businessplan uit te schrijven 

voor uhm een active wear brand te starten. Dus dat is echt ja met gym kleding, in het begin 

zal dat zeker nog kleinschalig zijn, omdat ik even wil weten wat de reactie daarop gaat zijn en 

daarna zou ik dat echt uh wel willen uitbreiden. Dus dat is momenteel de situatie nu.  

 

Wat heb jij van achtergrond qua studie?  

 

Ik ben afgestudeerd in onthaal public relations, dus gewoon zesde middelbaar afgemaakt, ik 

heb niet verder gestudeerd. 

 

Kan je iets meer vertellen over de hoofdactiviteit van de pre-startup?  

 

Hoofdactiviteit, dus het gaat een webshop eigenlijk zijn eh, het gaat een webshop met 

sportkleding zijn. En de bedoeling is om ja de huidige pijnpunten in de sportkleding wereld, in 

de fashion wereld van sportkleding uhm, te gaan aanpakken een daarop te gaan inspelen. Dus 

het gaat vooral draaien om ecologische kledij, niet afzakkende kledij, wat je ook vaak hebt in 

bepaalde stoffen is dat het zweet heel fel doorkomt. Ja iedereen zweet, dat is normaal, zeker 

in de sportschool. Uhm, maar ja je hebt ook stoffen die dat een beetje kunnen inperken en die 

die geur niet meteen… Allee, je hebt stoffen, laten we het zo zeggen, eh dat zijn meer de 

slechte kwaliteit stoffen, die de geur nog feller naar voren laten komen. Uhm, en het is de 

bedoeling dat het eigenlijk voor iedereen affordable is uh maar ook voor iedereen draagbaar. 

Ik wil dat de mensen die de sportschool binnen stappen met welk doel dan ook voor ogen. Al 

is het mentaal welzijn, is het fysiek welzijn, is het gewoon om een beetje activiteit te hebben, 
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ik wil dat die zich goed voelen en dat iedereen eigenlijk zichzelf het waard vindt om in trendy 

leuke kledij rond te lopen. Dat is eigenlijk de bedoeling.  

 

Oké heel interessant. Jij bent op dit moment alleen binnen de pre-startup?  

 

Ja, ik ga dat volledig alleen doen.  

 

Creativiteit 

 

Goed, creativiteit dan. Wat betekent creativiteit voor jou, wat is voor jou creatief 

zijn?  

 

Goh, je zou zeggen dat is een simpele vraag, maar uhm… Creativiteit, ja dingen bedenken, ik 

vind voor mij… In mijn huidige, ik ga het zo vertellen. In mijn huidige job heb ik heel weinig 

creativiteit, daar zijn de taken gewoon wat ze zijn uh en ik haal daar mijn voldoening niet uit. 

Waar haal ik mijn voldoening uit en wat is één van mijn…. Creativiteit is iets waar je allee in 

mijn geval voldoening uit haalt. Ik haal er voldoening uit om nieuwe dingen te bedenken en 

hoe ik dat in zijn werking ga zetten of hoe dat kan werken, of dat haalbaar is. Uh, alles wat 

daarbij komt kijken, nu zeker in deze pre-startup fase dan uh waar we over spreken. Ik vind 

dat fijn om daarover na te denken. Uhm, dus als ik kort moet antwoorden, creativiteit is voor 

mij nieuwe dingen bedenken. Uhm, nieuwe ideeën bedenken, maar op werkvlak bijvoorbeeld 

ook. Uh, oplossingen bedenken, creatief kunnen denken in oplossingen. Ik Weet niet of dat uw 

vraag beantwoord? 

 

Ja, absoluut. Uh, hoe ga je eigenlijk dan met creativiteit om binnen de pre-startup 

op het moment? 

 

Ja, op dit moment ben ik enkel nog met het businessplan bezig. Uhm, na het businessplan zou 

ik met dat businessplan naar een designbureau gaan om samen met uh ja, dat is een 

designbureau die u van A tot Z gaat helpen om samen met de designer eigenlijk uh een sport 

set te ontwerpen. Uh, zeg nog eens de vraag opnieuw? 

 

Hoe jij op dit moment met creativiteit binnen de pre-startup omgaat. 

 

Ah zo, hoe ik op dit moment daarmee om ga. Ja, op dit moment is het dus enkel dat 

businessplan. En uhm, voor de rest ben ik wel mijn ideeën al aan het opdoen. Uh, via 

Instagram volg ik verschillende pagina's. Uh, ik ben online aan het zoeken naar programma's 

om toch zelf uh het design te maken, dat ik misschien die kost al kan uitsparen. Dus op dit 

moment is het ja, echt dingen bedenken. Het is nog niet echt iets maken, maar het is eerder 

bedenken hoe kan ik misschien toch bepaalde kosten uitsparen, door het dan misschien zelf 

in handen te nemen en een ander deel uit te geven? Uhm, want je kunt niet alles doen 

natuurlijk in het bedrijf. 
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Uiteraard. Stimuleer jij dat bij jezelf, die creativiteit, om creatief bezig te zijn dan? 

 

Uh ja, ik heb op dit moment uhm, en dat is ook wel een beetje het pijnpunt voor mij. Ik heb 

op dit moment niemand in mijn omgeving, ja buiten mijn partner, maar hij is ook zelfstandige 

dus hij heeft zijn zaken. Maar er is voor mij op dit moment niemand in mijn omgeving qua 

familie of vrienden die mij net die push in de rug geeft of dat schouderklopje geeft of mee met 

mijn spart. Dus ik moet echt mezelf volledig pushen. Uhm, en ik ja, ik doet dat eigenlijk 

voornamelijk online. Ik word getriggerd door de zaken die ik opzoek of door andere 

succesverhalen te lezen. Daar haal ik dat dan eigenlijk uit, maar uit mijn directe omgeving zo 

niet meteen nee.   

 

Is er nog een andere manier waarop je probeert creatief te zijn binnen de pre-

startup? 

 

Of er nog een andere manier is dan hoe ik het nu doe? 

 

Ja hoe probeer jij echt concreet creatief bezig te zijn dan? 

 

Uh ja, voorlopig is dat enkel online he, voorlopig is dat enkel online. Ik denk, de volgende stap 

is effectief... Allee ja, de volgende stap zou dan wel uw vraag beantwoorden denk ik. Dat is 

echt ja, samen met die designers gaan samen zitten. Maar niet alleen daarmee, maar met 

mijn businessplan ook eens ergens anders naartoe gaan. Uhm, misschien dan ook eens een 

keer op zoek gaan naar een freelancer bijvoorbeeld, daar had ik ook al aan gedacht. Uhm, en 

voor de rest ja op dit moment. Uhm ja, ik kijk heel veel online, maar ik moet ook wel zeggen 

dat sinds dat ik dat idee in hoofd heb, ik ook heel veel naar de mensen in de sportschool kijk. 

En daar uhm, ben ik nu zo stilletjes aan dat ik mij toch wel zeker genoeg voel. Uh, ben ik toch 

wel stilaan mensen aan het aanspreken? Uh, omdat ik nu toch al, ik denk een achttal maanden 

naar die sportschool ga, dus dezelfde koppen die zie je wel en daar durf je dat dan ook wel 

aan te vragen. En uhm, daar ga ik eigenlijk... Stap ik ook gewoon op de mensen af door een 

praatje te maken of door eens een keer vraag te stellen en dan de volgende keer zeg ik van 

hey, ik ga dat starten, wat zijn voor u de pijnpunten in de huidige, in de huidige fashion lijn 

van sportkledij, of waar haal je je sportkledij op dit moment. Om terug naar het online 

gebeuren te gaan, ik ben uhm, dat is nu het punt. Ik ben nu bezig met marktonderzoek, allee 

maar ik ben echt nog maar gestart. Ik heb met een module via het businessplan, dat is een e-

cursus dat ik gekocht heb van een vrouw die ook al een sportkleding lijn heeft opgestart. En 

uh, daar zit ik nu aan de module marktonderzoek waar ik mee begonnen ben op dit moment, 

of vorige week, is het uh de reviews van bekende sportkleding merken bekijken. Uh, en daar 

kijken wat daar de pijnpunten zijn en wat zijn daar de pluspunten en die ben ik eigenlijk een 

beetje aan het verzamelen. 
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Is het voor jou eigenlijk eenvoudig of vanzelfsprekend om creatief te zijn? 

 

Goh, op bepaalde vlakken wel, want je hebt een idee en je denkt ok, ik ga dat doen, maar er 

zijn bepaalde vlakken waar ik dan minder creatief in ben eh. Uh, ik heb dat ook niet 

meegekregen ofzo. Als ik ga kijken naar mijn ouders of dan familie, dan nog niet eens vrienden 

gerekend. Er is niemand in mijn omgeving die, ja... Buiten en hele verre tante of nonkel die 

een eigen bedrijf hebben gestart. Maar buiten die mensen, is er niemand in mijn omgeving die 

ooit de ambitie heeft gehad of geen... Laten we zeggen dan kunstenaars uhm en dan van 

kunstenaars gesproken. Mijn vriend is een kunstenaar, dus een zelfstandige. En als ik dan 

allee nu door die vraag die je mij stelt, door hem word ik wel een beetje getriggerd. Niet zozeer 

omdat hij mij specifiek triggert door zaken te zeggen, maar wel door de zaken die hij maakt, 

en hij maakt die ook van nul. Hij bedenkt die ook gewoon van nul, en dat is ook een heel 

creatief brein. Uhm dus daar haal ik ook al een beetje de motivatie om creatief te zijn. Maar 

uhm goh, is het vanzelfsprekend of niet? Uhm, ik zou zeggen van ja, dat zit er gewoon in. Ik 

moet iets creatiefs doen omdat ik weet dat ik daar voldoening uit ga halen. Dus zelfs als ik 

niet weet hoe of wat, dan zal ik wel bedenken hoe of wat. Om het te behalen. 

 

En wanneer is het dan iets moeilijker om creatief te zijn voor jou?  

 

Uh, op momenten dat ik zelf... Uh, mijzelf niet goed voel. Eh, iedereen heeft good days, 

iedereen heeft bad days. Good days deel je op social media, bad days deel je helaas niet, allee 

helaas. Het maar goed, uh we willen geen huilende gezichten en sippe gezichten zien online. 

Op die dagen vind ik dat moeilijker. Uh, dus dat heeft dan meer met mijn mentaal welzijn te 

maken, dat ik gewoon, allee het is niet dat ik... Eh, want mensen hebben direct, als je zegt 

mentaal welzijn, die hadden direct zoiets van oei, die is depressief of dergelijke dat is niet. 

Uhm, mentaal welzijn is voor mij heel belangrijk. Dat is ook de reden dat ik naar de sportschool 

ben gegaan. Uhm, en op die dagen is het dan wel moeilijker. Ook om door te zetten in de 

sportschool zelf. Uh, ook om bepaalde zaken hier vast te pakken. Dus ik zou zeggen, op die 

momenten is dat voor mij moeilijker. 

 

Heb je daar dan oplossingen voor om toch creatief te kunnen zijn? 

 

Uhm, ik luister naar mijn lichaam op dat moment. Uhm, ik luister naar wat ik denk nodig te 

hebben en dan zet ik dat gewoon even aan de kant en ik plak daar een termijn op. Uh, pak 

bijvoorbeeld, vorige week heb ik dat aan de hand gehad, dus dan was ik bezig, heb ik een 

module afgemaakt en ik wou eigenlijk de dag erna verder gaan. De dag erna waren er weer 

heel veel zaken gebeurd in mijn omgeving. Uh, en kreeg ik niet de motivatie om me er terug 

aan te zetten. Dus uh, heb ik toen gezegd van weet ge wat, we parkeren dat even twee tot 

drie dagen, want ik wil druk leggen op mezelf, want ik ben de enige die de druk op mijzelf 

moet leggen of kan leggen uh, en dan heb ik dat gewoon een paar dagen geparkeerd. Uh, ik 

voelde me nog altijd niet geweldig na een paar dagen, maar uiteindelijk heb ik me wel aan de 

belofte gehouden en heb ik gezegd van nu gaan we verder en dan ben ik gestart met die 

Google reviews. Dus dan probeer ik geen grootse dingen te doen, maar eerder iets kleins, 
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zodat ik wel het gevoel van voldoening heb van kijk ik ben er toch mee bezig. Uhm, ik heb 

misschien op dat moment niet de energie om grote dingen te doen, heb je toch iets gedaan 

en dan voelt dat ook weer goed. Dus om een kort antwoord te geven uh, tijd geven, er een 

termijn op plakken en uh het gewoon even een paar dagen opschuiven in mijn geval dan. 

 

Hoe belangrijk is creativiteit voor jouw pre-startup? 

 

Ja, heel belangrijk eh. Want uh, er is een heel... Er is een heel groot aanbod, uiteindelijk al op 

dit moment eh. Uh, je hebt kwalitatieve merken, je hebt niet kwalitatieve merken, om een 

voorbeeld te geven in mijn geval is dat Stronger en Gymshark. Ik weet niet of je die labels 

kent. Uh, en je hebt ook sportkledij via Shine en Ali Express die dan beduidend lager zijn of 

goedkoper zijn dan hun. Dus uh, ik denk voor mij... Uh, allee deze branding heb je in veel 

sectoren, maar met deze brand is het wel heel belangrijk dat je zo creatief mogelijk kan 

omgaan met hoe je uw klanten gaat kunnen trekken, hoe je uw marketing gaat doen. Uhm, 

hoe je u op social media profileert. Uhm en ik denk allee, daar heb ik dan vorige week ook wel 

even over nagedacht, een webshop creatiever aanpakken dan de meeste webshops. Uh, 

volgens mij is dat kapitaalkrachtig... Allee hoe moet ik dat zeggen, niet kapitaalkrachtig. Uhm, 

volgens mij is dat qua kapitaal niet mogelijk voor mij, maar ik dacht wel van oké goed, stel 

nu, en dat is een vorm van mijn creativiteit dan, stel nu dat ik op mijn webshop ervoor zou 

kunnen voor zorgen dat zij een foto zouden uploaden van henzelf en zich gewoon kunnen 

aankleden online dat ze zo kunnen zien van hoe ze eruit zouden zien. Dat zou dat een idee 

zijn. Maar ik weet niet of ik dat kapitaal ga hebben. 

 

Dan nog de laatste van algemeen creativiteit misschien. Wanneer is het volgens jou 

belangrijk om creativiteit te gaan gebruiken? 

 

Da's een heel algemene vraag eh (lacht). 

 

Ja, dat kan heel bedrijfsspecifiek zijn ook, dat is maar hoe je ernaar kijkt uiteindelijk. 

 

Ja, voor mij op dit moment is dat als je tegen bepaalde bedenkingen botst eh. Omdat ik ben 

heel veel aan het nadenken eh, ik ben heel veel scenario's aan het uh aan het bedenken en 

dan allee... Door mijn creatieve mind, probeer ik daar onmiddellijk al een oplossing voor te 

zoeken, dus voor mij zou het eigenlijk eerder op dit moment zijn. Uhm ja, de problematiek 

waar ik... Bepaalde problemen waar ik tegenop zou kunnen botsen in de toekomst. Uhm, en 

wanneer ik daar gebruik eigenlijk van maak, zijn de dagen dat ik zo precies de wereld een 

beetje aankan. Op productieve dagen eigenlijk dan, dagen dat ik op mijn werk heel productief 

ben geweest, na mijn uren mijn enige routine ook nog heb gedaan. Mezelf voorop heb gesteld, 

dat zijn meestal de dagen dat ik zeg van oké, nu ga ik de laptop open doen en ik zie wel wat 

ik ga opzoeken, ik zie wel wat ik ga doen en dan kom ik uit op bijvoorbeeld ah ja, ik ga de 

Google reviews eens lezen van die sterke labels. Dus uh problematiek, als ik moet nadenken 

over de problematiek die ik toekomstgericht zou kunnen tegenkomen. En voor mij is het 
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belangrijk om die creativiteit ook effectief te gebruiken op dagen dat ik me echt heel erg 

productief voel. 

 

Probleemoplossend denken 

 

Goed, dan we gaan dan naar de subconcepten. Het eerste is probleemoplossend 

denken en daarna komt out of the box denken aan bod. Hoe zie jij 

probleemoplossend denken? 

 

Uhm. Ja, ik moet dat natuurlijk in de context van mijn pre-startup doen, niet van mij mijn 

werk eh? 

 

Niet per se, dat is zoals je wil.  

 

Ja. Uhm momenteel, hoe ik probleemoplossend denken aanpak is door op mijn huidige job 

dan, door te luisteren naar beide partijen. Eh, want ik werk met personeel. Uh, door te luisteren 

naar beide partijen. Uhm, door de beide partijen met elkaar te laten communiceren en kijken 

en aanvoelen... Ik zeg altijd of ja, ik probeer al jaren te leven volgens een gezegde dat zegt 

'always be the last to speak'. Uhm, dat is iets heel krachtig. Want uh, je hoort letterlijk wat 

iedereen te zeggen heeft. Uhm, in plaats van dat je de eerste zijt om te spreken en meteen al 

kunt zeggen van kijk, dit is de oplossing, en als jij de laatste bent om te spreken, dan kom je 

misschien zelfs tot een andere oplossing die je in eerste instantie zou gedacht hebben. Dus op 

mijn huidige job uh, probeer ik dat zo te doen door gewoon de beide partijen met elkaar te 

laten communiceren, dat ik eigenlijk gewoon als derde, ja als toezichthouder eigenlijk een 

beetje fungeer. Daarna neem ik die informatie en dan ga ik zelf een beetje bedenken, of laat 

ik zelfs ook hun een oplossing bedenken, dan steken we de koppen terug opnieuw samen, en 

dan kan het wel zijn dat bijvoorbeeld mijn oplossing het beste is of die van een collega het 

beste zou zijn. 

 

Interessant, en hoe doe je dat binnen de pre-startup? 

 

Ja, in mijn pre-startup uhm, is dat op dit moment nog niet echt aan de orde omdat ik nog niet 

fysiek geconfronteerd wordt met problemen. Ik maak die problemen in mijn hoofd en probeer 

dan creatief te zijn om ze dan op dat moment op te lossen, maar uiteindelijk is de praktijk nog 

iets anders. 

 

Mocht jij wel aan probleemoplossend denken moeten gaan doen binnen de pre-

startup, wanneer zou je dan aan probleemoplossend denken gaan doen? 

 

Liefst nog voordat het probleem zich voordoet natuurlijk. Uhm, wanneer zou ik dat dan gaan 

doen? Ja, ik denk dat het belangrijk is om echt naar mijn dingen te gaan kijken, dat het 

belangrijk is dat je dat de eerste weken heel goed analyseert. Uhm en natuurlijk doordat ik 

die problemen al bedacht heb destijds, als ze zich voordoen dan ga ik wel terugvallen op de 
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creatieve oplossing die toen daarvoor had. Uhm, dus ja, wanneer zou ik dat... Ja natuurlijk 

voordat de problemen zich voordoen, maar uiteindelijk gaat er sowieso een probleem zich 

voordoen op dat moment die ik niet zag aankomen. En ja, dan ga ik onmiddellijk de koppen 

bijeen moeten steken.  

 

Wat is dan volgens jou de beste situatie om aan probleemoplossend denken te gaan 

doen?  

 

Uhm, mochten mijn sales niet zijn wat ik verwacht zou hebben. Dus allee, natuurlijk nu met 

dat marktonderzoek ga ik heel veel informatie kunnen binnenkrijgen en ik ga daar dan ook 

wel een beetje mijn sales uh gaan kunnen baseren of in gaan kunnen schatten. Uhm, mochten 

mijn sales binnen die termijn, ik bepaal dan op voorhand een termijn of misschien samen met 

dat bureau of dat ontwikkelingsbureau uhm, mocht dat binnen een bepaalde termijn zich niet 

voordoen of niet stijgend genoeg zich voordoen of... Nee laat ik het zo zeggen, mocht ik het 

niet zien stijgen zoals ik het had zien willen stijgen, dan zou ik al gaan probleemoplossend 

denken. Dan zou ik al denken van oké goed. Wat als het stilvalt, wat gaan we dan doen, hoe 

gaan we dat oplossen. En dat is ook weer eigenlijk een beetje nog voor dat het probleem zich 

voordoet als je het voelt aankomen, dan vind ik dat je wel al probleemoplossend moet denken 

voor als het zich voordoet. 

 

Out of the box denken 

 

Dan gaan we meteen naar out of the box denken. Wat is voor jou out of the box 

denken? 

 

Uhm, ik zeg dat vaak eigenlijk eh, je moet out of the box denken. Niet denken, hoe zeg je dat, 

uhm... Not because society says so. Het is niet omdat er al duizend keer een pad bewandeld 

is en dat werkt, dat je geen nieuwe manieren kunt bedenken. Uhm, dat heeft ook weer met 

creativiteit te maken uiteindelijk eh. Dus creatief out of the box denken. Ik heb al een paar 

zaken opgenoemd wat ik daarstraks zei. Uhm, dat één voorbeeld van eh, ik weet niet, dat 

heeft een naam. Ik ben dat ooit eens ergens tegengekomen, dus dat gij uw foto kunt zetten 

op de website en dat je jezelf eigenlijk kunt aankleden. Dat was voor mij eigenlijk de afgelopen 

weken echt wel zoiets van ah ja ok, dat hebben die anderen nog niet. Uhm, dus out of the box 

denken is anders denken dan al bewezen is. 

 

Doe je daar zelf aan binnen de pre-startup? 

 

Ja, met dat wat ik net zei had ik dat nu of ik probeer nu... Op dit moment is de vraag, hoe kan 

ik mij diversifiëren van anderen? Wat kan het voor mij aantrekkelijk maken en uh in dat geval, 

zou marketing gericht out of the box denken heel interessant voor mij kunnen zijn, of ik weet 

dat dat interessant voor mij gaat zijn. Uhm, social media wordt ook al heel vaak gebruikt, daar 

moet ik ook nog een manier bedenken hoe ik mij anders kan profileren of hoe ik net dat 

tikkeltje meer aantrekking ga hebben. Uhm, sommige van die van die kleine fashion brands 
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daaromtrent, die gebruiken ook zichzelf als persoon. Uhm out of the box denken op dit 

moment... Ja, eigenlijk ben ik daar op mijn eigen privé pagina wel al mee bezig. Ik probeer 

mezelf uit mijn comfortzone te zetten door bijvoorbeeld al wat Instagram reels te maken om 

te kijken van oké goed, waar vallen de mensen nu op, waar klikken ze het meest een op, waar 

blijven ze het langste bij, wat slaan ze op uhm, en waar voel ik mij zelf goed bij? En ik ben tot 

de conclusie gekomen dat ik dat niet altijd fijn vind om stel dat ik altijd die sportswear ga 

moeten profileren op Instagram, ik ga daar één, de tijd niet voor hebben omdat ik duizend 

andere zaken ga moeten doen. Dus ik ga sowieso modellen uh daarvoor moeten inschakelen. 

Uh, en we zijn momenteel in een tijdperk gekomen dat grote merken gelijk, wie is dat nu... 

Ja, op de pagina's van Vogue eh, de covers van Vogue, daar heb je dat ook al. Daar staan niet 

meer die schone modelletjes die helemaal afgelijnd zijn. Uh, ik wil ook uh volslanke dames 

meteen in die gymwear steken, omdat ik vind dat als zij willen om zo'n crop top aan te doen, 

ja who gives a fuck, doe dat dan aan. Uhm, dus ja. Op dit moment ja, ben ik daar zo'n beetje 

mee bezig. 

 

Waarom doe je dan aan out of the box denken? 

 

Omdat ik anders wil zijn, omdat je net dat ietsje beter wil zijn natuurlijk. Omdat je net van de 

eerste mensen in uw omgeving die wauw reactie wil hebben die chapeau reactie wil hebben. 

Uh en ook gewoon er zo'n groot aanbod is in hetgeen wat ik doe.  

 

Wanneer maak jij eigenlijk dan gebruik van zo'n out of the box denkpatroon? 

 

Wanneer ik op een probleem stuit wanneer ik merk van oké goed, maar nu ga ik dus eigenlijk 

eh, dan die scenario's die ik dan bedenk, dan denk ik oké goed, maar dit is exact hetzelfde als 

wat zij of zij doen. Dus oké, hoe ga ik dat anders aanpakken? Uh, out of the box denken is 

ook niet altijd gemakkelijk, weet je, ik vind het out of the box denken, je kan dat... Weet je, 

in mijn huidige job kan ik dat wel doen met mijn baas, maar als je alleen iets start, ja dan 

moet je... Ik vind out of the box denken, werkt het beste met verschillende mensen, want 

door de mening van u en door de mening van een kameraad van u of uw vriendin uh te horen. 

Uhm ga ik uh on track geraken om te kunnen brainstormen en out of the box te denken. Dus 

ik vind het het beste om dat te doen eigenlijk met twee of drie mensen. Dus uh, maar dat is 

een beetje moeilijk voor mij, dus ik ga daar nog sparringpartners in moeten gaan zoeken. 

 

Op dit moment, doe je dan ook binnen de pre-startup echt aan out of the box denken? 

 

Nog niet zo heel veel eh. Uhm, ik ben nu met een bepaalde module bezig met dat 

marktonderzoek, en ik ga ervan uit, nadat ik die module gedaan heb. Uhm wel geconfronteerd 

ga worden met gelijkenissen tussen en andere brands en dat ik dan na die module echt wel 

heel hard out of the box ga beginnen denken of ga moeten denken. Nu was dat nog gewoon 

maar een klein beetje en nu was dat gewoon maar even de gedachten op tafel leggen. En dan 

dacht ik een paar weken geleden of vorige week van goed, als de mensen dat nu eens zouden 
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kunnen doen dan trekt dat misschien ook weer aan. Dat is ook weer iets anders op mijn 

webshop dan dat je meestal tegenkomt. 

 

Wat is volgens jou dan de beste situatie om out of the box te gaan denken? 

 

Goh, wat is volgens mij de beste situatie? Ge hebt zo simpele vragen eh, maar dat zijn vragen 

waar ge toch even over moeten nadenken. 

 

Geen probleem, neem je tijd.  

 

Heeft iedereen daar zo vlot op kunnen antwoorden? 

 

Nee, absoluut niet. Iedereen heeft ook een ander antwoord uiteraard 

 

Ja dat geloof ik ook. Uhm, wat is voor mij het ideale moment om out of the box te denken? 

Hoe ik het nu zie, denk ik eerder dat dat gaat zijn na een paar maanden de startup te hebben 

uh en ik iets nieuws wil implementeren. Ik heb nu in mijn hoofd om nu bijvoorbeeld vijf sets 

te maken, die ga ik promoten. Zie ik dat daar uh heel veel reactie op komt, ja dan ga ik out 

of the box willen denken of out of the box moeten gaan denken van goed, wat kan ik hier nu 

aan toevoegen wat een meerwaarde kan zijn. Uhm, en dan heb ik het over misschien 

drinkbekers maken, misschien zelf tassen maken, sporttassen maken of laten ontwerpen en 

dan het laten maken. Uhm, ik denk dat dat voor mij out of the box... Ik ben nu wel al mentaal 

een beetje voorbereid daarop. Ik denk dat ik dat pas over een x aantal maanden ga doen of 

wanneer de sales stagneren of wanneer er heel veel problemen zijn op de klantenservice om 

het zo te zeggen of met leveringen... Dan pas denk ik. 

 

Het was nog niet superveel gedaan zeg maar, integreer je dat op dit moment al en 

hoe dan?  

 

Uhm, integreer ik dat op dit moment al...? Ja en nee, ik ben daar zo wel een beetje mee bezig. 

Uhm, maar echt integreren op dit moment nog niet omdat ik nog geen fysiek product heb. Dus 

ik heb ook nog geen probleem. Allee ja goed ja. Nee, ik kan alleen maar problemen bedenken, 

maar ik heb op dit moment nog geen problemen. Ik denk vanaf het moment dat ik de eerste 

uh bedrukkingen heb ontvangen en ik dat bijvoorbeeld, dat is mijn bedoeling toch om dat aan 

mijn omgeving een maandje te laten dragen en te kijken wat daar wat daaruit voortvloeit. Dan 

gaat waarschijnlijk daar ook commentaar op komen, of zit dat niet gemakkelijk of misschien 

is de kwaliteit van de stof toch niet zo geweldig. Uhm, dan gaan zich die problemen voordoen 

en dan ga ik daar ook wel over moeten nadenken, effectief en dat moeten gaan integreren. 

Op dit moment is dat vrij low key.  
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Stimuleer je dat eigenlijk bij jezelf op dit moment om out of the box te denken? 

 

Uhm ja, in mijn persoonlijk leven wel. In mijn persoonlijke leven heel fel zelfs eigenlijk. Ik uh, 

ik volg heel veel podcasts. Uhm, ik lees heel veel over mindset change en mind shifting om 

het zo te noemen. Uhm, en het zijn soms wel visies van andere mensen waarvan ik zoiets heb 

van ah ja, daar hebben we niet aan gedacht eigenlijk om het zo op die manier te bekijken. 

Dus dat triggert mij wel, dat hou ik mij mee bezig, maar dat is voorlopig alleen maar op 

persoonlijk vlak. 

 

Afsluitend 

 

Super, dankuwel. Dan heb ik verder nog een paar afsluitende vragen. Hoe zou jij 

jouw denkmanier rond creativiteit omschrijven? 

 

Mijn denkmanier rond creativiteit omschrijven... Uhm, ik ben een overthinker in hart en nieren, 

om het zo te zeggen. Uh, maar ik kan ook chaos denken, ik kan ook van alles in ene keer 

denken uhm, hoe ik daar moet proberen mee om te gaan is, als ik merk dat ik een beetje in 

overdrive aan het gaan ben, dat ik ook weer stuk voor stuk ga aanpakken van oké goed, wat 

is nu het dringendste probleem? Ook in mijn persoonlijk leven, ook op mijn werk. Wat is nu 

dringendste het probleem of... Ik noteer eigenlijk alle problemen in mijn hoofd, of ik noem ze 

allemaal op in mijn hoofd, of ik noteer ze. En dan ga ik kijken wat de vijf belangrijkste zijn. En 

dan ga ik voorlopig die andere vijf niet in mijn hoofd steken. Die komen er pas in als ik de 

eerste vijf heb opgelost. Da's mijn huidige manier van denken. 

 

Denk jij dat een verandering van denkmanier nodig is of handig kan zijn?  

 

Ja. Ja, dat denk ik wel. Ik denk dat als je als pre-starter en ik heb dat ook wel al gezien in mijn 

omgeving, als pre-starter heb je een bepaalde visie. Uhm, of ja, als je met meerdere bent heb 

je bepaalde visies. En ik denk dat je de eerste paar jaar die visie heel strak gaat volgen. Uh, 

maar sommige blijven hangen daarin en je moet vooruit. Dus ik vind dat wel belangrijk dat je 

na een x aantal tijd, zeker als je bepaalde zaken merkt dat je moeite ermee hebt of dat je 

moeite hebt met je creativiteit, want je kan ook uh, hoe zeg je dat... 'You can run out of 

creativity' op een gegeven moment en dan is het wel uh nodig om eens een keertje een andere 

visie of andere kijk te krijgen. 

 

Waarom denk je zo'n dat zo'n verandering nodig kan zijn? 

 

Omdat mensen gewoon zijn over het algemeen, mensen zijn gewoon om de dingen te blijven 

doen als ze goed draaien. Dat is op relatie vlak zo, dat is op vriendschappelijk vlak zo op uw 

werkvlak... Als alles goed gaat dan moet je ook niet verder nadenken. Uhm, maar dat wil niet 

zeggen dat omdat alles goed blijft gaan dat... De situaties veranderen, uw leven verandert, 

uw kijk verandert, uw vriendenkring verandert, het aanbod verandert... En ik denk dat 

sommige mensen zo allee, sommige of veel mensen verblind geraken door hun eigen visie. En 
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dan vind ik wel dat het belangrijk is, ik vind dat ge dat eigenlijk al in een heel vroeg traject 

zou moeten doen. Dat je andere mensen hun mening en visies erbij betrekt, want dat kan je 

uit leren. En leren is vooruitgaan vind ik. 

 

Zeker weten. Wanneer zou zo'n verandering dan volgens jou nodig zijn? 

 

Ja, als ik merk dat dat mijn manier misschien toch niet voldoende is, of als ik uh zie dat mijn 

manier toch niet genoeg resultaten behaald, dan zou ik dat implementeren. Zal altijd wel eerst 

even mijn manier willen doen. En dan als ik merk dan moet ik daar ook wel aan toegeven. Ja, 

op andere vlakken geef ik daar ook wel aan toe uhm, dan ga ik er andere partijen bijhalen of 

dan ga ik misschien toch eens gaan opzoeken, pak nu op vlak van de pre-startup, dan zou ik 

misschien toch eens een keer gaan kijken van oké, zou ik ergens een workshop ofzo gaan 

volgen afhankelijk van het probleem waar ik dan mee geconfronteerd wordt. Uh, zou ik dis 

misschien eens een workshop gaan volgen. Uh, misschien met andere ondernemers eens wat 

gaan praten... Dat doe ik nu al hier en daar, maar zoals ik al zei, er zijn niet veel mensen in 

mijn omgeving die met hetzelfde bezig zijn als ik. 
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Bijlage 12: Interview 9 

 

Inleiding  

 

Ik ben Stijn Brichau en zit in mijn master handelswetenschappen aan de universiteit 

van Hasselt. Voor mijn masterproef voer ik onderzoek rond de soft skill creativiteit 

en nog specifieker naar de subconcepten probleemoplossend en out of the box 

denken bij pre-startups, startups en scale-ups. Het interview zal ongeveer 60 

minuten duren. Als het voor u geen probleem is zou ik het interview graag opnemen.  

 

Tuurlijk, doe maar hoor.  

 

We beginnen een kleine inleiding. Kan jij een korte introductie van jezelf geven? 

 

Ok, dus uhm ja, ik ben Naam en ik zit in mijn derde bachelor van handelswetenschappen. We 

zitten in een pré startup omdat we die SBP dan van school hebben. En uhm ja, ons bedrijfje 

draait eigenlijk om een verstelbare bh voor tieners, dus eigenlijk een bh die mee groeit vanaf 

de eerste bh eigenlijk voor een tiener en die dan mee groeit tot drie maten uh met dat meisje 

dan. Dus dat is eigenlijk een beetje ons doel ook van wat we wouden produceren. 

 

Ok. Met hoeveel zijn jullie binnen de pre-startup?  

 

We zijn met zes.  

 

En uw verantwoordelijkheid daarbinnen, hoe moet ik dat kaderen? 

 

Ja we werken op zich... We hebben allemaal wel een functie en mijn functie is CEO. Maar uhm, 

ik denk ja, we doen eigenlijk allemaal van alles, maar... Mijn functie is vooral, ik stuur, ik kijk 

op langere termijn van waar willen naartoe gaan? Ik hou ook alles bij van wat moet er gedaan 

worden, welke problemen zijn er en dus constant, ja eigenlijk los ik elke dag de problemen op 

die we hebben, samen met de andere ook. Maar uhm ja, sommigen onder ons worden meer 

gestuurd, dus hen zal ik dan eerder zeggen van kijk, dat is er te doen. Kan er iemand dat op 

zich nemen? Maar andere keren zit ik eerder zelf ook rond te bellen en, dus ik doe eigenlijk 

van alles. Het is een beetje moeilijk om te benoemen van wat ik doe. Ik doe eigenlijk alles, 

maar de anderen doen ook mee alles. Dus voila. 
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Creativiteit 

 

We gaan eerst beginnen naar het algemeen topic creativiteit. Wat betekent 

creativiteit voor jou, wat is voor jou creatief zijn? 

 

Uhm, voor mij... Creativiteit uhm zit erin dat je kan... Dat je ook anders kan denken en 

oplossingen kan vinden... Voor mij is creativiteit, creatieve oplossingen vinden voor een 

probleem, oplossingen die niet al gebruikt geweest zijn, dus vaak is dat voor mij out of the 

box en creativiteit ligt voor mij wel in dezelfde lijn. Uhm, iemand die creatief is, is voor mij 

iemand die heel veel verbeeldingsvermogen ook heeft. En uhm ja vanuit hoeken kan komen 

waar de meeste mensen niet van uit komen.  

 

Hoe gaan jullie binnen de pre-startup om met creativiteit? 

 

Uhm, ik probeer steeds mensen te stimuleren. Ik noem het dan eerder out of the box denken, 

ik weet niet of dat echt in lijn met creativiteit... Ik vind dat dat in lijn met elkaar ligt, dus ik 

vraag heel vaak aan onze teamgenoten om ook out of the box te denken. Niet te zeggen van 

ah ja, dat heb ik al daar gezien, dat heb ik al daar gezien, dat zijn de procedures die je zou 

gebruiken. Natuurlijk, dingen worden ondersteund door procedures, maar ervan afwijken en 

out of the box denken kan voor mij echt wel betere voor oplossingen zorgen. Dus hoe dat ik 

dat probeer binnenin de pre-startup te doen, is echt mensen motiveren om anders te denken 

dan dat er gedaan wordt op dit moment. 

 

Je sprak net over procedures, is er zo een procedure die jullie altijd volgen? 

 

Uh, we hebben eigenlijk weinig procedures en we zouden er meer moeten hebben. Maar uh, 

een procedure waar ik bij kan nadenken. Uhm, ik zal eens zoeken naar een voorbeeld... (denkt 

na) We zouden bijvoorbeeld kunnen zeggen, elke keer als wij op een probleem stoten dat echt 

vitaal is voor onze onderneming, ik kan een voorbeeld geven, we hebben heel veel last gehad 

met leveranciers. En onze leveranciers, vanaf dat we merken van oké dit gaat het niet worden 

of hij gaat niet leveren, dan maken we standaard een groepsmeeting op, we maken een 

beslissing binnen het team en daarna kunnen we weer verder. Dus dat proberen we wel... Dat 

is een soort procedure dat ik zou kunnen nadenken van, zoiets doen we wel, zodat we zorgen 

dat heel het team toch kan mee nadenken om echt... De grootste problemen worden altijd zo 

opgelost. We gaan altijd in team eerst bespreken wat dat iedereen als oplossing ziet en 

overeenkomen met iedereen wat de volgende stap zou zijn. Dus, daar zou ik van zeggen dat 

dan procedure is dat we doen. 

 

Wordt die creativiteit dan eigenlijk ook echt gestimuleerd binnen de pre-startup? 

 

Uhm, ik vind het heel moeilijk om creativiteit te stimuleren, omdat heel veel mensen zitten 

gebonden aan wat ze kennen en blijven binnen die lijnen nadenken. Dus ik vind dat er heel 

weinig mensen inderdaad die creativiteit hebben of die zin hebben om out of the box na te 
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denken. Maar natuurlijk, ik vind wel, we zijn met twee van de vier die, we zullen zeggen de 

grootste workload hebben en wij zijn ook de twee creatiefste, dus wij komen met inventieve 

oplossingen om allee... We denken bijvoorbeeld na, hoe gaan we een fotoshoot houden, hoe 

gaat onze website eruitzien, wat voor verkoopstrategieën kunnen wij gebruiken? En dat komt 

meestal wel vanuit een standpunt waar we out of the box denken. Dus wacht en uw vraag 

was? 

 

Of dat gestimuleerd wordt. 

 

Ah, dus ik denk wel dat wij dat proberen stimuleren binnen onze pre-startup. Maar ik weet 

niet... Dat is inderdaad wel moeilijk vind ik om sommige mensen creatiever te doen worden of 

te laten worden. 

 

Hoe probeer jij dan eigenlijk zelf binnen de startup creatief te zijn? 

 

Uhm. Ja, dat is een goede vraag, hoe probeer ik zelf creatief te zijn... Ik probeer vaak, wat ik 

vaak doe is, ik pak een standpunt aan van wat wil onze klant en hoe gaan we die bereiken? 

En ik probeer wel steeds mijn focus point te houden op wat is het doel hier? Maar daarrond 

dan bijvoorbeeld echt na te denken, allemaal met mijn collega bijvoorbeeld, brainstormen wij, 

we pakken een papier, we schrijven op, dit is het probleem of bijvoorbeeld, hoe gaan we onze 

klanten bereiken online. En dan schrijven we allemaal ideeën op en door ook andere ideeën te 

zien ga je ook beginnen anders nadenken, omdat je de ideeën van iemand anders ziet. Dus 

dat is wel dat wij vaak zeggen, we praten heel veel eigenlijk, dat denk ik dat de creativiteit 

stimuleert. Veel communiceren, want dan hoor je ook hoe dat andere mensen nadenken en 

dat kan soms jouw manier van nadenken ook verbreden. Dus ik vind communicatie echt de 

beste tool eigenlijk om de creativiteit uit mensen te halen. 

 

Is dat voor jou eenvoudig of vanzelfsprekend om creatief te zijn? 

 

Uhm, ik moet eerlijk toegeven dat er wel vaak ideeën opeens in mij opkomen. Uhm, ik heb 

heel veel ideeën, maar niet alle ideeën zijn toepasselijk. Bijvoorbeeld, ik kan nadenken over 

wat gaan we vandaag of waar gaan we... Wacht concrete problemen zijn gemakkelijk te 

gebruiken eh (lacht). Bijvoorbeeld, we waren op zoek naar een fysiek verkooppunt ofzo. En 

dan begin ik mee na te denken oké, waarom niet winkels, waarom geen tentjes, waarom gaan 

we niet ergens pashokjes zitten op random plaatsen of wat gaan we allemaal doen en dat 

zijn... Dan genereer ik heel veel mogelijkheden, dus daarin ben ik dan wel gemakkelijk creatief 

omdat ik echt gewoon... Ik gooi alles op tafel en ik hou mij niet in van oké dit kan een stom 

idee zijn, maar dan ga ik het toch openleggen. Want stel u voor dat iemand anders zegt ja, ik 

zou het niet zo doen, maar ik zou het een beetje aanpassen. Dan ben je direct met een 

supergoed en creatief idee verder, dus daar geloof ik ook in, hoe meer je alle ideeën op tafel 

legt, hoe ja, hoe beter je die creativiteit ook kan stimuleren bij anderen. Dus ik denk van mijn 

eigen dat ik nog wel creatief ben in het vinden van oplossingen. 
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Ok en je zegt dat het vaak voor u dan wel vanzelfsprekend is eigenlijk, maar wanneer 

is het dan moeilijk voor jou om creatief te zijn? 

 

Uhm, er zijn wel situaties. Situaties waar ik uhm... Het moeilijkste vind ik als ik echt met een 

concreet probleem zit dat ik niet weet hoe dat ik het moet aanpakken. Dat is een voorbeeld 

van een concrete situatie is als ik vastzit en ik denk van, hier weet ik de oplossing niet voor... 

Of ik snap het probleem niet, als ik het probleem ook niet snap, dan ga ik het waarschijnlijk 

ook moeilijk vinden om creatief te zijn met de oplossingen. Anderzijds, als we puur eens kijken 

naar uhm, naar mijn creativiteit als je op een kunst, hoe zal ik het zeggen, op kunst vlak, daar 

ben ik helemaal niet creatief. Ik kan niet uit het niets iets tekenen ofzo, dat zijn die momenten 

waar ik absoluut niet creatief ben. Ik zou niet weten wat ik dan op dat moment moet tekenen 

of op dat moment moet doen, dus dat zijn wel momenten waar ik dan niet creatief ben. Ik 

denk dat ik het creatiefste ben in oplossingen zoeken voor problemen die ik snap, daar ben ik 

denk ik het creatiefste. 

 

Heb je daar dan oplossingen voor om toch creatief te kunnen zijn? 

 

Uhm, dus allereerst, ik ga na waarom... Allee, eerst ga ik nagaan van waarom ben ik niet 

creatief op dit moment? Is dat omdat ik het probleem niet snap, is dat omdat ik geen 

oplossingen zie? En dan ga ik beginnen... Mijn creativiteit stimuleer ik vaak met dan eens de 

inspiratie te gaan zoeken bij andere bedrijven, bij andere mensen online heel veel, die dezelfde 

problemen hebben. Daar ga ik dan proberen zoeken en mijn creativiteit gaan stimuleren van, 

hoe pakken andere mensen het aan? Dus ik kijk vaak dan naar de anderen wel. 

 

Hoe belangrijk is creativiteit eigenlijk voor jullie pre-startup? 

 

Uh, ik denk dat dat echt heel belangrijk is. We zijn een heel jonge onderneming met uh, we 

willen echt de gen Z targeten en die zijn heel gevoelig aan hoe worden wij aangetrokken. Dus 

we moeten enorm creatief zijn in hoe wij onze doelgroep benaderen via alleen al Instagram. 

Wat voor soort posts maken we, uhm er komt heel veel creativiteit bij kijken van, maak je 

bepaalde grappen, hoe ga je die grappen dan vertonen? En zo kan je eigenlijk constant 

beginnen nadenken en proberen om de manier te vinden om die doelgroep te bereiken zonder 

dat je hetzelfde doet als de anderen. Dus dat is bij ons echt wel... Ik vind dat echt een heel 

belangrijk ding, ook bij het probleem oplossen. Je kan het probleem soms oplossen door 

standaard te volgen wat anderen doen, maar als je dat zal oplossen op een creatieve manier 

die anders is, dan kan je echt veel meer mensen bereiken of zeggen van... Veel meer mensen 

gaan dat dan ook speciaal vinden, gaan denken wow, jullie hebben echt een hele creatieve 

aanpak. Dus ik vind dat superbelangrijk, dat mensen out of the box denken. 
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Uhm, dan nog een laatste vraag over algemeen creativiteit. Wanneer is het volgens 

jou belangrijk om creativiteit te gebruiken? 

 

Uhm ja, ik zou bijna zeggen altijd. Allee ja, ik vind het altijd beter als je iets doet waar je je 

eigen draai aan kunt geven en waar je je eigen creativiteit dus hebt moeten gebruiken om het 

te doen. Dan dat je zegt van ik volg de procedure of ik volg wat dat iedereen doet. Daarom 

vind ik creativiteit wel op elk moment belangrijk eigenlijk, bij elke beslissing die je maakt. Uh 

het gaat veel meer opvallen als je iets echt vanuit een creatief standpunt hebt gedaan. Uhm, 

waar je ook zeker niet hebt gevolgd wat dat de anderen hebben gedaan en echt dat het van 

jouw eigen komt. Ik denk dat dat ook berichten veel beter gaat overbrengen, omdat het echt 

vanuit uw startup komt en niet copy paste is van een andere of uhm... 

 

Probleemoplossend denken 

 

Dat was het algemene deel over creativiteit, nu gaan we verder naar de twee 

subconcepten. We zullen beginnen bij probleemoplossend denken. Hoe zie jij 

probleemoplossend denken? 

 

Hoe zie ik probleemoplossend denken? Wat betekent dat voor mij? Is dat eerder de vraag 

of...? 

 

Ja zoiets, wat betekent dat voor jou, hoe zie jij dat, hoe zou je dat omschrijven? 

 

Uhm ja, probleemoplossend denken is voor mij echt gericht... Ja, een oplossing zoeken op een 

probleem, op een concreet probleem. Ja voor mij is... Ja het is moeilijk (lacht). Uhm ja, dat 

heeft meer te maken met steeds problemen analyseren of pijnpunten analyseren en daar dan 

oplossingen voor genereren. En voor mij is dat wat probleemoplossend denken is, dat je 

inderdaad een probleem of pijnpunten gaat aanpakken door uh een strategie of... 

 

Doe jij daar zelf aan op dit moment aan probleemoplossend denken binnen de pre-

startup? 

 

Uh, heel veel, omdat we met heel veel problemen zitten of je komt heel veel dingen tegen, 

zeker in een pre-startup. Want niemand heeft echt bijvoorbeeld bij ons kennis binnen de 

lingerie wereld. En uhm, dus wij komen constant problemen tegen, waardoor ik ook probeer 

met heel de groep ook na te denken over, hoe kunnen we deze problemen oplossen, geef 

allemaal gewoon oplossingen, denk na over hoe zullen jullie dit doen... En ook pijnpunten die 

we aanhalen. Uhm, iedereen moet daar ook mee over nadenken, dus ik denk dat wij daar 

zeker aan doen. 
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En waarom doen jullie aan probleemoplossend denken? 

 

Ik denk dat het best vanzelfsprekend is, want als je problemen hebt en je moet ze oplossen, 

dan moet je probleemoplossend denken. Uhm en, ik heb ook liever dat we er ook echt over 

nadenken, niet gewoon opzoeken van wat doen andere met zo'n problemen. Of ja, we kunnen 

wel absoluut feedback geen vragen aan andere mensen, maar ik vind het ook belangrijk dat 

we echt binnen onze onderneming nadenken over wat en hoe en hoe je dat het best doet. 

Allee, dan over dat probleem dan of over pijnpunten uhm, wil ik ook dat mensen erover 

nadenken, over waarom zou je zoiets doen, op welke manier zou je dat doen en waarom kies 

je die manier? Dus dat zijn echt... Dat vind ik heel belangrijk, dat mensen ook aantonen van 

waarom dat ze zoiets zeggen of waarom dat ze die oplossing bieden dus uh... 

 

Wanneer doe jij aan probleemoplossend denken? 

 

Ja, meestal wanneer wij een probleem hebben (lacht). 

 

Uiteraard (lacht), zou dat volgens jou enkel dan kunnen toegepast worden? 

 

Nee, je zou eigenlijk al kunnen kijken in de toekomst van wat zijn mogelijke problemen die we 

kunnen hebben? En ik denk als we kijken in de toekomst van oké, dat zijn de volgende 

problemen die ons te wachten staan, want daar doe ik veel aan (lacht). Ik denk veel van oké, 

volgende maand, wat voor problemen gaan er allemaal komen, dat gaat een probleem zijn, 

dat gaat een probleem zijn. En dan doe je ook eigenlijk al op voorhand aan probleemoplossend 

denken, want je analyseert problemen in de toekomst. Maar ik denk dat je daardoor echt wel 

heel goede lijnen kan zetten voor de toekomst. Als je denkt van ik uhm, het toekomstbeeld 

van deze lijn moeten we volgen, ik denk dat je dat het beste kan doen ook als je op voorhand 

over problemen nadenkt. En dan proberen dat allemaal op een lijn te zetten dus... Nee zeker, 

je kan dat zeker niet enkel op dat moment doen dus uhm... 

 

Wat is volgens jou dan de beste situatie om aan probleemoplossend denken te doen?  

 

De beste situatie? Bedoel je dan uhm op een moment hoe dat he je voelt of…? 

 

Op een moment waarin dat je met uw bedrijf zit bijvoorbeeld? 

 

Uhm, wacht eh... Ik vind in groep vind ik al wel goed... Ik vind dat een goed idee om in groep 

uh samen probleemoplossend na te denken. Dus te zeggen van, we zitten allemaal samen, we 

geven het concrete probleem en iedereen biedt oplossingen omdat dat inderdaad die allee, dat 

out of the box denken en die creatieve oplossingen gaan dan naar boven komen. Omdat je 

eigenlijk ergens vind ik, gestimuleerd wordt door de anderen hun antwoorden dus... Ook bij 

het idee in het begin. Waarover gaat wij een onderneming starten, was ook zo. We zaten in 

groep. Die hebben allemaal ideeën van problemen die er in de wereld voor komen. En zo 

stimuleer je eigenlijk de ideeën die naar boven komen, bij anderen ook. Uhm, dus dat vind ik 
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een heel goed moment om... En individueel zou ik zeggen ja op elk moment dat je echt bezig 

bent voor uw onderneming, denk ik dat daar wel ruimte voor is. 

 

Ok, als je zegt in de bedrijfscontext, wanneer zou dat dan kunnen?  

 

Uh uhm. 

 

Wanneer zou het voor jullie pre-startup belangrijk zijn om echt concreet 

probleemoplossend te gaan denken?  

 

Ah, ik vind dat altijd belangrijk, zelfs als je groter wordt. Je gaat gewoon andere problemen 

tegenkomen. Als je klein bent dan heb je bepaalde problemen, als ge groter wordt ga je ook 

altijd problemen hebben. Dus ik denk dat dat niet echt een... Voor mij is er geen moment waar 

dat je minder zou moeten probleemoplossend denken dan anders. Uh, zelfs in goede tijden 

geloof ik erin dat je nog altijd kunt betere oplossingen voorzien voor uw onderneming. Dus ik 

denk altijd, dat je dat altijd kan gebruiken.  

 

Prima. Hoe integreren jullie probleemoplossend denken momenteel binnen de pre-

startup? 

 

Uhm ja, zoals ik al zei, we hebben vaak... We komen vaak een probleem tegen, we bespreken 

dat bijvoorbeeld in team, waardoor ik probeer mensen na te laten denken over wat zijn onze 

problemen en hoe willen jullie die oplossen. 

 

Hoe stimuleren jullie dat probleemoplossend denken?  

 

Uh... Maar ja, ik denk weer in groep. Eigenlijk hangt het allemaal samen. Meer met creativiteit, 

ik probeer echt uh in groep mensen te laten nadenken, zowel binnen creatief zijn, maar ook 

onze problemen allemaal samen oplossen en nadenken over oplossingen of over problemen in 

de toekomst die we moeten oplossen. Dus ik probeer probleemoplossend denken echt te 

stimuleren door eigenlijk meer in groep na te denken. Ik denk dat dat het belangrijkste is wat 

wij doen. 

 

Out of the box denken 

 

Dan gaan we naar het volgende deeltje out of the box denken. Wat is voor jou out of 

the box denken? 

 

Voor mij is out of the box denken niet nadenken over wat er al gedaan is geweest, maar wat 

er juist nog niet gedaan is geweest. Dus echt zo zeggen van, wat kunnen we nog doen dat 

echt uitstekend gaat werken voor onze campagne, voor een probleem op te lossen whatever, 

dat andere mensen niet hebben gedaan en daarbuiten echt niet... Eigenlijk nadenken zonder 

dat je beperkt bent door wat andere mensen al hebben gedaan. Dat is voor mij out of the box 
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denken. Zelfs al kom je op dezelfde conclusie, als je niet hebt nagedacht van wie heeft dat al 

gedaan of hoe wordt dat eigenlijk gedaan in de wereld? Als je zo niet hebt nagedacht, maar 

nog steeds op dezelfde oplossing komt, is dat ook goed voor mij, maar je hebt wel out of the 

box gedacht. Dus dat is voor mij het belangrijkste is dat je niet beperkt wordt door wat 

aanvaard wordt of wat dat de standaardoplossingen zijn voor het probleem.  

 

Doe je daar zelf aan op het moment?  

 

Ja, ik probeer altijd uh, ik probeer me heel veel los te maken van... Ik denk vaak bijvoorbeeld, 

wat ik vaak wil doen is, ik weet dat er regelgeving is, maar ik denk ook vaak van oké, we 

weten dat we vastzitten met die regels, maar hoe kunnen we daar omheen of hoe kunnen we 

vermijden dat we in de problemen komen met die regels? En zo probeer ik steeds uit, wat dat 

standaard verwacht wordt, te kruipen en te zeggen van nee, ik wil niet de standaard pre-

startup zijn die zegt van ja we volgen dit omdat dit zo is, we volgen dat omdat dit zo is. Ik wil 

heel anders zijn gewoon en niet uh niet doen wat iedereen doet. Dus uh, tuurlijk probeer ik 

dat altijd meer en meer. 

 

Waarom doe jij vooral aan out of the box denken? 

 

Ja om inderdaad... Uhm, niet zoals iedereen te zijn. We willen ook niet in hokjes gestoken 

worden, want ik denk ook niet dat zoiets werkt. Uhm, ik vind dat je moet openstaan voor heel 

veel dingen. Voor ja, ik vind dat je gewoon niet beperkt moet worden door wat er 

maatschappelijk verwacht wordt of sociaal verwacht wordt of... Ik denk dat je daardoor niet 

beperkt moet worden, want dat gaat je uiteindelijk beperken in hoe goed uw onderneming kan 

worden. Dus uh, dat denk ik is het belangrijkste. 

 

Wanneer maak jij gebruik van een out of the box denkpatroon? 

 

Uh, we gebruiken out of the box denken heel vaak bij het oplossen van problemen. Uhm 

bijvoorbeeld bij het nadenken over een strategie ofzo. Als we onze marketingstrategie op 

pootjes hebben gezet, hebben we heel veel out of the box nagedacht. Uhm, natuurlijk komen 

er altijd invloeden van wat er al bestaat, maar ik denk dan... Je neemt die invloeden mee en 

daar maak je uw eigen versie van. Of je denkt van oké, hier kunnen we nog een stap verder 

eigenlijk op wat dat die hebben gedaan en vanaf dan vind ik dat je echt out of the box begint 

te denken is van, wat kunnen we nog beter doen, wat werd er nog niet gedaan en wat de 

ingevingen die puur vanuit jezelf komen uhm, dat vind ik belangrijk. Dus bij het opzetten van 

strategieën en bij het probleemoplossend komt dat allemaal kijken. 

 

Opnieuw dan, wat is voor jou de beste situatie voor de pre-startup om out of the box 

te gaan denken? 

 

Ik zeg terug in groep weer. Ik denk dat je vaak gestimuleerd wordt door mensen om out of 

the box te denken. Ik heb bijvoorbeeld een paar teamleden die heel beperkt nadenken en heel 
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eigenlijk weinig creativiteit... Ik vind dat het allemaal een beetje samenhangt eh creativiteit 

en out of the box denken, hangt voor mij heel fel samen. En die hebben dan veel minder, maar 

die worden wel gestimuleerd als ze dan met creatievere mensen of met mensen die out of the 

box denken in contact gebracht worden. Want dan beginnen die mee te denken, want die 

denken eigenlijk, dat is nog niet zo een stom idee. En dan komen er misschien ook bij hun 

ideeën binnen van, eigenlijk jij hebt dat gezegd, maar ik wil dat ook en ik vind dat en wat denk 

je van dat? En ik denk dat dat hun echt stimuleert om in groep te communiceren. Dat is echt 

denk ik een van de belangrijkste... Uhm, dan weer op individueel vlak denk ik op elk moment 

kan je best out of the box denken. Procedures zijn goed vind ik om allee, hun 

standaardprocedures bijvoorbeeld zijn goed voor de basis aan te leggen, maar al de rest 

erbuiten vind ik dat je out of the box moet denken. 

 

Hoe integreren jullie dat out of the box denken in de pre-start op dit moment? 

 

Uhm ja, we integreren dat door groepsmeetings te plannen. Dat doen we veel, ook gewoon te 

vragen. Ik vraag het ook gewoon aan de andere, ik vraag om hun niet te laten beïnvloeden 

door wat ze kennen. Denk gewoon na over hoe dat jij het zou doen op dat moment, zonder u 

te veel te laten beïnvloeden van wat je kent of wat dat er gedaan wordt algemeen. Ik zeg ook 

vaak van, er zijn letterlijk geen stomme ideeën. Uh, of er zijn geen stomme opmerkingen. Je 

zou tegen mij kunnen zeggen, ah ja om tieners te bereiken zou ik whisky verkopen. Ik zou 

tegen jou zeggen, vanwaar komt het net? Ik zal jou de vraag stellen van hoe denk jij na, want 

op één vlak zou ik denken... In eerste instantie zou je denken dat is echt stom wat dat je zegt, 

maar op de andere instantie, vraag ik dan eerder ook de persoon zelf dan van, hoe kom je 

daar nu bij? Of waarom denk je dat, ook mensen in vraag stellen, dat helpt echt denk ik wel 

om hen ook daarna te laten realiseren van oei, hier heb ik precies wat verkeerd gedacht, maar 

dat is niet erg, ik heb nagedacht. Ik heb proberen uit die box te gaan, dus dat proberen we 

denk ik wel. 

 

En dan misschien nog de laatste vraag daarover, hoe stimuleren jullie dat binnen de 

pre-startup of onderling?  

 

Ik stimuleer dat vaak door bijvoorbeeld uh te zeggen van kijk, we zoeken nog een oplossing 

voor dit. En als ik weet dat sommige mensen het moeilijk daarmee hebben, geef ik die... Allee, 

ik zeg bijvoorbeeld tegen hun, dat moet gedaan worden, heb jij gezien om dat te doen? En ze 

zeggen dan vaak ja is goed en dan zeg ik ook van probeer echt een oplossing te vinden die 

niet standaard is. Denk erover na, denk hoe dat je het zelf zou doen, dus ik probeer het zo te 

stimuleren, door mensen eigenlijk te laten nadenken over het probleem en op hoe zij het 

gewoon zouden oplossen en te zeggen van laat uw standaard uh ja, hoe zeg je dat... Wat dat 

je denkt dat het goed is, of hoe dingen al op voorhand gedaan worden, laat dat even los en 

bedenk alle mogelijkheden en schrijft ze ook allemaal op. Kom niet met één oplossing, maar 

kom met al uw oplossingen. Uhm en praten. Veel communiceren denk ik dat dat stimuleert. 

Afsluitend 
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Ok goed, dan heb ik nog een paar afsluitende vraagjes. Hoe zou jij jouw denkmanier 

rond creativiteit omschrijven? 

 

Mijn denkmanier rond creativiteit... Uh wacht eh. Mijn link manier rond creativiteit... Dus uhm. 

Uh hoe ik daarover denk of, wacht ik snap de vraag niet zo goed. 

 

Wat is jouw denkmanier om vooral om te gaan met creativiteit, hoe ga je daar vooral 

mee om?  

 

Ik probeer dat veel te stimuleren of ook mijn eigen daarin uit te dragen, in te zeggen van, volg 

niet altijd wat de mensen al gedaan hebben of gezegd hebben, of wat dat de regelgeving is. 

Je kan er ergens wel omheen, dus daar denk ik veel over na, want ik probeer mijn eigen ook 

veel uit te dragen omdat ik dat echt belangrijk vind dat iedereen creatief blijft. Want ik denk 

met de leeftijd, verlies je enorm aan creativiteit, want je moet er maar eens over nadenken. 

Kinderen hebben zoveel creativiteit... Dat doe ik ook vaak is bijvoorbeeld, kinderen vragen 

hoe ze dat zelf zouden doen. En je kan hun een moeilijke vraag stellen als, hoe zou jij dat 

verkopen? En ik vraag dat aan hun en dan komen ze altijd met zo'n ja, ik zou met ballonnen 

komen of ik zou met... Ze geven u de grappigste antwoorden, maar uiteindelijk zit daar 

eigenlijk nog wil nadenk vermogen aan en zij kunnen uw creativiteit ook terug stimuleren, 

zeker omdat zij, zij zijn nog niet zo beïnvloed geweest door alle invloeden en alle 

standaardprocedures in het leven. Dus dat zijn zo de dingen waar ik mee... Ja ik probeer mijn 

eigen eigenlijk echt vaak te zeggen van je moet nog creatiever worden, je moet echt stoppen 

om alles zoals iedereen te willen doen en echt gewoon de creativiteit stimuleren. 

 

Super, denk je dat een verandering van denkmanier nodig is of handig kan zijn voor 

de pre-startup? 

 

Uhm, voor de pre-startup... Ik denk dat we momenteel echt wel daarin zitten. Belangrijk met 

die creativiteit en we denken ook heel veel out of the box. Dus ik ben al best blij met wat wij 

kunnen doen, maar ik denk dat er heel veel bedrijven zijn dat zo vastzitten. Denk maar aan 

de multinationals. Dat zijn mijn favorieten. Die zijn heel veel gebonden aan 

standaardprocedures en ik vind dat dat een grote beperking heeft tot uh, omdat die dan niet 

flexibel zijn. Bijvoorbeeld een multinational die in heel Europa in elk land bijvoorbeeld een hoe 

zeg je dat, een zetel heeft. En zij bewaken dezelfde procedures voor elk land. Maar niet elk 

land heeft dezelfde cultuur of dezelfde werk cultuur alleen al. Dus daar denk ik, dat door hun 

standaardprocedures ze bijvoorbeeld het heel beperkt zijn en dat ze veel meer eruit zouden 

kunnen halen als iemand daar een beetje wat creativiteit en wat ja, wat nieuwigheid inblaast. 

Dus ik geloof er echt in dat heel veel bedrijven dat kunnen gebruiken ja. 

 

En waarom zou zo'n verandering nodig zijn? 

 

Waarom zou zo'n verandering nodig zijn, om ik denk, uw efficiëntie, de algemene tevredenheid 

van uw werknemers kan daarop vooruitgaan. Ik zie heel veel voordelen van meer creativiteit 
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of meer creativiteit stimuleren, ook bij werknemers. Ik denk gewoon al hoe uw bedrijf 

overkomt. De werknemers erin gaan meer tevreden zijn omdat er de indruk is dat er wordt 

aangepast naar hun toe. Uhm, ook als mensen zelf als werknemer zelf kan je dan beginnen, 

uhm creatief na te denken. Dan denk je ook ik kan hier mijn eigen draai toch gaan geven in 

de plaats van gewoon elke dag de standaardprocedures te volgen. Uhm, maar ja, daarom 

natuurlijk zit dat wel vast dat je... Ergens ga je wel beperkt zijn, dat snap ik wel, maar ik denk 

wel dat er ruimte is voor meer ja, dat ze kunnen zeggen van kijk, je kan er uw eigen draai wil 

aan geven binnen deze lijnen. En niet dat je ze echt stap per stap moet volgen. Dus ik zie veel 

voordelen aan meer creativiteit in de bedrijven. 

 

Zo'n verandering, wanneer zou dat volgens jou nodig zijn? 

 

Uhm. Ik vind op dat moment misschien waar je te veel... Ja, op het moment waar je dus niet 

genoeg creativiteit hebt eh. Uhm, dat zou voor mij een moment zijn waar je bijvoorbeeld heel 

veel procedures hebt, misschien heel veel zetels. Ik zou zeggen heel veel multinationals mogen 

voor mij echt wel terug wat creativiteit in hun bedrijf blazen. Uh, ik vind ja, omgevingen waar 

enorm veel richtlijnen zijn en waar je alles moet volgen. Daar vind ik dat dat het schrijnendste 

is, dat ze zeggen van ja, we willen iets nieuws en ik vind dat dat hun bedrijf ook gaat laten 

groeien en terug weer... Meer visibeler maken ook in de wereld dus uh, ja op momenten dus 

waar er te veel procedures worden gebracht en zo dus. 
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